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Αθήνα, σήµερα στις 21 Σεπτεµβρίου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.45', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ' σύνθεση), για να
συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής
κ.ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ .
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Η συνάδελφος κ.'Αννα ∆ιαµαντοπούλου, Βουλευτής Κοζάνης,
απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής την εξής επιστολή:
"Κύριε Πρόεδρε, η 17η Σεπτεµβρίου 1999 είναι η ηµέρα της
ορκοµωσίας µου ως µέλος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Επειδή η ιδιότητα του µέλους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν είναι
συµβατή µε οποιοδήποτε ειδικό αξίωµα, σας υποβάλλω την
παραίτησή µου από µέλος του Εθνικού Κοινοβουλίου.
Η θητεία µου ως Βουλευτή στο Νοµό Κοζάνης ήταν ο
σηµαντικότερος σταθµός στη ζωή µου και µου δίδαξε την ουσία της
πολιτικής, δηλαδή την ισορροπία ανάµεσα στις ανάγκες του σήµερα
και του οράµατος για το αύριο. Αυτή την εµπειρία θα έχω ως βασική
αποσκευή στη νέα µου αποστολή.
Σας ευχαριστώ βαθύτατα για την πολύτιµη καθοδήγησή σας και τη
βοήθειά σας οποτεδήπότε τη χρειάστηκα".
Κύριοι συνάδελφοι, είναι µια απώλεια για το Εθνικό Κοινοβούλιο
αυτή, ελπίζω ότι η κυρία ∆ιαµαντοπούλου θα προσφέρει υπηρεσίες
χρήσιµες και στη χώρα µας από τη νέα θέση της και το γεγονός ότι
τη θέση της καταλαµβάνει ο συνάδελφος κ. Θεόδωρος Κοκκελίδης ο
οποίος µε τη θητεία του στην Αίθουσα αυτή έχει δώσει δείγµατα
γραφής, πιστεύω ότι καλύπτει επαξίως το κενό αυτό.
Παρακαλώ καλείται ο Βουλευτής κ. Κοκκελίδης να προσέλθει και να
δώσει το νενοµισµένο όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της
Εκκλησίας.
(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος
Κοκκελίδης και δίνει τον παρακάτω όρκο:
"Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδας να είµαι πιστός στην Πατρίδα και το δηµοκρατικό
πολίτευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να
εκπληρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου".).
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ' Αξιος, άξιος.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 'Αξιος, άξιος.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Πλοία αναψυχής και άλλες
διατάξεις".
Θα ψηφιστεί στη συνέχεια.
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.
Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για
την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες
διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Χωροταξικός σχεδιασµός και αειφόρος ανάπτυξη".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο.
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εµπορικής
Ναυτιλίας.
Κύριε Υπουργέ, µήπως έχετε να κάνετε κάποια νοµοτεχνική
παρατήρηση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, νοµοτεχνικές είναι όλες, θα πρέπει να τις διαβάσω όµως.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε δώσει στους
εισηγητές το κείµενο;
Ορίστε έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αργά όµως για να
µπορέσουν να παρακολουθήσουν.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Μα κύριε Πρόεδρε, ...



1004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, θα
παρακαλέσω πάρα πολύ να µην παίρνουµε το λόγο χωρίς να το
ζητήσουµε και µάλιστα για θέµατα διαδικαστικά για τα οποία
υπάρχει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. ∆εν είναι σωστό
αυτό που κάνετε. Συχνά έχετε εκρήξεις.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Επειδή κατά την ψήφιση του άρθρου 4 ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην αιτιολογείτε. Μόνο
αργά για να παρακολουθούµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Ωραία.
Στο άρθρο 4 η φράση στην παράγραφο 2 περίπτωση γ' "το ακριβές
δροµολόγιο που θα τηρηθεί" αντικαταστάθηκε µε πρόταση του κ.
Καψή µε τη φράση "τους λιµένες προσέγγισης". Και πρότεινε να
αντικατασταθεί και το επόµενο αµέσως "το δροµολόγιο µπορεί να
τροποποιηθεί" και συνεπώς αντικαθίσταται µε τη φράση
"παρέκκλιση είναι δυνατή".
Το άρθρο 23 τίθεται ως παράγραφος 19 στο άρθρο 15 και οι
περιπτώσεις του 1 και 2 γίνονται α' και β' αντιστοίχως.
Το άρθρο 20 τίθεται ως παράγραφος 20 στο άρθρο 15.
Το άρθρο 21 τίθεται ως άρθρο 16.
Το άρθρο 22 τίθεται ως άρθρο 17.
Το κείµενο του άρθρου 18 γίνεται παράγραφος 1 και το κείµενο του
άρθρου 19 τίθεται ως παράγραφος 2 του άρθρου 18. Ενώ οι
περιπτώσεις του 1, 2 και 3 γίνονται α', β' και γ' αντίστοιχα. Ο τίτλος
του άρθρου 18 γίνεται "Αναστολή προθεσµιών και πλειστηριασµών
λόγω σεισµών".
Το άρθρο 24 τίθεται ως άρθρο 19 και τίθεται ως τίτλος του άρθρου
19 "Συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης".
Το άρθρο 25 τίθεται ως άρθρο 20.
Τα άρθρα 16 και 17 τίθενται ως άρθρα 21 και 22 αντιστοίχως.
Το άρθρο 26 "'Εναρξη ισχύος", τίθεται ως άρθρο 23 και
αντικαθίσταται ως ακολούθως: "Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει
µετά την παρέλευση τριών µηνών από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός των άρθρων 15 έως και 20, η
ισχύς των οποίων αρχίζει από τη δηµοσίευση αυτή. Επιµέρους
διατάξεις του νόµου αυτού που προβλέπουν διαφορετικό χρόνο
έναρξης της ισχύος τους, δεν θίγονται."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να επανέλθουµε στο
άρθρο 4, γιατί αυτές -νοµίζω συµφωνούµε όλοι- είναι νοµοτεχνικές
παρατηρήσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και το τελευταίο να δούµε, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εκεί επιφυλαχθήκαµε.
Είπαµε ότι θα διατυπωθεί η ισχύς του άρθρου µε βάση αυτά που
έχουµε ψηφίσει και το τι προβλέπεται σε κάθε µία από τις διατάξεις.
Ας δούµε όµως το άρθρο 4.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Στο
άρθρο 4 απλώς µία αλλαγή. Είναι πρόταση του κ. Καψή ο οποίος
είπε ότι δεν υπάρχουν δροµολόγια. 'Οπως ήταν διατυπωµένο στο
σχέδιο νόµου "το ακριβές δροµολόγιο θα τηρηθεί" αντικαταστάθηκε
στη συνεδρίαση µε τη φράση "τους λιµένες προσέγγισης".
ΙΩΑΝΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Παρακάτω όµως είναι η προσθήκη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Το
παρακάτω αµέσως, κύριε Βαρβιτσιώτη, είναι ακριβώς το ίδιο
πράγµα. Αντί της πρότασης το δροµολόγιο µπορεί να
τροποποιηθεί, αντικαθίσταται κατ' επέκταση, αφού αλλάξαµε το
προηγούµενο, µε "παρέκκλιση είναι δυνατή", για να µην
επαναλάβουµε τη λέξη "δροµολόγιο".
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να δούµε καλύτερα στο
κείµενο. ∆ιαβάστε µας ολόκληρο το κείµενο για να καταλάβουµε.
Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Η ανάγνωση την οποία έκανε ο κύριος
Υπουργός επιβάλλει για τη σοβαρότητα της νοµοθετικής εργασίας
το κείµενο να µοιραστεί. ∆ιότι µε τις µεταφορές άρθρων, που
γίνονται τώρα παράγραφοι δεν είµαι σε θέση να διαβεβαιώσω και

εσάς και την Εθνική Αντιπροσωπεία αν αυτό επηρεάζει την όλη
δοµή του νοµοσχεδίου και ακόµα το ζητούµενο από αυτές τις
ρυθµίσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σιούφα, γι' αυτό
είπα ότι αν ο εισηγητής σας είναι εδώ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µοιράστηκε το
κείµενο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Ούτε εµείς το έχουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, στους
εισηγητές το δώσατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Είναι
καθαρά νοµοτεχνικές διορθώσεις. ∆εν έχει µοιραστεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ας µην τρωµε χρόνο
τώρα, δώστε παρακαλώ στα κόµµατα το κείµενο. Ας το αφήσουµε
για µισή ώρα. Τα µεν αφορώντα αναριθµήσεις άρθρων, µεταφορές
κ.λπ., νοµίζω ότι είναι νοµοτεχνικά. Αυτό που είναι καλό να δείτε
είναι η διατύπωση του άρθρου 4, της παραγράφου 2, περίπτωσης
γ', µήπως έχει κάποια ουσιαστική...
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, να το αφήσουµε έτσι όπως είναι διατυπωµένο στα
Πρακτικά της Βουλής. ∆εν έχω κανένα πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ποιο;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Το
άρθρο 4.
Η διατύπωσή του να παραµείνει όπως είναι στα Πρακτικά, για να
µην έχει κανένας συνάδελφος οποιοδήποτε πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ας το δουν οι
συνάδελφοι καλύτερα. Είναι µία τελείως τυπική διαδικασία.
Παρακαλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε µισή ώρα από τώρα, αφού
δώσετε από ένα αντίγραφο αυτού του κειµένου στα κόµµατα θα
γίνει η ψήφισή του. Κυρίως να δείτε το άρθρο που αφορά την
έναρξη ισχύος των διατάξεων του νόµου και αυτήν τη διατύπωση
που γίνεται στο άρθρο 4, αν είναι ανάγκη να γίνει. Εάν δεν είναι
ανάγκη να γίνει, αφού και ο κύριος Υπουργός λέει να µείνει όπως
ήταν, δεν χάλασε ο κόσµος.
Να συζητήσουµε τώρα τη διάταξη που εκκρεµεί, του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης και, επαναλαµβάνω, σε µισή ώρα θα ψηφίσουµε στο
σύνολο το νοµοσχέδιο, του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, η διάταξη διατυπώθηκε, ύστερα από τις παρατηρήσεις
των κυρίων Παυλόπουλου και Καραµάριου, τις οποίες έκανα δεκτές.
Στον κ. Παυλόπουλο έδωσα και το κείµενο, που έχει ως εξής:
"Αναστολή προθεσµιών και πλειστηριασµών λόγω σεισµών.
Αναστέλλονται κατά το χρονικό διάστηµα από 7.9.1999 έως και
29.9.1999:
1. Οι νόµιµες και δικαστικές προθεσµίες για την ενέργεια
διαδικαστικών πράξεων και άλλων ενεργειών, που αφορούν
κατοίκους του λεκανοπεδίου Αττικής Νοµών Αθηνών και Πειραιώς" -
προσθέτουµε- "και Σάµου" -λόγω πυρκαγιάς, γιατί κάηκε ολόκληρο
το δικαστικό µέγαρο εκεί και παρεκάλεσα τον Πρόεδρο της Βουλής
και πιστεύω να µην έχει αντίρρηση και ο κ. Παυλόπουλος στον
οποίο έδωσα το κείµενο να βάλουµε "και Σάµου"- "ως και η
συζήτηση των υποθέσεών τους ενώπιον των πολιτικών, ποινικών
και στρατιωτικών δικαστηρίων παντός βαθµού και δικαιοδοσίας,
εκτός εκείνων των ενεργειών και διαφορών που υπάγονται στη
διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων, των αυτοφώρων
πληµµεληµάτων και των ανακριτικών τµηµάτων.
2. Οι κατά τις κείµενες διατάξεις συµπεριλαµβανοµένων των
διατάξεων του ΚΕ∆Ε η διαδικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης και η
διενέργεια πλειστηριασµών που αφορούν κινητά ή ακίνητα τα οποία
ευρίσκονται στις περιοχές που έχουν κηρυχθεί σεισµόπληκτες κατά
την έναρξη ισχύος αυτού του νόµου.
3.  Η  διαδικασία  και  η  διενέργεια  των  ανωτέρω  πράξεων,  οι
οποίες  στρέφονται  κατά  σεισµοπλήκτων  κατοίκων  των  αυτών
περιοχών,  καθώς  και  οι  προθεσµίες  άσκησης  ανακοπών  και
αιτήσεων,  που  αφορούν  τη  διαδικασία  της  αναγκαστικής
εκτέλεσης  για  τις  περιπτώσεις  των  προηγουµένων  εδαφίων
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και εµπίπτουν στο ίδιο διάστηµα."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει
το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε µε
αυτή τη ρύθµιση και τη διατύπωση. Μόνο µία παρατήρηση θα
ήθελα να κάνω στον κύριο Υπουργό, για να µας προβληµατίσει.
Εκεί που αναφέρει "πολιτικών, ποινικών και στρατιωτικών
δικαστηρίων" θα έπρεπε να µπει και η λέξη "διοικητικών".
∆ηλαδή, προτείνω να πούµε "ενώπιον των πολιτικών, ποινικών,
διοικητικών και στρατιωτικών δικαστηρίων".
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Μάλιστα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και επίσης, κύριε Πρόεδρε, δεν έχει
µπει -και φοβάµαι ότι δεν θα καλυφθεί µε την έκφραση ότι
αναστέλλονται οι νόµιµες και δικαστικές προθεσµίες- η λήξη της
παραγραφής.
Μήπως θα πρέπει να βάλουµε "αναστέλλεται κατά το χρονικό
διάστηµα από 7.9.1999 έως και 29.9.1999 η λήξη των παραγραφών
και οι νόµιµες και δικαστικές προθεσµίες". Γιατί κάνουµε τη διάκριση
συνήθως, που την κάνει και η νοµολογία µεταξύ προθεσµίας και
παραγραφής. Και πήγαν να καταθέσουν σήµερα και τους έλεγαν ότι
δεν αναστέλλεται η λήξη της παραγραφής στην περίπτωση αυτή.
Για του λόγου το ασφαλές λοιπόν, µήπως θα πρέπει να το πούµε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
έχω αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εφόσον δεν έχουµε
πρόθεση να αλλάξει οτιδήποτε άλλο και να ισχύσουν τα πάντα
ωσάν να µην είχε γίνει ο σεισµός, θα το βάλουµε έτσι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα
βάλουµε, λοιπόν, και "διοικητικών" δικαστηρίων και για τη λήξη της
παραγραφής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κανταρτζής έχει το
λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: 'Ηθελα να κάνω την εξής παρατήρηση
στο άρθρο που αναφέρεται στην αναστολή των προθεσµιών.
'Οπως είχε επισηµανθεί από διάφορους συναδέλφους κατά τη
συζήτηση της τροπολογίας, υπήρχε ανάγκη να γίνουν
αποσαφηνίσεις, να γίνουν συµπληρώσεις και διορθώσεις ώστε να
µην υπάρχουν αµφισβητήσεις.
'Εχω υπόψη µου ότι ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Αθηνών έχει στείλει
ένα έγγραφο, το οποίο κατά τη γνώµη µας περιέχει ολοκληρωµένη
τοποθέτηση, µία ολοκληρωµένη διατύπωση όσον αφορά το ζήτηµα.
Είναι έγγραφο του ∆ικηγορικού Συλλόγου Αθηνών και αναφέρεται
και στο θέµα το οποίο έθιξε προηγουµένως ο κ. Παυλόπουλος, στην
αναστολή της παραγραφής, αλλά και των αποσβεστικών ...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι προθεσµίες.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: ...και στις αποσβεστικές προθεσµίες,
όπως επίσης και στην έννοια του σεισµόπληκτου. Εισάγει την
έννοια του κατοίκου ή διαµένοντος στις περιοχές αυτές.
Νοµίζω ότι είναι σοβαρές οι παρατηρήσεις και δεδοµένου ότι ως
προς το πνεύµα τουλάχιστον από ό,τι φαίνεται δεν υπάρχει
αντίθεση, θα πρέπει να τις λάβει υπόψη του και ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης και ας κρατηθεί και στην ψήφιση του νοµοσχεδίου στο
σύνολό του, να γίνει η απαραίτητη τροποποίηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό κανουµε τώρα. Το
σύνολο συζητούµε και ψηφίζουµε.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: 'Εχω την εντύπωση ότι κρατήθηκε για
αργότερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι κρατήθηκε για τις
παρατηρήσεις του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Μόνο ως προς τις παρατηρήσεις
κρατήθηκε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, εάν πρόκειται αυτήν
τη διάταξη την οποία είπαµε να συζητήσει ο κύριος Υπουργός µε
τον κ. Καραµάριο και τον κ. Παυλόπουλο, να την

αναδιαµορφώνουµε ...
Ο Σύλλογος υποθέτω ότι θα έστειλε το έγγραφο αυτό στον
Υπουργό ∆ικαιοσύνης.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Υποθέτω ότι θα το έχει πάρει ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και θα έχει µελετηθεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Το
έχω πάρει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Ο κ. Καραµάριος έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να
παρατηρήσω ότι οι διατάξεις της παραγράφου 2 και 3 όπως
τίθενται, περιορίζουν πλέον το δικαίωµα της παραγράφου 1.
∆ηλαδή, η αναφορά "που έχουν κηρυχθεί σεισµόπληκτες κατά την
έναρξη της ισχύος αυτού του νόµου" περιορίζει πλέον το δικαίωµα
της πρώτης παραγράφου µόνο σε εκείνες που έχουν χαρακτηρισθεί
σεισµόπληκτες περιοχές. ∆εν περιλαµβάνει ενδεχοµένως και άλλες
πράξεις κατοίκων του λεκανοπεδίου που έχουν πράγµατι και αυτοί
ζηµιές και πρέπει να ανασταλεί η προθεσµία τους. Και δεν θα
µπορούν να το κάνουν εφόσον το Υπουργικό Συµβούλιο
χαρακτήρισε σεισµόπληκτες περιοχές τις τάδε, τάδε κλπ. Πρέπει
λοιπόν να παραληφθεί ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι είκοσι πέντε δήµοι
πλέον και οι δήµοι µε τις πλέον ελάχιστες ζηµίες ...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ευεργετικό αυτό
δικαίωµα που πολύ σωστά θέλει να δώσει ο κύριος Υπουργός
στους σεισµόπληκτους, δεν πρέπει να το αποστερήσουµε από
οποιονδήποτε σεισµόπληκτο. ∆εν πρέπει λοιπόν να µπει η φράση
"που έχουν κηρυχθεί σεισµόπληκτες περιοχές". Να το αφήσουµε
ανοικτό. Αυτή είναι η δική µου άποψη. Θα δείτε ότι θα βρεθούµε
προ αδιεξόδου.
'Εχω να κάνω άλλη µία παρατήρηση. Λόγω του ότι ακόµα βλέπουµε
πως συνεχώς δηµιουργούνται προβλήµατα µε τους σεισµούς, έχω
την εντύπωση ότι η προθεσµία που λέµε από 7 Σεπτεµβρίου έως
29 Σεπτεµβρίου -εγώ δεν είµαι του λεκανοπεδίου, κύριε Υπουργέ,
όπως ξέρετε, αλλά βλέπω τις συνέπειες- µπορεί να παραταθεί µέχρι
τα µέσα Οκτωβρίου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Εάν λέτε όχι σε αυτό, για το
επόµενο που θα σας πω επιµένω. Στη δεύτερη παράγραφο πρέπει
το "που έχουν κηρυχθεί σεισµόπληκτες" να διαγραφεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι.
Κύριε Πρόεδρε, όπως συζητήσαµε δεν µπορούµε να το απλώσουµε
το θέµα. Μόνο για τους σεισµούς µιλάµε και για τίποτε άλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Τµήµα:
Συµφωνεί αυτή τη διάταξη να την εντάξουµε όπως διατυπώθηκε
τώρα µε τη συζήτηση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το Τµήµα συµφώνησε
οµόφωνα και όταν επανέλθει ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας, θα
ολοκληρώσουµε την ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου.
Εισερχόµεθα τώρα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την
αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις",
το οποίο θα ολοκληρώσουµε σήµερα όπως είχαµε συµφωνήσει την
προηγούµενη εβδοµάδα.
Εποµένως, πάλι όπως είχαµε συµφωνήσει την προηγούµενη
εβδοµάδα για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου -που είχαµε
προγραµµατίσει- του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων το οποίο θα αρχίσει αύριο, θα προσθέσουµε
εµβόλιµη συνεδρίαση αύριο το απόγευµα, ώστε την Πέµπτη το
πρωί να τελειώσουµε το νοµοσχέδιο αυτό. Είµεθα σύµφωνοι;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε µε την
πρότασή σας. Με βάση το σκεπτικό όµως της ∆ιάσκεψης των
Προέδρων, εάν θα υπάρξουν τροπολογίες για τις οποίες θα είναι
αναγκαίος περαιτέρω χρόνος συζήτησης, θα υπάρξει και άλλη
µέρα.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό είναι δεδοµένο.
Είµαστε σύµφωνοι. Αυτό άλλωστε κάναµε και µε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας. Είπαµε µία ηµέρα, αλλά
υποχρεωθήκαµε να προσθέσουµε και τη σηµερινή συνεδρίαση.
Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, συζητείται και σήµερα
το νοµοσχέδιο που την προηγούµενη εβδοµάδα έφερε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία η Κυβέρνηση δια του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας,
για τη µετεγκατάσταση ογδόντα δύο στρατοπέδων από διάφορες
πόλεις, όπου βρίσκονται σήµερα σε άλλες εκτός πόλεων περιοχές.
Και είναι αναµφίβολο ότι µετά τους καταστροφικούς σεισµούς της
Τρίτης, 7 Σεπτεµβρίου 1999, το νοµοσχέδιο αυτό καθίσταται
ιδιαίτερα επίκαιρο.
Και λογαριάζαµε ότι το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, ύστερα από τις
διαπιστώσεις αυτών των δέκα-δώδεκα ηµερών, θα είχε
αναθεωρήσει τις σκέψεις του και τις ρυθµίσεις αυτού του
νοµοσχεδίου. Θα επανεξέταζε δηλαδή από την αρχή όσα και όλα τα
κόµµατα µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά κύρια η Νέα
∆ηµοκρατία, στη συζήτηση αυτού του νοµοθετήµατος στη ∆ιαρκή
Επιτροπή, είχαν επισηµάνει. ∆ηλαδή, ότι το Υπουργείο Εθνικής
'Αµυνας -και ίσως για πρώτη φορά- φέρνει ένα νοµοθέτηµα το
οποίο είναι τόσο άσχετο και άστοχο στις ρυθµίσεις του. Και το
άστοχο των ρυθµίσεων το επιβεβαίωσαν δυστυχώς, οι πρόσφατοι
καταστροφικοί σεισµοί. Και τι απέδειξαν; Την ανάγκη ύπαρξης
ελεύθερων χώρων µέσα στις πόλεις και κύρια στις µεγαλουπόλεις,
πρωτεύουσα και συµπρωτεύουσα, που απαιτεί η ζωή των κατοίκων
που ζουν µέσα σε αυτές τις πόλεις.
Και επειδή δεν άκουσα κάτι από τον παριστάµενο Υφυπουργό
Εθνικής 'Αµυνας για τυχόν νέες σκέψεις που µπορεί να
επεκράτησαν στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, η Νέα ∆ηµοκρατία,
δικαιώνεται στην αρχική της σκέψη ότι θα έπρεπε οι χώροι αυτοί να
παραχωρηθούν στην Αυτοδιοίκηση, Τοπική και Νοµαρχιακή για
πράσινο και για λοιπές ελεύθερες χρήσεις. Ταυτόχρονα όµως, η
εµµονή της -και το σηµειώνω, κύριοι συνάδελφοι- να
τσιµεντοποιηθεί το 60%, οψέποτε γίνει αυτή η µετεγκατάσταση των
στρατοπέδων που βρίσκονται στην καρδιά των πόλεων και να δοθεί
σε ελεύθερη χρήση ή για πράσινο το 40%, αποδεικνύει πόσο έξω
και από την εποχή, αλλά και από την πραγµατικότητα ζει δυστυχώς,
η Κυβέρνηση Σηµίτη.
Γι'αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν στην έναρξη της
συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου στη ∆ιαρκή Επιτροπή στα τέλη
Αυγούστου προσερχόµασταν µε τη βεβαιότητα της ορθότητας των
θέσεών µας, σήµερα είµαστε διπλά βεβαιωµένοι ότι αυτή η
τοποθέτηση είναι η σωστή. Και γι'αυτόν το λόγο, αν δεν
αναθεωρήσει, στη διαδροµή της συζήτησης, τις θέσεις της η
Κυβέρνηση, εµείς είµαστε υποχρεωµένοι και να το καταψηφίσουµε
και να διαβεβαιώσουµε τον ελληνικό λαό, αλλά και την Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι το νοµοθέτηµα αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία αύριο
ως κυβέρνηση θα το αλλάξει προς την κατεύθυνση όσων εδώ
αναφέρθηκαν µε πλήρη επιχειρήµατα, αλλά µε αυτά τα οποία
δυστυχώς, προέκυψαν από τους καταστροφικούς σεισµούς της
Τρίτης 7 Σεπτεµβρίου 1999, ώστε να υπάρξουν πράγµατι ελεύθεροι
χώροι εκεί που το τσιµέντο κυριαρχεί και κάνει αβίωτη τη ζωή των
κατοίκων των µεγάλων πόλεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επιχειρηµατολογεί,
λέγοντας ότι θα χρειαστούν πεντακόσια δισεκατοµµύρια µέσα σε
δέκα χρόνια για τη µετεγκατάσταση των στρατοπέδων και ότι
πρέπει να βρει τα χρήµατα αυτά από την οικοδόµηση του 60%
αυτών των εκτάσεων.
Κύριοι Βουλευτές, εδώ έχουµε δει την Κυβέρνηση, αλλά και γενικά
τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να µασάνε ως στραγάλια τα
δισεκατοµµύρια! Μέσα σε µία δεκαετία ανάγκες πεντακοσίων
δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) δραχµών για τη
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων σηµαίνει ετησίως πενήντα
δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) δραχµές γι'αυτόν το σκοπό.

Κύριε Υπουργέ της Εθνικής 'Αµυνας, όταν ζητήσατε από τον
ελληνικό λαό τα πέντε τρισεκατοµµύρια (5.000.000.000.000) για να
στηριχθεί το εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας, ο ελληνικός λαός
θα σας έλεγε, για να έχει ποιότητα ζωής και καθαρό περιβάλλον, ότι
δεν δίδει την εξουσιοδότηση στη Κυβέρνηση, να έχει άλλα πενήντα
δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) στην διάθεσή της για τη
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων; Και επιµένετε να κάνετε
τσιµέντο το 60% των εκτάσεων;
Και πρόσθετα, υπάρχουν και συγκεκριµένες δεσµεύσεις του
Πρωθυπουργού σας, του κ. Σηµίτη, στην πόλη των Αθηνών, ότι τα
στρατόπεδα στο Χαϊδάρι, το στρατόπεδο των ∆ιαβιβάσεων και το
ΚΕΒΟΠ µε δηµόσια τοποθέτησή του προεκλογικά το 1996 στο
Περιστέρι, ότι θα δοθούν σε χρήση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης για
πράσινο και για ελεύθερους χώρους και εσείς ή το αγνοείτε ή σε
συµπαιγνία µε τον Πρωθυπουργό φέρνετε αυτό το νοµοθέτηµα και
τσαλακώνετε και την προσωπική του αξιοπιστία και την αξιοπιστία
της Κυβέρνησης. Αυτή είναι η συνέπειά σας;
Ξεχνάτε γρήγορα. Εκείνο που συµβαίνει είναι ότι ο ελληνικός λαός
θυµάται. Και θυµάται όταν εµπαίζεται τόσο καλά, ώστε τιµωρεί
εξίσου σκληρά µε τον εµπαιγµό τον οποίο υφίσταται.
Αυτό σας οδήγησε στο να βρεθείτε σε µία εµπόλεµη κατάσταση µε
την Τοπική Αυτοδιοίκηση σε ολόκληρη τη χώρα. Τοπική και
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, που τις αγνοήσατε στη διαδροµή, όταν
ρυθµίζατε τις διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου, εάν και η όλη
πληροφόρηση η οποία υπήρχε ήταν ότι θα ετσιµεντοποιείτο µόνο το
25% . Και βλέπετε τώρα ΚΕ∆ΚΕ και ΕΝΑΕ να επιτίθενται µε
δριµύτητα εναντίον του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης και εναντίον
της Κυβέρνησης µε κόστος -γιατί όταν λέµε Υπουργείο Εθνικής
Αµύνης ουσιαστικά εννοούµε τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις. Και πολλές
φορές η σύνθεση αυτή να εµπλέκει και τις ίδιες τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις στη κοινή γνώµη και στον απλό κόσµο που υποφέρει,
ζώντας στις αβίωτες πόλεις και γι'αυτό το πράγµα έχετε διπλή και
πολλαπλή ευθύνη.
Εµπόλεµη, λοιπόν, κατάσταση µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση και µε
αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο. ∆εν θέλω βεβαίως να κάνω τις
αναφορές των τελευταίων ηµερών που τις ευθύνες της Κυβέρνησης
τις φορτώνετε για την αντιµετώπιση των κρισίµων ηµερών και της
δοκιµασίας των πληγέντων από τους σεισµούς, στη Τοπική και στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Και εσείς είστε οι κριτές και οι τιµητές
των πάντων, αγνοώντας ένα βασικό θέµα που αυτό βρίσκεται µέσα
στο σχεδιασµό και της Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, αλλά και
του σχεδίου σας να αντιµετωπίσει έκτακτες ανάγκες, ότι σε µια
περιοχή που συµβαίνει ένα έκτακτο γεγονός, µία θεοµηνία, ένας
σεισµός, δεν είναι η αυτοδιοίκηση εκείνη η νοµαρχιακή και τοπική η
οποία µένει ανέπαφη από το συγκεκριµένο γεγονός. Και δεν σας
έκανε για να σκεφθείτε µε το αλαλούµ των παρεµβάσεών σας και
των µεταρρυθµίσεων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, ότι ο µηχανισµός
παρέµβασης και στήριξης από τις πρώτες ώρες πρέπει να είναι έξω
από αυτή η διαδικασία. ∆ιότι όταν λέτε στους δήµους της
συγκεκριµένης περιοχής που επλήγη, να στηρίξει τους πληγέντες,
έχει ήδη πληγεί και εκείνη. Επλήγησαν οι υπηρεσίες, επλήγησαν οι
υπάλληλοι που µένουν στην ίδια περιοχή και αξιώνεται από αυτούς
να κάνουν εκείνα τα οποία όφειλε να τα κάνει η κεντρική εξουσία.
Θέλω επίσης, κύριοι συνάδελφοι, να σηµειώσω και δύο άλλα
πράγµατα. Η λογική σας αυτή, τσιµέντο 60% και 40% πράσινο, δεν
είναι τίποτε άλλο από αυτό το οποίο λέει απλά ο ελληνικός λαός,
"τσιµέντο να γίνουν όλα".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Αλλά δεν είναι έτσι τα πράγµατα στην πολιτική, κύριε Υπουργέ,
εκτός εάν οι σοσιαλιστές τα αντιλαµβάνονται έτσι. Γιατί εάν αυτός
είναι ο προσανατολισµός σας, αυτός ο προσανατολισµός σας
αποκαλύπτει βασική αδιαφορία για το περιβάλλον, για την ποιότητα
ζωής, για τον ίδιο τον πολίτη.
Σας  επεσήµανα  ήδη  ότι  αγνοήσατε  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,
γενικά  την  Αυτοδιοίκηση,  Τοπική  και  Νοµαρχιακή.  Στην  προ-
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σπάθεια να τσιµεντοποιήσετε τα πάντα δεν της δίνετε ούτε λόγο
ούτε ρόλο. 'Ολη δε η φιλοσοφία του νοµοθετήµατος παραπέµπει
στη δηµιουργία ενός ακόµη γραφειοκρατικού µηχανισµού που δεν
χρειάζεται ως ξένο σώµα να εµφυτευθεί στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Είχατε τους µηχανισµούς και τις δυνατότητες και τα στελέχη, ακόµα
και στην κατεύθυνση της λογικής και της φιλοσοφίας που κινείται
αυτό το νοµοσχέδιο που δεν µας βρίσκει σύµφωνους, µε το
στελεχιακό δυναµικό των Ενόπλων ∆υνάµεων να φέρετε σε πέρας
αυτά που σχεδιάζετε, αλλά ούτε αυτό το κάνετε. Και τι λέτε; Λέτε ότι
θα φέρετε έναν εκτός Ενόπλων ∆υνάµεων προϊστάµενο για να
βάλει αυτήν την υπηρεσία που θα βρίσκεται υπό την άµεση
εποπτεία του Υπουργού Εθνικής Αµύνης σε λειτουργία, για να
υλοποιήσει και να κάνει πράξη τις διατάξεις αυτού του
νοµοθετήµατος.
Ειλικρινά για µεν τον κ. Τσοχατζόπουλο ο οποίος δεν έχει ζήσει τις
'Ενοπλες ∆υνάµεις θα µπορούσε ενδεχοµένως να βρεθεί κάποια
δικαιολογία για τις ρυθµίσεις τις οποίες κάνει. Εσείς που είστε
σάρκα εκ της σαρκός των Ενόπλων ∆υνάµεων, που φθάσατε στην
κορυφή ενός εκ των κλάδων των ενόπλων δυνάµεων, οφείλατε
περισσότερο παντός άλλου να του επισηµάνετε ότι αυτού του
είδους οι µεταµοσχεύσεις καταστάσεων είναι ό,τι χειρότερο, όχι
µόνο για το αξιόµαχο αλλά και για την ίδια τη λειτουργία και την
αξιοπιστία των Ενόπλων ∆υνάµεων στην ελληνική κοινή γνώµη και
δεν το επιχειρήσατε. Θα δούµε ενδεχοµένως µήπως πείτε κάτι
διαφορετικό...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
∆εν καταλάβατε προφανώς από τι προσωπικό απαρτίζεται αυτός ο
µηχανισµός. Θα είναι όλοι από προσωπικό που ήδη υπάρχει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Το έχω καταλάβει πάρα πολύ καλά.
Οµιλώ για τη θέση του προϊσταµένου και έχουµε και την εµπειρία µε
τον άλλο προϊστάµενο που αναφέρεται στα ζητήµατα του
εξοπλισµού. Αλλά µην την ανοίξουµε αυτήν τη συζήτηση τώρα,
κύριε Υπουργέ, γιατί και θα ξεφύγουµε από το δρόµο και θα
ανοίξουµε άλλου είδους πληγές, που καλύτερα να µην τις ανοίξουµε
αυτήν την ώρα.
Θέλατε να κάνετε µια συνεργασία µε το Υπουργείο Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος; Το ευκολότερο των πραγµάτων. Θα µπορούσατε
µεταξύ των εµπλεκοµένων συναρµοδίων Υπουργείων να
δηµιουργήσετε ένα όργανο τέτοιο που να σας δίνει τις πολιτικές
λύσεις, γιατί έχουν τη δυνατότητα οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις τα
υπόλοιπα γραφειοκρατικά ζητήµατα να τα αντιµετωπίσουν. Θα
µπορούσατε ακόµα να κάνετε µία πώληση των στρατοπέδων στο
Υπουργείο Χωροταξίας και Περιβάλλοντος, το οποίο να αναλάβει
από εκεί και πέρα κατά τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου την
οικοδόµηση των χώρων που θέλετε, απεµπλέκοντας τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις απ' αυτού του είδους τη διαδικασία. Και εσείς να
περιοριστείτε στα νέα στρατόπεδα και σε ό,τι άλλο έχει στρατιωτικό
χαρακτήρα.
Τώρα για πρώτη φορά εµπλέκετε τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις δι' αυτής
της υπηρεσίας και του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης να ασχοληθούν
µε οικονοµικές εργασίες, να ασχοληθούν µε πώληση των
οικοδοµών που πρόκειται να ανεγερθούν στα στρατόπεδα που είναι
προς µετεγκατάσταση. ∆ηλαδή, υπάρχει κυριολεκτικά ένα αλλαλούµ
και ένας αποπροσανατολισµός των Ενόπλων ∆υνάµεων από το
κύριο έργο το οποίο έχουν, που είναι η προστασία της χώρας, η
άµυνα της χώρας και τα άλλα έργα τα οποία έχουν οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις, τα κοινωνικά έργα σε καιρό ειρήνης. Τώρα θα
ασχολούνται και µε οικοδοµικές εργασίες! Ε, αυτό κατά την άποψη
τη δική µας µόνο µε σοσιαλιστές και µε ΠΑΣΟΚ µπορούσε να γίνει
στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Σας ανέφερα ήδη µε την επιχειρηµατολογία την οποία έκανα, για τα
έσοδα τα οποία αναζητείτε για τα νέα στρατόπεδα και σας είπα ότι
το ποσόν των πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων µέσα σε µία δεκαετία
είναι ένα ασήµαντο ποσό στα πέντε τρισεκατοµµύρια που ζητήσατε
από τον ελληνικό λαό για να εξοπλίσει τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις για να
είναι αξιόµαχες στα χρόνια που έρχονται.
Αλλά ούτε εδώ τα πενήντα δισεκατοµµύρια που χρειάζονται για
κάθε χρόνο φαίνονται. Σας απασχολούν πολύ περισσότερο όταν

µοιράζετε µε τόση µεγάλη ευκολία τα επτακόσια δισεκατοµµύρια
στην Ολυµπιακή, τα χίλια δισεκατοµµύρια στις αστικές
συγκοινωνίες, τα οκτακόσια δισεκατοµµύρια στην ΕΤΒΑ, τα
τετρακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια στην ΕΒΟ και την ΠΥΡΚΑΛ.
Βλέπω σήµερα, ότι υπάρχει και τροπολογία εδώ για νέες ρυθµίσεις
υποχρεώσεων της ΠΥΡΚΑΛ, αλλά σας απασχολούν τα πενήντα
δισεκατοµµύρια για οικοδοµικές δραστηριότες στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις και αυτό το παρουσιάζετε µάλιστα, ως µεγάλο έργο.
Εµένα προσωπικά, µου κάνει κατάπληξη, γιατί ο συνάδελφος
στρατηγός Σπουριούνης που, ανεξάρτητα αν βρίσκεται εκτός
ενεργού υπηρεσίας ζει ακόµα τον παλµό του στρατεύµατος, που
τόσα χρόνια ευδοκίµως υπηρέτησε, µε τόση ευκολία όχι µόνο να
δίνει επαίνους σε αυτό το νοµοθέτηµα, αλλά και να το
φωτοστεφανώνει. Ειλικρινά, στον οµιλούντα προξενεί ιδιαίτερη
κατάπληξη.
Τέλος, δεν υπάρχει καµία αµφιβολία πως για τις νέες θέσεις των
στρατοπέδων τον κυρίαρχο λόγο έχουν οι στρατιωτικοί, οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις. Σκόπιµο όµως είναι να ληφθούν υπόψη σε αυτήν τη
διαδικασία της µετακίνησης, της µετεγκατάστασης στρατοπέδων -
αυτή είναι η άποψη του οµιλούντος- πέρα από τα στοιχεία τα οποία
συντρέχουν για το αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνάµεων και κριτήρια
γι' αυτήν τη µετεγκατάσταση σε περιοχές όπου υπάρχει
πληθυσµιακή ερήµωση ή άλλοι λόγοι -αν αυτό από πλευράς
στρατιωτικής είναι εφικτό- που θα µπορούσαν να ενισχύσουν
συγκεκριµένες περιοχές.
Θα ήθελα να µείνω µόνο σε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
την επανάληψη της θέσης που σας ανέφερα στην αρχή. Αν δεν
αλλάξει η φιλοσοφία της τσιµεντοποίησης σε ογδόντα δύο πόλεις,
το 60% των στρατοπέδων που εισηγείται αυτό το νοµοθέτηµα η Νέα
∆ηµοκρατία και θα το καταψηφίσει µε ήρεµη τη συνείδηση, αλλά και
ταυτόχρονα µε τη διαβεβαίωση ότι αυτό το νοµοθέτηµα θα είναι από
τα πρώτα που θα αλλάξει η Νέα ∆ηµοκρατία ως κυβέρνηση στην
κατεύθυνση των σκέψεων που ήδη έχουν ακουστεί και από την
πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και από τις άλλες πολιτικές
δυνάµεις στην Εθνική Αντιπροσωπεία, πλην του ΠΑΣΟΚ.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
Θα παρακαλέσω να συντοµεύσουµε το χρόνο, αν είναι εύκολο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ σε
ορισµένες επισηµάνσεις που έγιναν από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης.
Η πρώτη επισήµανση αφορά µία αλλοίωση του πνεύµατος του
νοµοσχεδίου στο πλαίσιο ότι θεωρείται σαν δεδοµένο ότι για κάθε
στρατόπεδο θα τσιµεντοποιηθεί το 60%. Αυτό είναι λάθος. Μία
απλή γραµµατική ερµηνεία του αντίστοιχου άρθρου οδηγεί σε αυτήν
την εκτίµησή µου. Είναι λάθος. Η αλήθεια είναι ότι πρώτον
τουλάχιστον το 40% θα αποδοθεί για την εξυπηρέτηση κοινωνικών
αναγκών, κοινωνικής υποστήριξης, ελεύθερου χώρου κοινόχρηστου
πρασίνου κλπ.
∆εύτερον, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση και καθίσταται
µέρος του αντίστοιχου άρθρου 3, θα έχει τη διακριτική ή διαζευκτική
επιλογή η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας, σε
συνεργασία µε τον Υπουργό ΠΕΧΩ∆Ε να δίδεται στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση ολόκληρο το στρατόπεδο σε κάποια κορεσµένη
περιοχή -είναι θέµα επιλογών και εξειδίκευσης για κάθε κατηγορία
στρατοπέδου- και να παίρνει το 30%, το 50%, το 60%, το µέγιστο,
σε άλλο στρατόπεδο ή και σε άλλη περιοχή του δηµοσίου.
Εποµένως, αυτό το καθοριζόµενο ευρύ πλαίσιο δίνει τη διαζευτική
ικανότητα να εξειδικεύει τις κατηγορίες των στρατοπέδων και να
κρίνει για κάθε κατηγορία το ποσοστό που θα είναι 40% ή 60% ή
80% ή και 100% του στρατοπέδου που θα δίνεται στην τοπική
κοινωνία.
'Ενα δεύτερο σηµείο η συνιστοµένη υπηρεσία. Ο όγκος του
αναµενόµενου έργου και οι ειδικές κατηγορίες των δραστη-
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ριοτήτων που θα αναπτυχθούν, νοµικές, ιδιοκτησιακές κ.λπ. Οι
δραστηριότητες για τη λύση των θεµάτων απόκτησης ή διάθεσης
περιουσίας κινητής, ακίνητης, ανταλλαγής από το δηµόσιο κ.λπ. Το
σύνολο, ο όγκος και οι αποχρώσεις αυτών των δραστηριοτήτων
απαιτούν τη συγκρότηση µίας ειδικής υπηρεσίας. 'Εχουµε
παραδείγµατα σε άλλα Υπουργεία που συγκροτήθηκαν τέτοιες
υπηρεσίες. 'Οµως, δεν εκθέτει η συγκρότηση αυτής της υπηρεσίας
τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις. Και θα σας πω, κύριε Σιούφα, γιατί κάνατε
µία προσωπική τρόπον τινά επίθεση, ότι ζω και εγώ τα προβλήµατα
των Ενόπλων ∆υνάµεων όπως όλοι οι συνάδελφοι στην Αίθουσα
αυτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Αναφορά έκανε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μάλιστα αναφορά.
Θα σας πω, λοιπόν, ότι η σύσταση αυτής της υπηρεσίας
απαλλάσσει τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις από τα προβλήµατα που θα
δηµιουργήσει η διεκπεραίωση αυτού του έργου και δεν τις εκθέτει
στη λαϊκή συνείδηση. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν έχει καµία
σχέση η δραστηριότητα αυτή µε το σύνολο της εικόνας που
διαµορφώνει ο ιδρώτας και η αρετή των Ενόπλων ∆υνάµεων στην
σµίλευση της αποστολής τους, της καθαρά επιχειρησιακής
αποστολής και του κοινωνικού έργου που προσφέρουν. Είναι
ριζωµένες οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις στη συνείδηση του λαού µας µε τη
γνωστή εικόνα όπως αυτή απηχείται και σε δηµοσκοπήσεις κ.λπ.
'Ενα τρίτο σηµείο. Εάν πράγµατι οι οικονοµικές συγκυρίες
επέτρεπαν να αλλάξουµε τα στρατόπεδα, από τα ογδόντα δύο να
πάµε στα δώδεκα µε δαπάνες του προϋπολογισµού, όλοι θα
θέλαµε, και εµείς θα το θέλαµε, να παραχωρήσουµε τα στρατόπεδα
στις τοπικές κοινωνίες. Συνδυαζόµενο το πρόβληµα µε τις
οικονοµικές συγκυρίες, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο κάνει την
εναρµόνιση των δυνατοτήτων και των αναγκών που υπάρχουν,
ώστε σε ταχύ χρόνο να παραχωρηθούν τα τµήµατα, στις τοπικές
κοινωνίες, των στρατοπέδων και να αρθούν τα προβλήµατα που
δηµιουργήθηκαν µε τον ν. 1337/83, µε την επιχείρηση
πολεοδοµικής ανασυγκρότησης. Με διϋπουργική τότε απόφαση
προβλεπόταν η παραχώρηση τµηµάτων των στρατοπέδων κ.λπ.
υπό την προϋπόθεση ότι για κάθε στρατόπεδο θα έπρεπε να
κατασκευαστεί ένα άλλο κατ' εικόνα και οµοίωση και αυτό δεν
µπορούσε να πραγµατοποιηθεί. Γι' αυτό επί δεκαπέντε χρόνια
ελάχιστα τµήµατα των στρατοπέδων ή στρατόπεδα
παραχωρήθηκαν.
Νοµίζω ότι αρµονίζοντας την πραγµατικότητα µε τις δυνατότητες και
τις προοπτικές, το νοµοσχέδιο σχεδιάζει δύο βασικές επιδιώξεις: Να
συγκροτήσει στρατόπεδα που θα ικανοποιούν το πλέγµα των
επιχειρησιακών, εκπαιδευτικών, σύγχρονων προϋποθέσεων και
παραγόντων ασφαλείας, την ένταξη των οπλικών συστηµάτων σε
συνθήκες που θα επιτρέπουν τη µεγίστη εκµετάλλευσή τους κ.λπ.
Εξασφάλιση δηλαδή µιας εικόνας νέου τύπου στρατοπέδου που θα
ικανοποιεί και τους όρους διαβίωσης του προσωπικού, αξιωµατικών
και οπλιτών. Είναι σηµαντικότατος αυτός ο παράγοντας. Και από
την άλλη µεριά θα µπορεί να γίνεται αυτή η παραχώρηση στις
τοπικές κοινωνίες, οι οποίες ασφυκτιούν µέσα στα τσιµέντα της
πολεοδοµικής αναρχίας και ασυδοσίας. 'Ετσι θα εξασφαλιστούν
πνεύµονες πράσινου, χώροι κοινωνικής υποστήριξης, ώστε να
ανακουφιστούν οι πιεσµένες πόλεις.
Νοµίζω, ότι το νοµοσχέδιο συνδυάζοντας αυτούς τους δύο στόχους,
επιλέγει τον καλύτερο δρόµο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας, πρέπει
να ψηφίσουµε και στο σύνολο το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για την αποσαφήνιση του άρθρου
4. Τα άλλα έχουν διευκρινιστεί.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, εγώ δεν επιµένω. Εάν η Βουλή...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εκείνο το οποίο
διαβάσατε προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι
φραστική διατύπωση.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Είναι

σωστό πάντως. Η ίδια η Βουλή διατύπωσε και το άλλο. ∆εν άλλαξα
τίποτα απολύτως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Φραστική διατύπωση
είναι και νοµίζω...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΣΤΙΩΤΗΣ: Ασφαλώς δεν είναι φραστική!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τότε µε τη διατύπωση
που το εισήγαγε ο κύριος Υπουργός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): ∆εν
έχω καµία αντίρρηση να µη γίνει καµία αλλαγή στο άρθρο 4. Τα
υπόλοιπα είναι καθαρά νοµοτεχνικά. ∆εν αλλάζει τίποτα απολύτως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να γίνει δεκτό
όπως προτείνεται από τον κύριο Υπουργό. Καλύτερο είναι από
αυτό που θα αφήσει. Είχε δίκιο ο κ. Καψής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Καλώς, όπως
προτείνεται από τον κύριο Υπουργό.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο: "Πλοία αναψυχής
και άλλες διατάξεις" και στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές
παρατηρήσεις, όπως τις έκανε ο κύριος Υπουργός;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές
παρατηρήσεις που έκανε ο κύριος Υπουργός.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας:
"Πλοία αναψυχής και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

" Πλοία αναψυχής και άλλες διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΟΡΙΣΜΟΙ
'Αρθρο 1

1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του νόµου αυτού, οι όροι που
χρησιµοποιούνται έχουν την ακόλουθη έννοια:
α) "Πλοίο αναψυχής": Κάθε σκάφος ολικού µήκους άνω των επτά
(7) µέτρων, το οποίο, είτε διαθέτει είτε όχι χώρους ενδιαίτησης, έχει
τη δυνατότητα, από τη γενική κατασκευή του, να χρησιµοποιείται
αποκλειστικά για την εκτέλεση ταξιδιών αναψυχής ή και
περιήγησης.
β) "Επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής": Το πλοίο αναψυχής, που έχει
µεταφορική ικανότητα µέχρι και σαράντα εννέα (49) επιβατών, το
οποίο διαθέτει χώρους ενδιαίτησης, πέραν αυτών του πληρώµατος,
και χρησιµοποιείται αποκλειστικά για την εκτέλεση ταξιδιών
αναψυχής ή και περιήγησης µε ολική ναύλωση.
γ) "Ιστιοφόρο επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής": Το επαγγελµατικό
πλοίο αναψυχής, το οποίο διαθέτει επαρκή ιστιοφορία, ως κύριο
µέσο πρόωσης, φέρει βοηθητικό κινητήρα πρόωσης και
συγκεντρώνει τα κριτήρια καθορισµού του ως ιστιοφόρου, όπως
αυτά ισχύουν.
δ) "Μηχανοκίνητο επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής": Το
επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής, το οποίο διαθέτει µηχανή, ως
κύριο µέσο πρόωσης για ναυσιπλοΐα, και βοηθητικό µέσο
πρόωσης, εάν αυτό απαιτείται από τις κείµενες διατάξεις, το οποίο
και αναφέρεται στο πιστοποιητικό ασφαλείας.
ε) "Ιδιωτικό πλοίο αναψυχής": Το πλοίο αναψυχής που δεν είναι
επαγγελµατικό σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου αυτού.
στ) "Πλοίαρχος": Το πρόσωπο στο οποίο έχει ανατεθεί, µε σύµβαση
ναυτολόγησης, η διακυβέρνηση του πλοίου αναψυχής.
ζ) "Κυβερνήτης": αα) Για τα επαγγελµατικά πλοία αναψυχής: Το
πρόσωπο που προσλαµβάνεται από τον ναυλωτή ή ο επιβάτης,
που  διαθέτει  ναυτική  ικανότητα  και  εµπειρία  και  αναλαµβάνει
τη  διακυβέρνηση  επαγγελµατικού  πλοίου  αναψυχής,  το  οποίο
µπορεί  να  εκναυλώνεται  χωρίς  πλοίαρχο  και  πλήρωµα,
σύµφωνα  µε  το  νόµο  αυτόν.  ββ)  Για  τα  ιδιωτικά  πλοία
αναψυχής:  Το  πρόσωπο  το  οποίο  ασκεί  τη  διακυβέρνηση
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του πλοίου και διαθέτει ναυτική ικανότητα και εµπειρία. Ο
κυβερνήτης έχει όλες τις αρµοδιότητες, υποχρεώσεις και ευθύνες
που προβλέπονται για τον πλοίαρχο.
η) "Πλήρωµα": Το σύνολο των προσώπων που υπηρετούν µε
σύµβαση ναυτολόγησης σε πλοίο αναψυχής, εκτός του πλοιάρχου.
θ) "Επιβάτης": Κάθε πρόσωπο, το οποίο επιβαίνει σε πλοίο
αναψυχής είτε επαγγελµατικό είτε ιδιωτικό, εκτός του πλοιάρχου και
του πληρώµατος ή του κυβερνήτη και των παιδιών ηλικίας κάτω του
ενός έτους.
ι) "Επιβαίνοντες": Ο πλοίαρχος και το πλήρωµα ή ο κυβερνήτης, οι
επιβάτες και τα παιδιά ηλικίας κάτω του ενός έτους, που επιβαίνουν
σε πλοίο αναψυχής.
ια) "Χώροι ενδιαίτησης": Οι κλειστοί χώροι διαµονής, σίτισης και
υγιεινής του πλοίου.
ιβ) "Λιµένας αφετηρίας": Ο ελληνικός λιµένας από τον οποίο
αποπλέει το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής µε τους επιβαίνοντες
και πραγµατοποιείται η έναρξη του ταξιδιού για αναψυχή ή και
περιήγηση.
2. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζονται
τα ειδικότερα κριτήρια χαρακτηρισµού επαγγελµατικού πλοίου
αναψυχής ως ιστιοφόρου, µεταξύ των οποίων περιλαµβάνονται
αυτά που αφορούν στην κατασκευή και ευστάθεια του πλοίου και
στα κριτήρια µε τα οποία θεωρείται ο κινητήρας ως βοηθητικός.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΑ ΠΛΟΙΑ ΑΝΑΨΥΧΗΣ

'Αρθρο 2
'Αδεια επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής

1. α) Με άδεια του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, η οποία
εκδίδεται ύστερα από αίτηση που καταθέτει στην αρµόδια
∆ιεύθυνση του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας (Υ.Ε.Ν.) ο
πλοιοκτήτης ή ο εφοπλιστής, µπορεί να χαρακτηριστεί ένα πλοίο
αναψυχής επαγγελµατικό. Η άδεια ισχύει για αόριστο χρόνο, µε την
επιφύλαξη όσων ορίζονται στις παραγράφους 5 και 7 του άρθρου
αυτού.
β) Με την αίτηση υποβάλλονται τα ακόλουθα δικαιολογητικά:
αα) Επικυρωµένο αντίγραφο του εγγράφου εθνικότητας του πλοίου
αναψυχής, από το οποίο προκύπτει η οριστική νηολόγησή του σε
ελληνικό νηολόγιο ή σε νηολόγια που αναφέρονται στην
παράγραφο 6 περίπτωση δ' του άρθρου 10.
ββ) Επικυρωµένο αντίγραφο πιστοποιητικού ασφαλείας, που είναι
σε ισχύ και αναγνωρίζεται, σύµφωνα µε την ισχύουσα ελληνική
νοµοθεσία, από το οποίο να προκύπτει ότι το πλοίο αναψυχής είναι
κατάλληλο για να χαρακτηριστεί επαγγελµατικό κατά τις διατάξεις
του νόµου αυτού.
γγ) Θεωρηµένο αντίγραφο της βεβαίωσης έναρξης εργασιών µε
αντικείµενο την εκµετάλλευση επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής,
που εκδίδεται από την αρµόδια δηµόσια οικονοµική υπηρεσία
(∆.Ο.Υ.).
δδ) Απόδειξη είσπραξης παραβόλου ή έντυπο παράβολο.
εε) Βεβαίωση από το Ναυτικό Επιµελητήριο της Ελλάδος (Ν.Ε.Ε.)
περί εγγραφής σε αυτό και µη ύπαρξης οφειλών.
2. Η άδεια υπόκειται σε τακτική θεώρηση, από την αρµόδια
∆ιεύθυνση του Υ.Ε.Ν., ανά τριετία και ειδικότερα το τελευταίο
τρίµηνο πριν από τη συµπλήρωση τριών (3) ετών: αα) από την
έκδοση ή ββ) την προηγούµενη θεώρηση ή γγ) τη λήξη της κατ'
εξαίρεση θεώρησης που τυχόν έχει χορηγηθεί και εφόσον έχουν
εκπληρωθεί οι όροι που καθορίζονται στις παραγράφους 6 και 7 του
άρθρου 3.
Για τη θεώρηση προσκοµίζονται: α) απόδειξη είσπραξης
παραβόλου ή έντυπο παράβολο, β) επικυρωµένο αντίγραφο του
"Ειδικού Εντύπου Πληροφοριακών Στοιχείων Επαγγελµατικού
Πλοίου Αναψυχής", γ) βεβαίωση από το Ν.Ε.Ε. ότι δεν υπάρχουν
οφειλές προς αυτό, δ) βεβαίωση αγοράς συναλλάγµατος της οικείας
τράπεζας, αν κατά τη διάρκεια της ισχύος της άδειας, το πλοίο είχε
εκναυλωθεί σε αλλοδαπούς, εφόσον αυτή απαιτείται σύµφωνα µε

την παράγραφο 6 του άρθρου 3 του νόµου αυτού και ε)
πιστοποιητικό φορολογικής ενηµερότητας του δικαιούχου.
3. α) Η άδεια µπορεί, κατ' εξαίρεση, να θεωρηθεί για ένα (1) µόνο
έτος, αν δεν πραγµατοποιήθηκε το προβλεπόµενο κατώτατο όριο
ηµερών ναύλωσης και µε σκοπό τη συµπλήρωση αυτού, αν η µη
πραγµατοποίηση του ορίου οφείλεται σε ανώτερη βία ή σε µεγάλης
έκτασης µετασκευές ή επισκευές, που έχουν έγκαιρα και γραπτά
αναφερθεί στην πλησιέστερη λιµενική αρχή. Για την κατ' εξαίρεση
θεώρηση πρέπει να κατατεθεί από τον δικαιούχο αίτηση στην
αρµόδια ∆ιεύθυνση του Υ.Ε.Ν., κατά το τελευταίο τρίµηνο πριν τη
συµπλήρωση τριών (3) ετών από την έκδοση ή την προηγούµενη
θεώρηση της άδειας. Με την αίτηση υποβάλλονται και στοιχεία από
τα οποία προκύπτουν τα πιο πάνω περιστατικά και η απόδειξη
είσπραξης παραβόλου ή έντυπο παράβολο.
β) Εφαρµογή της προηγούµενης διάταξης δεν µπορεί να γίνει για
δεύτερη συνεχή φορά, αν δεν έχει µεσολαβήσει τουλάχιστον µία
τακτική ή εκπρόθεσµη θεώρηση.
4. Αν δεν θεωρηθεί η άδεια, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην
παράγραφο 2 του άρθρου αυτού, επιτρέπεται η εκπρόθεσµη και για
µία τριετία θεώρησή της, από την αρµόδια ∆ιεύθυνση του Υ.Ε.Ν.,
εφόσον ζητηθεί εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από την
ηµεροµηνία συµπλήρωσης των τριών (3) ετών από την έκδοση της
άδειας ή την προηγούµενη θεώρηση αυτής ή από τη λήξη της κατ'
εξαίρεση θεώρησης, κατά περίπτωση, και εφόσον έχουν
εκπληρωθεί οι όροι που καθορίζονται στις παραγράφους 6 και 7 του
άρθρου 3. Η εκπρόθεσµη αυτή θεώρηση ισχύει αναδροµικώς από
την ηµεροµηνία συµπλήρωσης των τριών (3) ετών από την έκδοση
της άδειας ή την προηγούµενη θεώρηση αυτής ή τη λήξη της κατ'
εξαίρεση θεώρησης που τυχόν έχει χορηγηθεί, κατά περίπτωση. Για
τη θεώρηση αυτήν προσκοµίζονται τα δικαιολογητικά της
παραγράφου 2 του άρθρου αυτού.
5.α) Η άδεια επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής που χορηγείται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου αυτού παύει να ισχύει στις
ακόλουθες περιπτώσεις:
αα) Μετά από αίτηση του δικαιούχου.
ββ) Αν διαγραφεί το πλοίο από το νηολόγιο στο οποίο είναι
εγγεγραµµένο.
γγ) Σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 12.
β) Για την παύση της ισχύος εκδίδεται απόφαση του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας, στην οποία εκτός του λόγου της παύσης της
ισχύος ορίζεται και η ηµεροµηνία έναρξης της παύσης αυτής.
6. α) Αν αλλάξει η πλοιοκτησία ή ο εφοπλισµός ή µεταβληθούν τα
στοιχεία του επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής που αναγράφονται
στην άδεια, η µεταβολή σηµειώνεται στην άδεια. Για τη σηµείωση
της µεταβολής αυτής κατατίθεται από τον δικαιούχο σχετική αίτηση
στην αρµόδια ∆ιεύθυνση του Υ.Ε.Ν. εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την ηµεροµηνία που επήλθε η µεταβολή, στην οποία
επισυνάπτονται η άδεια του επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής και
τα δικαιολογητικά της παραγράφου 1 περίπτωση β'
υποπεριπτώσεις αα' και ββ' του άρθρου αυτού. Αν αλλάξει η
πλοιοκτησία ή ο εφοπλισµός, επισυνάπτονται και τα δικαιολογητικά
της παραγράφου 1 περίπτωση β' υποπεριπτώσεις γγ' και εε' του
άρθρου αυτού.
β) Αν αλλάξει η πλοιοκτησία ή ο εφοπλισµός, ο νέος πλοιοκτήτης ή
εφοπλιστής υπεισέρχεται στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του
προηγουµένου, που απορρέουν από τις διατάξεις του νόµου αυτού
και αφορούν τη συµπλήρωση του ορίου ηµερών ναύλωσης, που
προβλέπεται από την παράγραφο 7 του άρθρου 3 σε συνδυασµό
µε τις διατάξεις των παραγράφων 2, 3 και 4 του άρθρου αυτού.
γ) Αν χαθεί η άδεια επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής, γεγονός που
βεβαιώνεται µε την υποβολή, από τον δικαιούχο, υπεύθυνης
δήλωσης του άρθρου 8 του ν. 1599/1986, χορηγείται αντίγραφο της
άδειας, στο οποίο αναγράφεται η ένδειξη "Αντίγραφο λόγω
απώλειας".
7. Η άδεια παύει αυτοδικαίως να ισχύει εφόσον µέσα στις
προβλεπόµενες προθεσµίες δεν θεωρηθεί ή δεν ζητηθεί η
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καταχώριση αλλαγής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παραγράφους
2, 3, 4 και 6 του άρθρου αυτού. Για την αυτοδίκαιη παύση εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη από την αρµόδια ∆ιεύθυνση του Υ.Ε.Ν..
8. Επιτρέπεται η έκδοση νέας άδειας επαγγελµατικού πλοίου
αναψυχής, εφόσον για το πλοίο αυτό έπαυσε η ισχύς της άδειάς του
σύµφωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 5 περίπτωση α'
υποπεριπτώσεις αα' και ββ' και 7 του άρθρου αυτού. Για την έκδοση
της νέας άδειας απαιτείται να:
α) Κατατεθεί από τον δικαιούχο αίτηση στην αρµόδια ∆ιεύθυνση του
Υ.Ε.Ν., στην οποία επισυνάπτονται τα δικαιολογητικά που
αναφέρονται στην παράγραφο 1 περίπτωση β' του άρθρου αυτού.
β) 'Εχει παρέλθει ένα (1) έτος από την ηµεροµηνία που έπαυσε η
ισχύς της. Η παρέλευση του χρονικού αυτού διαστήµατος δεν
απαιτείται, εφόσον η κυριότητα του πλοίου έχει περιέλθει στον
δικαιούχο µε κατακύρωση σε δηµόσιο αναγκαστικό πλειστηριασµό
και
γ) Υποβάλλεται πιστοποιητικό φορολογικής ενηµερότητας του
δικαιούχου, από την αρµόδια ∆.Ο.Υ..
9. Οι δικαιούχοι που αναφέρονται στις προηγούµενες παραγράφους
µπορούν να ενεργούν και µε αντιπρόσωπο, στον οποίο έχουν
χορηγήσει ειδική έγγραφη πληρεξουσιότητα. Αντίγραφο του
πληρεξουσίου κατατίθεται µαζί µε τα δικαιολογητικά.
10. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζεται ο
τύπος της άδειας επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής και τα στοιχεία
που αναγράφονται σε αυτήν και µπορούν να ρυθµίζονται οι
λεπτοµέρειες εφαρµογής του άρθρου αυτού.

'Αρθρο 3
Ναύλωση

1. α) Η εκτέλεση ταξιδιών αναψυχής ή και περιήγησης µε ολική
ναύλωση πραγµατοποιείται, σύµφωνα µε τις διαδικασίες που
καθορίζονται στον παρόντα νόµο, από πλοία αναψυχής υπό
ελληνική σηµαία, που έχουν χαρακτηριστεί επαγγελµατικά κατά τις
διατάξεις του προηγούµενου άρθρου.
β) Το δικαίωµα εκτέλεσης των ταξιδιών που αναφέρονται στην
περίπτωση α' και διενεργούνται µεταξύ ελληνικών λιµένων της
ηπειρωτικής ακτογραµµής, χωρίς προσεγγίσεις σε νησιά,
επεκτείνεται και στα πλοία αναψυχής που αναφέρονται στην
παράγραφο 6 περίπτωση δ' του άρθρου 10 του νόµου αυτού, υπό
τον όρο ότι τα πλοία αυτά πληρούν τις προϋποθέσεις που
απαιτούνται για να εκτελούν ενδοµεταφορές στα κράτη που
µνηµονεύονται στο ίδιο ως ανωτέρω άρθρο και έχουν χαρακτηριστεί
επαγγελµατικά κατά τις διατάξεις του νόµου αυτού. Τα παραπάνω
πλοία, εφόσον έχουν χωρητικότητα άνω των εξακοσίων πενήντα
(650) γκρος τόνατζ (Gross Tonnage-GT), µπορούν να
προσεγγίζουν και σε ελληνικούς νησιωτικούς λιµένες.
2. Η εκµετάλλευση των επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής
επιτρέπεται µόνον µε ολική ναύλωση διάρκειας τουλάχιστον δώδεκα
(12) ωρών και έχει ως αποκλειστικό σκοπό την αναψυχή ή και
περιήγηση. Ολική ή µερική ναύλωση για µεταφορά προσώπων µε
εισιτήριο ή πραγµάτων µε ναύλο απαγορεύεται.
3. α) ∆ικαίωµα εκναύλωσης έχουν οι πλοιοκτήτες για τα υπό την
πλοιοκτησία τους και οι εφοπλιστές για τα υπό τον εφοπλισµό τους
επαγγελµατικά πλοία αναψυχής.
β) ∆ικαίωµα εκναύλωσης έχουν επίσης οι ναυλοµεσίτες και οι
κάτοχοι άδειας λειτουργίας γραφείου γενικού τουρισµού. Η άσκηση
του δικαιώµατος εκναύλωσης από τα πρόσωπα αυτά προϋποθέτει
την έγγραφη συγκατάθεση του πλοιοκτήτη ή του εφοπλιστή, µε τους
οποίους καθίστανται συνυπεύθυνα για την τήρηση των διατάξεων
του παρόντος νόµου και των όρων του ναυλοσύµφωνου.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας,
Ανάπτυξης και Οικονοµικών καθορίζονται τα προσόντα και η
διαδικασία για τη χορήγηση άδειας άσκησης επαγγέλµατος
ναυλοµεσίτη επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής, οι όροι και οι

προϋποθέσεις ίδρυσης και λειτουργίας ναυλοµεσιτικών γραφείων
και κάθε λεπτοµέρεια.
5. Επιβίβαση στο επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής άλλων
προσώπων, πέραν αυτών που αναγράφονται στη θεωρηµένη, από
τη λιµενική αρχή του λιµένα αφετηρίας, κατάσταση επιβαινόντων
δεν επιτρέπεται, εκτός εάν η επιβίβαση αυτή προβλέπεται ρητά από
το ναυλοσύµφωνο.
6. Εφόσον η εκναύλωση γίνεται σε αλλοδαπούς, το συνάλλαγµα
που εισπράττεται διατίθεται από τον εκναυλωτή σύµφωνα µε τις
σχετικές ρυθµίσεις της Τράπεζας της Ελλάδος.
7. α) Το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής πρέπει να συµπληρώνει
κατώτατο, ανά τριετία, όριο ηµερών ναύλωσης, το οποίο ειδικότερα
ορίζεται:
αα) Σε εκατόν ογδόντα (180) ηµέρες, όταν εκναυλώνεται χωρίς
πλοίαρχο και πλήρωµα. Το όριο αυτό συµπληρώνεται από ηµέρες
ναύλωσης που πραγµατοποιούνται µέσα στην ελληνική επικράτεια.
Ηµέρες ναύλωσης που πραγµατοποιούνται έξω από την ελληνική
επικράτεια υπολογίζονται στη συµπλήρωση του ανωτέρω ορίου, αν
το σύνολο των ηµερών ναύλωσης αφορά το ίδιο ναυλοσύµφωνο και
η επιβίβαση και οριστική αποβίβαση των επιβατών
πραγµατοποιήθηκαν µέσα στην ελληνική επικράτεια. Η
συµπλήρωση του ορίου αποδεικνύεται από το "Ειδικό 'Εντυπο
Πληροφοριακών Στοιχείων Επαγγελµατικού Πλοίου Αναψυχής".
ββ) Σε εκατόν είκοσι (120) ηµέρες, όταν εκναυλώνεται µε πλοίαρχο
και πλήρωµα. Το όριο αυτό συµπληρώνεται από ηµέρες ναύλωσης
που πραγµατοποιούνται µέσα ή έξω από την ελληνική επικράτεια.
Για τις ηµέρες ναύλωσης µέσα στην ελληνική επικράτεια, η
συµπλήρωση του ορίου αποδεικνύεται από το "Ειδικό 'Εντυπο
Πληροφοριακών Στοιχείων Επαγγελµατικού Πλοίου Αναψυχής". Με
απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζεται η
διαδικασία, ο τρόπος πιστοποίησης των ηµερών ναύλωσης που
πραγµατοποιούνται έξω από την ελληνική επικράτεια και κάθε
σχετική λεπτοµέρεια.
β) Το έλλειµµα από τις ηµέρες που αναφέρονται στην περίπτωση α'
συµπληρώνεται από πλεόνασµα της προηγούµενης τριετίας.
γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας,
Ανάπτυξης και Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του
Ν.Ε.Ε., µπορεί:
αα) Να τροποποιούνται τα κατώτατα όρια ηµερών ναύλωσης της
περίπτωσης α' της παραγράφου αυτής.
ββ) Να ορίζεται κατώτατο ηµερήσιο όριο ναύλου των
επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής, ανάλογα µε την κατηγορία, τη
χωρητικότητα, το µήκος ή τη µεταφορική ικανότητα σε επιβάτες του
πλοίου.

'Αρθρο 4
Ναυλοσύµφωνο

1. Η σύµβαση ολικής ναύλωσης έχει ως αντικείµενο τη χρήση του
επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής µόνο για αναψυχή ή και
περιήγηση. Η σύµβαση αποδεικνύεται εγγράφως µε την κατάρτιση
ναυλοσύµφωνου. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής
Ναυτιλίας, Ανάπτυξης και Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Ν.Ε.Ε., καθορίζονται υπόδειγµα του ναυλοσύµφωνου, ο
τρόπος θεώρησής του, οι βασικοί του όροι καθώς και κάθε
λεπτοµέρεια.
2. α) Το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής, όταν είναι ναυλωµένο,
πρέπει να είναι εφοδιασµένο µε αντίγραφο ναυλοσύµφωνου πριν
από τον απόπλου του από το λιµένα αφετηρίας. Το αντίγραφο αυτό
θεωρείται από τη λιµενική αρχή του λιµένα αφετηρίας, βρίσκεται
πάντοτε στο πλοίο και επιδεικνύεται σε κάθε ζήτηση από τις
αρµόδιες αρχές. Θεωρηµένο αντίγραφο του ναυλοσύµφωνου αυτού
κατατίθεται από τον εκναυλωτή, κατά την έννοια της παραγράφου 3
του άρθρου 3, µε την υποβολή της εκκαθαριστικής δήλωσης Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.) στην αρµόδια για τη φορολογία
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του ∆.Ο.Υ.. Η κατάθεση αυτή γίνεται και από τον ναυλωτή, εάν
υποχρεούται σε υποβολή τέτοιας δήλωσης.
β) Τα ναυλοσύµφωνα φυλάσσονται, µε µέριµνα και ευθύνη του
εκναυλωτή, επί µία πενταετία από την ηµεροµηνία θεώρησής τους.
γ) Το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής µπορεί, µε ειδική άδεια του
προϊσταµένου της αρµόδιας λιµενικής αρχής, να αποπλεύσει χωρίς
επιβάτες, αν απαιτείται να πλεύσει προς άλλο λιµένα για την
παραλαβή επιβατών ή αν επιστρέψει στο λιµένα του µόνιµου
ελλιµενισµού του, µετά την οριστική αποβίβαση των επιβατών. Η
ειδική αυτή άδεια αναφέρει τους λιµένες προσέγγισης. Παρέκκλιση
είναι δυνατή µόνο για λόγους ανωτέρας βίας ή εκτέλεσης
ναυλοσύµφωνου που έχει συναφθεί εκτάκτως, για τους οποίους
πρέπει να ενηµερωθεί η αρχή που χορήγησε την άδεια.
δ) Οι διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης γ' εφαρµόζονται και
για το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής, που έχει υποστεί βλάβη και
κρίνεται αναγκαίο, από την αρµόδια λιµενική αρχή, να µεταβεί σε
άλλο λιµένα για επισκευή. Στην περίπτωση αυτήν η ειδική άδεια του
προϊσταµένου της αρµόδιας λιµενικής αρχής αναφέρει και το είδος
της βλάβης.
3. Ως λιµένας αφετηρίας και ελέγχου της σύµβασης ολικής
ναύλωσης, στις περιπτώσεις που πραγµατοποιείται έναρξη του
ταξιδιού στην αλλοδαπή, θεωρείται ο πρώτος ελληνικός λιµένας
στον οποίο προσεγγίζει το επαγγελµατικό πλοίο αναψυχής.
4. Πριν από τον απόπλου, ο πλοίαρχος ή ο κυβερνήτης
επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής είναι υποχρεωµένος να καταθέτει
στη λιµενική αρχή του λιµένα αφετηρίας, κατάσταση µε τα στοιχεία
των επιβαινόντων, αντίγραφο της οποίας, θεωρηµένο από την ίδια
αρχή, πρέπει να φέρει µαζί µε τα λοιπά έγγραφα κατά τη διάρκεια
του ταξιδιού. Αν κατά τη διάρκεια της ναύλωσης επέλθει µεταβολή
στην κατάσταση επιβαινόντων, ο πλοίαρχος ή ο κυβερνήτης
υποβάλει για θεώρηση νέα κατάσταση στην αρµόδια λιµενική αρχή.
5. α) Με άδεια της αρµόδιας λιµενικής αρχής, η οποία χορηγείται
ύστερα από αίτηση του δικαιούχου, µπορεί να επιτρέπεται η
εκτέλεση µέχρι πέντε (5) ταξιδιών κατ' έτος χωρίς το επαγγελµατικό
πλοίο αναψυχής να τελεί υπό ναύλωση. Τα ταξίδια αυτά δεν
µπορούν να διαρκούν συνολικά περισσότερο από τριάντα (30)
ηµέρες, εκ των οποίων µόνο δεκαπέντε (15) ηµέρες µπορούν να
πραγµατοποιούνται κατά το χρονικό διάστηµα από 1ης Απριλίου
µέχρι 31ης Οκτωβρίου. ∆εν λαµβάνονται υπόψη κατά τον
υπολογισµό του ορίου των τριάντα (30) ηµερών τα ταξίδια που
γίνονται:
αα) κατ' εφαρµογή της παραγράφου 2 περιπτώσεις γ' και δ' του
άρθρου αυτού και ββ) για λογαριασµό του ∆ηµοσίου ή φορέων του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µε σκοπό την προβολή του θαλάσσιου
τουρισµού.
β) Η εκτέλεση των ταξιδιών που αναφέρονται στην προηγούµενη
περίπτωση α' αναγράφεται στο "Ειδικό 'Εντυπο Πληροφοριακών
Στοιχείων Επαγγελµατικού Πλοίου Αναψυχής".
γ) Κατά την εκτέλεση των ταξιδιών αυτής της παραγράφου και της
ανωτέρω παραγράφου 2 περιπτώσεις γ' και δ' εφαρµόζονται οι
διατάξεις του άρθρου 5 του νόµου αυτού.
6. Η λιµενική αρχή, σε λιµένα αρµοδιότητας της οποίας είναι
ελλιµενισµένο το πλοίο κατά την έκδοση άδειας επαγγελµατικού
πλοίου αναψυχής, χορηγεί το "Ειδικό 'Εντυπο Πληροφοριακών
Στοιχείων Επαγγελµατικού Πλοίου Αναψυχής". Με απόφαση του
Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζονται το αντίτιµο του
εντύπου αυτού, που αποτελεί έσοδο του Ειδικού Λογαριασµού
Κεφαλαίου Λιµενικής Αστυνοµίας της λιµενικής αρχής που το
χορηγεί, ο τύπος του, τα στοιχεία που αναγράφονται, η ισχύς, η
διαδικασία αντικατάστασής του σε περίπτωση απώλειας, τα θέµατα
ελέγχου και θεώρησής του και κάθε λεπτοµέρεια.

'Αρθρο 5
Οργανική σύνθεση - Κυβερνήτης

1. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζεται η
οργανική σύνθεση του προσωπικού των επαγγελµατικών πλοίων
αναψυχής του νόµου αυτού, λαµβανοµένων υπόψη των ειδικών

χαρακτηριστικών τους.
2. Ιστιοφόρα επαγγελµατικά πλοία αναψυχής, ολικού µήκους µέχρι
δεκαέξι (16) µέτρα ή µηχανοκίνητα επαγγελµατικά πλοία αναψυχής,
ολικού µήκους µέχρι δώδεκα (12) µέτρα µπορούν να εκναυλώνονται
χωρίς να υπηρετούν σε αυτά πλοίαρχος και πλήρωµα. Στις
περιπτώσεις αυτές τη διακυβέρνησή τους αναλαµβάνει κυβερνήτης,
ο οποίος, αν προσλαµβάνεται από τον ναυλωτή, θεωρείται
προστηθείς αυτού, όπως ειδικότερα προβλέπεται στο
ναυλοσύµφωνο. Σε κάθε περίπτωση ένας από τους επιβάτες,
πέραν του κυβερνήτη, πρέπει να έχει ναυτική εµπειρία, την οποία
βεβαιώνει µε υπεύθυνη δήλωσή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ν. 1599/1986.
3. α) Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, που
εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Ν.Ε.Ε., καθορίζονται τα προσόντα
του κυβερνήτη, ο τρόπος απόδειξης κατοχής τους και κάθε
λεπτοµέρεια.
β) Προκειµένου περί ιστιοφόρου επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής
της προηγούµενης παραγράφου, ο κυβερνήτης, όταν είναι
αλλοδαπός, µπορεί να βεβαιώνει την κατοχή προσόντων κυβερνήτη
µε υπεύθυνη δήλωσή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
1599/1986.
4. Οι κυβερνήτες που δεν είναι επιβάτες οφείλουν να έχουν
κοινωνική ασφαλιστική κάλυψη. Για το θέµα αυτό εφαρµόζεται η
ισχύουσα ασφαλιστική νοµοθεσία.

'Αρθρο 6
Μητρώο και Αρχείο επαγγελµατικών

πλοίων αναψυχής
1. Το Υ.Ε.Ν. τηρεί για τα επαγγελµατικά πλοία αναψυχής Μητρώο
και Αρχείο ατοµικών φακέλων τους. Στο Μητρώο καταγράφονται το
όνοµα και ο αριθµός νηολογίου του επαγγελµατικού πλοίου
αναψυχής, καθώς και το όνοµα ή η επωνυµία του φυσικού ή
νοµικού προσώπου που αναγράφεται στην άδεια ως δικαιούχος και
ο αριθµός του φορολογικού µητρώου του. Στον ατοµικό φάκελο
κάθε πλοίου φυλάσσονται τα δικαιολογητικά που είναι σχετικά µε
την άδεια του επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής, αντίγραφο αυτής
και κάθε άλλο έγγραφο που αφορά το πλοίο, σχετικό µε την
εφαρµογή του παρόντος νόµου.
2. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας ρυθµίζονται τα
θέµατα τήρησης του Μητρώου και του Αρχείου, πρόσθετων
στοιχείων εγγραφής στο Μητρώο, χρόνου τήρησης των ατοµικών
φακέλων µετά την παύση της ισχύος της άδειας και κάθε
λεπτοµέρεια σχετική µε την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

'Αρθρο 7
Παράβολα

1. Για την έκδοση άδειας επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής, καθώς
και για την έκδοση νέας άδειας επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 8 του άρθρου 2,
καταβάλλεται παράβολο υπέρ του ∆ηµοσίου, το ύψος του οποίου
ορίζεται σε δέκα χιλιάδες (10.000) δραχµές ανά µέτρο ολικού
µήκους του πλοίου.
2. Για την τακτική θεώρηση της άδειας για µία τριετία καταβάλλεται
παράβολο υπέρ του ∆ηµοσίου, το ύψος του οποίου ορίζεται σε
πέντε χιλιάδες (5.000) δραχµές ανά µέτρο ολικού µήκους του
πλοίου.
3. Ειδικά για την κατ' εξαίρεση θεώρηση της άδειας, που
προβλέπεται από την παράγραφο 3 του άρθρου 2, καθώς και για
την εκπρόθεσµη θεώρηση αυτής, που προβλέπεται από την
παράγραφο 4 του άρθρου 2, καταβάλλεται παράβολο υπέρ του
∆ηµοσίου, το ύψος του οποίου ορίζεται σε δέκα χιλιάδες (10.000)
δραχµές ανά µέτρο ολικού µήκους του πλοίου.
4. Σε όλες τις παραπάνω περιπτώσεις, το κλάσµα µέτρου
στρογγυλοποιείται στην πλησιέστερη µονάδα, ενώ το 0,5
στρογγυλοποιείται στην επόµενη µονάδα.
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'Αρθρο 8
Ειδικές ρυθµίσεις

1.α) Η µετακίνηση και κυκλοφορία επαγγελµατικών πλοίων
αναψυχής επιτρέπεται µόνον αν αυτά είναι ασφαλισµένα
τουλάχιστον για:
αα) Αστική ευθύνη για θανάτους και σωµατικές βλάβες
επιβαινόντων και τρίτων από πρόσκρουση, σύγκρουση, ναυάγιο ή
οποιαδήποτε άλλη αιτία. Το ασφαλιστικό ποσό καθορίζεται σε εκατό
εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές ανεξαρτήτως αριθµού
θυµάτων.
ββ) Αστική ευθύνη για υλικές ζηµίες επιβαινόντων και τρίτων από
πρόσκρουση, σύγκρουση, ναυάγιο ή οποιαδήποτε άλλη αιτία. Το
ασφαλιστικό ποσό καθορίζεται σε πενήντα εκατοµµύρια
(50.000.000) δραχµές.
γγ) Πρόκληση θαλάσσιας ρύπανσης. Το ασφαλιστικό ποσό
καθορίζεται σε τριάντα εκατοµµύρια (30.000.000) δραχµές.
β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Οικονοµικών και
Εµπορικής Ναυτιλίας µπορεί να ανακαθορίζεται το ύψος των
ασφαλιστικών ποσών της προηγούµενης περίπτωσης, να
καθορίζονται ασφαλιστικά ποσά αναλόγως της µεταφορικής
ικανότητας του πλοίου και να ρυθµίζεται κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια.
2. Τα επαγγελµατικά πλοία αναψυχής, τα οποία λόγω αργίας ή
παροπλισµού δεν διαθέτουν ναυτολόγιο σε ισχύ, µπορούν να
µετακινούνται προς ναυπηγεία, καρνάγια, επισκευαστήρια ή να
πραγµατοποιούν µικρής διάρκειας δοκιµαστικά ταξίδια ή
µεθορµίσεις µε άδεια του προϊσταµένου της αρµόδιας κατά τόπο
λιµενικής αρχής, µε την οποία καθορίζεται και η σύνθεση του
προσωπικού τους, που δεν µπορεί να είναι µικρότερη από το µισό
της κανονικής σύνθεσης κατά ειδικότητα. Το προσωπικό αυτό
πρέπει να είναι ασφαλισµένο σε ασφαλιστική εταιρεία.
3. Οι πλοιοκτήτες τουριστικών πλοίων και πλοιαρίων υπό ελληνική
σηµαία, που υπάγονταν στις διατάξεις του ν. 438/1976 (ΦΕΚ 256
Α'), καθώς και οι πλοιοκτήτες επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής,
κατά την έννοια των διατάξεων του παρόντος νόµου, έχουν την
υποχρέωση, όταν τα πλοία αυτά διαγράφονται από τα ελληνικά
νηολόγια λόγω αλλαγής σηµαίας, να καταβάλλουν το συνάλλαγµα
που αντιστοιχεί προς την αξία των πλοίων ή πλοιαρίων κατά το
χρόνο της διαγραφής, εφόσον αυτό χορηγήθηκε κατά την εισαγωγή
τους. Η αξία αυτή καθορίζεται από ειδική τριµελή επιτροπή, που
αποτελείται από έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών,
έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας και έναν
εκπρόσωπο του Ν.Ε.Ε.. Η επιτροπή αυτή συγκροτείται ανά διετία,
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εµπορικής
Ναυτιλίας. Με όµοια απόφαση ρυθµίζονται τα θέµατα που έχουν
σχέση µε τη λειτουργία της επιτροπής αυτής.
4. Επιτρέπεται η απόκτηση άδειας επαγγελµατικού πλοίου
αναψυχής, προκειµένου περί πλοίου για το οποίο έχει συναφθεί
χρηµατοδοτική µίσθωση. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας,
Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Ανάπτυξης, ρυθµίζονται οι
ειδικοί όροι που διέπουν τη χρηµατοδοτική µίσθωση, τη νηολόγηση
των πλοίων αυτών και κατ' εξαίρεση της κείµενης νοµοθεσίας, ως
και κάθε λεπτοµέρεια.
5. Ως προς τα τέλη διέλευσης της ∆ιώρυγας Κορίνθου τα
επαγγελµατικά πλοία αναψυχής θεωρούνται επιβατηγά πλοία και
υπάγονται στο τιµολογιακό καθεστώς της κατηγορίας αυτής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
Ι∆ΙΩΤΙΚΑ ΠΛΟΙΑ ΑΝΑΨΥΧΗΣ

'Αρθρο 9
Ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε ελληνική σηµαία

1. α) Απαγορεύεται η εκτέλεση ταξιδιών αναψυχής ή και περιήγησης
µε καταβολή ναύλου από ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε ελληνική
σηµαία.

β) Απαγορεύεται η διαφήµιση, σε οποιαδήποτε χώρα και κατά
οποιονδήποτε τρόπο, εκτέλεσης στην Ελλάδα ταξιδιών αναψυχής ή
και περιήγησης µε καταβολή ναύλου από ιδιωτικά πλοία αναψυχής
µε ελληνική σηµαία.
2. Πριν από τον απόπλου, ο πλοίαρχος ή ο κυβερνήτης κάθε
ιδιωτικού πλοίου αναψυχής µε ελληνική σηµαία οφείλει να καταθέτει
στη λιµενική αρχή του λιµένα αφετηρίας και κάθε λιµένα
προσέγγισης κατάσταση µε τα στοιχεία των επιβαινόντων, απλό
αντίγραφο της οποίας πρέπει να φέρει µαζί µε τα λοιπά έγγραφα
κατά τη διάρκεια του ταξιδιού. Ως λιµένας αφετηρίας θεωρείται ο
ελληνικός λιµένας από τον οποίο αρχίζει το ταξίδι ή ο πρώτος
ελληνικός λιµένας στον οποίο προσεγγίζει το ιδιωτικό πλοίο
αναψυχής, όταν το ταξίδι αρχίζει στην αλλοδαπή.
3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 εφαρµόζεται και για τα ιδιωτικά
πλοία αναψυχής µε ελληνική σηµαία, καθώς και για τα σκάφη ή
άλλα θαλάσσια µέσα αναψυχής, τα οποία θεωρούνται ταχύπλοα,
σύµφωνα µε τους ισχύοντες κανονισµούς λιµένα.
4. Τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε ελληνική σηµαία, τα οποία
ελλιµενίζονται µόνιµα στην Ελλάδα, εφοδιάζονται από την αρµόδια
λιµενική αρχή µε άδεια παραµονής και κυκλοφορίας. Με απόφαση
του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζονται ο τύπος της
άδειας αυτής, τα στοιχεία που αναγράφονται, ο χρόνος ισχύος της
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια.
5. α) Τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε ελληνική σηµαία εφοδιάζονται
µε ∆ελτίο Κίνησης Πλοίου Αναψυχής (∆Ε.Κ.Π.Α.). Το ∆Ε.Κ.Π.Α.
χορηγείται από τη λιµενική αρχή του τόπου µόνιµου ελλιµενισµού
τους και αν δεν υπάρχει µόνιµος ελλιµενισµός από τη λιµενική αρχή
του λιµένα που καταπλέουν για πρώτη φορά στην Ελλάδα. Το
δελτίο αυτό, µε ευθύνη του κυβερνήτη, προσκοµίζεται για θεώρηση
στη λιµενική αρχή κάθε λιµένα, στον οποίο καταπλέει ή από τον
οποίο αποπλέει το πλοίο.
β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας και
Οικονοµικών καθορίζονται ο τύπος του ∆Ε.Κ.Π.Α., τα στοιχεία που
αναγράφονται σε αυτό, η ισχύς, η διαδικασία αντικατάστασής του σε
περίπτωση απώλειας, το αντίτιµό του, που αποτελεί έσοδο του
Ειδικού Λογαριασµού Κεφαλαίου Λιµενικής Αστυνοµίας της λιµενική
αρχής που το εκδίδει, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια.
6. Στο άρθρο 11 του ν. 1940/1991 (ΦΕΚ 40 Α') προσ- τίθενται
παράγραφοι 3, 4 και 5 ως ακολούθως:
"3. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας ορίζεται
ηµεροµηνία, µετά την παρέλευση της οποίας δεν είναι δυνατή η
διακυβέρνηση ιδιωτικού πλοίου αναψυχής χωρίς την κατοχή της
σχετικής άδειας κυβερνήτη.
4. Οι παραβάτες των διατάξεων του παρόντος άρθρου και των
κανονιστικών πράξεων που εκδίδονται σε εκτέλεση αυτών
υπόκεινται στις κυρώσεις του άρθρου 157 του Κώδικα ∆ηµοσίου
Ναυτικού ∆ικαίου, ανεξάρτητα από τις ποινικές και αστικές ευθύνες
που προβλέπονται από την ισχύουσα νοµοθεσία. Με απόφαση του
Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, µετά από εισήγηση του
προϊσταµένου της αρµόδιας λιµενικής αρχής, µπορεί, ανάλογα µε τη
βαρύτητα της παράβασης, να επιβληθεί και προσωρινή στέρηση
της άδειας λειτουργίας του σχολείου, διάρκειας µέχρις έξι (6) µηνών.
5. Στους κατόχους άδειας διακυβέρνησης ιδιωτικού πλοίου
αναψυχής µπορεί, ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης, να
επιβάλλεται από τον προϊστάµενο της αρµόδιας λιµενικής αρχής,
ανεξάρτητα από τις κυρώσεις που προβλέπονται για παραβάσεις
των σχετικών µε την άδεια υποχρεώσεών τους και προσωρινή
στέρηση της άδειας διακυβέρνησης, διάρκειας µέχρις έξι (6) µηνών."

'Αρθρο 10
Πλοία αναψυχής µε ξένη σηµαία

1.  Με  την  επιφύλαξη  της  διάταξης  της  παραγράφου  1
περίπτωση  β'  του  άρθρου  3,  τα  πλοία  αναψυχής  µε  ξένη
σηµαία  δεν  µπορούν  να  εκκινούν  από  ελληνικούς  λιµένες  ή  να
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παραλαµβάνουν επιβάτες από ελληνικούς λιµένες µε σκοπό την
εκτέλεση ταξιδιών αναψυχής ή και περιήγησης µε καταβολή ναύλου
µεταξύ λιµένων ή και ακτών της ελληνικής επικράτειας.
2. α) Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 9 εφαρµόζονται και για
τα πλοία αναψυχής µε ξένη σηµαία.
β) Η παράγραφος 1 περίπτωση β' του άρθρου 9 εφαρµόζεται και
για τα πλοία αναψυχής µε ξένη σηµαία, τα οποία είναι µόνιµα
ελλιµενισµένα στην Ελλάδα και κυκλοφορούν για ιδιωτικούς λόγους.
Ως προς την έννοια του µόνιµου ελλιµενισµού εφαρµόζεται η
διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 11.
3. α) Με την επιφύλαξη της διάταξης της παραγράφου 1 περίπτωση
β' του άρθρου 3, µπορεί, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και εφόσον
ειδικοί λόγοι το επιβάλλουν, να επιτραπεί, µε άδεια του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας, που εκδίδεται κατά περίπτωση, η ολική
ναύλωση πλοίου αναψυχής υπό ξένη σηµαία για συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα.
β) Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας καθορίζονται
οι όροι και προϋποθέσεις, η διαδικασία, τα θέµατα κοινωνικής
ασφάλισης και κάθε σχετική λεπτοµέρεια για τη χορήγηση της
άδειας αυτής.
4. Οι διατάξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 9 εφαρµόζονται και
για τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε ξένη σηµαία.
5. ∆εν απαιτείται ο εφοδιασµός µε ∆Ε.Κ.Π.Α. των ιδιωτικών πλοίων
αναψυχής µε ξένη σηµαία, εφόσον γι' αυτά, σύµφωνα µε τις
φορολογικές και τελωνειακές διατάξεις, προβλέπεται εφοδιασµός µε
∆ελτίο Κίνησης Θαλαµηγού (TRANSIT LOG BOOK) ή άλλο
ανάλογο έγγραφο.
6. α) Στα ιδιωτικά πλοία αναψυχής που φέρουν ξένη σηµαία
επιβάλλεται ειδική ανταποδοτική εισφορά υπέρ του ∆ηµοσίου, για
τρίµηνη διάρκεια παραµονής, έναντι των διευκολύνσεων που τους
παρέχονται κατά την παραµονή τους στη χώρα.
β) Η εισφορά αυτή καθορίζεται σε πέντε χιλιάδες (5.000) δραχµές
για κάθε µέτρο ολικού µήκους του ιδιωτικού πλοίου αναψυχής και
οφείλεται από τη συµπλήρωση του τριµήνου, το οποίο υπολογίζεται
από την ηµεροµηνία εισόδου του πλοίου στα ελληνικά χωρικά
ύδατα έως τη συµπλήρωση τρίµηνης παραµονής του στην Ελλάδα
και έκτοτε από τη συµπλήρωση κάθε επόµενου τριµήνου. Αν το
πλοίο εξέλθει από τη χώρα πριν από τη συµπλήρωση των τριών
µηνών αλλά εισέλθει εκ νέου σε αυτήν εντός µηνός, οφείλεται η
εισφορά αυτή µε τη συµπλήρωση τριών µηνών,
συνυπολογιζοµένου του χρονικού διαστήµατος που προηγήθηκε
της εξόδου του.
γ) Η λιµενική αρχή, εκτός των κυρώσεων που προβλέπονται από
τις διατάξεις του παρόντος νόµου, µπορεί να απαγορεύσει τον
απόπλου ιδιωτικού πλοίου αναψυχής µέχρις ότου καταβληθεί η
οφειλόµενη εισφορά.
δ) ∆εν επιβάλλεται η εισφορά στα ιδιωτικά πλοία αναψυχής που
φέρουν σηµαία Κράτους-Μέλους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης (Ε.Ε.),
των χωρών του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου (Ε.Ο.Χ.) και της
Ευρωπαϊκής Ζώνης Ελεύθερων Συναλλαγών (Ε.Ζ.Ε.Σ.), εκτός
Ελβετίας, µε την προϋπόθεση ότι στο έδαφος του κράτους που
τηρούνται τα νηολόγια στα οποία είναι νηολογηµένα τα πλοία αυτά
εφαρµόζεται η Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.
ε) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας και
Οικονοµικών µπορεί να ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια εφαρµογής
της παραγράφου αυτής.

'Αρθρο 11
Τέλη κυκλοφορίας

1. Για τα ολικού µήκους άνω των επτά (7) µέτρων ιδιωτικά πλοία
αναψυχής, ανεξαρτήτως σηµαίας, που δεν ελλιµενίζονται µόνιµα σε
ελληνικούς λιµένες, καταβάλλονται, για τις διευκολύνσεις που τους
παρέχονται κατά το χρόνο παραµονής τους στη χώρα, τέλη
κυκλοφορίας υπέρ του Ειδικού Λογαριασµού Κεφαλαίου Λιµενικής
Αστυνοµίας, που προβλέπεται από το άρθρο 37α του Κώδικα
∆ηµοσίου Ναυτικού ∆ικαίου, όπως αυτό έχει προστεθεί µε το άρθρο
9 του ν. 2329/1995 (ΦΕΚ 172 Α'). Τα τέλη κυκλοφορίας ανέρχονται

σε δύο χιλιάδες (2.000) δραχµές για κάθε µέτρο ολικού µήκους του
πλοίου, οφείλονται κάθε φορά που εισέρχεται το πλοίο στη χώρα
και προσεγγίζει σε ελληνικούς λιµένες, όρµους ή ακτές,
καταβάλλονται στη λιµενική αρχή του πρώτου από τα ανωτέρω
σηµεία προσέγγισης και ισχύουν για όλους τους λιµένες, όρµους ή
ακτές της χώρας. Αν το ιδιωτικό πλοίο αναψυχής µέσα σε χρονικό
διάστηµα τριάντα (30) ηµερών από την προηγούµενη είσοδο και
προσέγγισή του επανεισέρχεται και προσεγγίζει σε ελληνικούς
λιµένες, όρµους ή ακτές, τα ανωτέρω τέλη κυκλοφορίας ανέρχονται
κάθε φορά σε δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) δραχµές για κάθε µέτρο
ολικού µήκους του πλοίου.
2. Για την εφαρµογή του άρθρου αυτού ως µόνιµος ελλιµενισµός σε
ελληνικούς λιµένες νοείται η διαρκής παραµονή του πλοίου στην
ελληνική επικράτεια για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον ενός (1)
έτους, την οποία δεν διακόπτουν οι προσεγγίσεις του πλοίου σε
λιµένες της αλλοδαπής, εφόσον η απουσία του δεν υπερβαίνει τη
χρονική περίοδο των τριάντα (30) ηµερών συνολικά εντός του
έτους.
3. Η λιµενική αρχή, εκτός των κυρώσεων που προβλέπονται από
τις διατάξεις του νόµου αυτού, µπορεί να απαγορεύσει τον απόπλου
ιδιωτικού πλοίου αναψυχής µέχρις ότου καταβληθούν τα
οφειλόµενα τέλη κυκλοφορίας.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας και
Οικονοµικών, που εκδίδεται κατά περίπτωση, ρυθµίζονται τα
θέµατα που αφορούν την παροχή διευκολύνσεων και την
κυκλοφορία ιδιωτικών πλοίων αναψυχής που ανήκουν σε διεθνείς ή
εθνικούς οργανισµούς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς, µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα, οι οποίοι εξυπηρετούν κοινωνικούς ή ανθρωπιστικούς
σκοπούς, ως και ιδιωτικών πλοίων αναψυχής που δεν ανήκουν
αλλά ενεργούν στα πλαίσια προγραµµάτων των οργανισµών
αυτών.
5. Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, ορίζονται οι
υπόχρεοι καταβολής, η απόδειξη της καταβολής και ρυθµίζεται κάθε
λεπτοµέρεια εφαρµογής της παραγράφου 1. Με όµοια απόφαση
καθορίζεται ο τρόπος απόδειξης του µόνιµου ελλιµενισµού, που
προβλέπεται στην παράγραφο 2.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΚΥΡΩΣΕΙΣ
'Αρθρο 12

1. Η εκναύλωση πλοίων αναψυχής κατά παράβαση των διατάξεων
του παρόντος νόµου και η ανακριβής δήλωση του εισπραττόµενου
ναύλου τιµωρούνται µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι (6) µηνών.
2. Ανεξάρτητα από τις ποινικές κυρώσεις, για κάθε παράβαση των
διατάξεων του παρόντος νόµου επιβάλλεται, µε αιτιολογηµένη
απόφαση του προϊσταµένου της αρµόδιας λιµενικής αρχής,
πρόστιµο από διακόσιες χιλιάδες (200.000) µέχρι πέντε
εκατοµµύρια (5.000.000) δραχµές.
3. α) Κατ' εξαίρεση, η παράβαση των παραγράφων 1 περίπτωση α'
του άρθρου 9 και 1 του άρθρου 10, τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον δύο (2) ετών. Ακόµη, στους παραβάτες των ίδιων
διατάξεων επιβάλλεται από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας,
µετά από εισήγηση του προϊσταµένου της αρµόδιας λιµενικής
αρχής, πρόστιµο από πέντε εκατοµµύρια (5.000.000) µέχρι πενήντα
εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές.
β) Κατ' εξαίρεση, η παράβαση των παραγράφων 1 περίπτωση β'
του άρθρου 9 και 2 περίπτωση β' του άρθρου 10 τιµωρείται µε
φυλάκιση τουλάχιστον ενός (1) έτους. Ακόµη στους παραβάτες των
ίδιων διατάξεων επιβάλλονται τα πρόστιµα της προηγούµενης
περίπτωσης µειωµένα στο µισό.
4. Σε περίπτωση παραβάσεων καθ' υποτροπή, τα όρια του
προστίµου, όπως αυτά καθορίζονται στις προηγούµενες
παραγράφους, διπλασιάζονται. Στην περίπτωση αυτή, ο Υπουργός
Εµπορικής Ναυτιλίας µπορεί παράλληλα να αφαιρέσει, για χρονικό
διάστηµα  µέχρι  τρία  (3)  έτη,  την  άδεια  του  επαγγελµατικού
πλοίου  αναψυχής,  που  χορηγήθηκε  σύµφωνα  µε  τις  διατάξεις
του  νόµου  αυτού.  Ως  υποτροπή  νοείται  η  τέλεση
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νέας παράβασης των διατάξεων του νόµου αυτού µέσα σε ένα (1)
έτος από την τέλεση της προηγούµενης.
5. Η διαδικασία επιβολής των παραπάνω διοικητικών κυρώσεων
αρχίζει από τη σύνταξη βεβαίωσης της παράβασης από τη λιµενική
αρχή που τη διαπίστωσε.
6. Πριν από την επιβολή του προστίµου οι παραβάτες καλούνται να
εκθέσουν τις απόψεις τους µέσα σε δύο (2) ηµέρες από την
επίδοση της κλήσης. Από την προθεσµία αυτή µπορούν εγγράφως
να παραιτηθούν.
7. Από τη σύνταξη της παραπάνω βεβαίωσης και µέ- χρι την
πληρωµή του προστίµου σε οποιαδήποτε ∆.Ο.Υ. ή την απαλλαγή
εκείνου κατά του οποίου βεβαιώθηκε η παράβαση, απαγορεύεται ο
απόπλους του πλοίου αναψυχής, µε εξαίρεση τον απόπλου του
επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής. Η απαγόρευση απόπλου αίρεται
αν κατατεθεί ισόποση προς το πρόστιµο που επιβλήθηκε εγγυητική
επιστολή τράπεζας που λειτουργεί νόµιµα στην Ελλάδα. Ο
απόπλους µπορεί επίσης να επιτραπεί, χωρίς την καταβολή του
προστίµου ή την κατάθεση της εγγυητικής επιστολής τράπεζας, αν
παρέχεται άλλη επαρκής ασφάλεια και είναι εκ των πραγµάτων
ανέφικτη η άµεση προσκόµιση τραπεζικής εγγύησης.
8. Κατά των αποφάσεων επιβολής προστίµου που προβλέπονται
στις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου αυτού, επιτρέπεται
προσφυγή ενώπιον των αρµόδιων δικαστηρίων. Η προσφυγή δεν
αναστέλλει την εκτέλεση.
9. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας και Οικονοµικών, µπορούν να
αυξοµειώνονται τα όρια των προστίµων που αναφέρονται στις
παραγράφους 2 και 3 του άρθρου αυτού.
10. Το ύψος των προστίµων που επιβάλλονται σύµφωνα µε τις
παραγράφους 2, 3 και 4 του άρθρου αυτού εξαρτάται ιδίως από τις
συνθήκες τέλεσης της παράβασης, το βαθµό επανάληψης αυτής, τη
βαρύτητά της, την προσωπικότητα του παραβάτη και τη βλάβη που
προκλήθηκε στο κράτος ή τον τουρισµό ειδικότερα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'
ΤΕΛΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 13
1. α) Οι αποφάσεις αναγνώρισης τουριστικών πλοίων και
πλοιαρίων ως επαγγελµατικών, που έχουν εκδοθεί σύµφωνα µε τις
καταργούµενες διατάξεις του ν. 438/1976 και είναι σε ισχύ ή έληξε η
ισχύς τους αλλά δεν έχει ακόµη παρέλθει ένα (1) έτος από τη λήξη
της ισχύος τους, αντικαθίστανται, εφόσον υπάρχουν οι
προϋποθέσεις του παρόντος νόµου, µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος αυτού, µε άδειες
επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής, χωρίς να ερευνάται η
εκπλήρωση της υποχρέωσης της παραγράφου 4 του άρθρου 4 του
ν. 438/1976. Οι άδειες αυτές θεωρούνται νέες άδειες και εκδίδονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 2, το
παράβολο, όµως, που καταβάλλεται είναι, κατ' εξαίρεση, αυτό της
παραγράφου 2 του άρθρου 7.
Αποφάσεις που για οποιονδήποτε λόγο δεν αντικαθίστανται µέσα
στην προθεσµία αυτή παύουν να ισχύουν αυτοδικαίως.
β) Με απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, ρυθµίζεται
κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της προηγούµενης περίπτωσης
α'.
2. Οι κάτοχοι άδειας ναυτικού πράκτορα, που σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 438/1976 δικαιούνταν να εκναυλώνουν τουριστικά
πλοία και πλοιάρια που είχαν χαρακτηριστεί ως επαγγελµατικά,
διατηρούν το δικαίωµα αυτό για χρονικό διάστηµα εννέα (9) µηνών
από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού.
3. Οι τελωνειακές διατάξεις, οι σχετικές µε φορολογικές απαλλαγές
και επιστροφές φόρων, που έχουν θεσπιστεί για τα επαγγελµατικά
τουριστικά πλοία του ν. 438/1976, εφαρµόζονται αναλόγως για τα
επαγγελµατικά πλοία αναψυχής του παρόντος νόµου. Η ισχύς της
διάταξης της παραγράφου αυτής αρχίζει από τη δηµοσίευση του
νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

4. Ιστιοφόρα ειδικής κατασκευής ολικού µήκους µέχρι 17 µέτρα, τα
οποία λειτουργούν σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 5 του
άρθρου 4 του ν. 438/1976 κατά το χρόνο κατάθεσης του νόµου
αυτού ως σχεδίου στη Βουλή, υπάγονται κατ' εξαίρεση στις
διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 5 του νόµου αυτού,
εφόσον η απόφαση αναγνώρισής τους ως τουριστικών
αντικατασταθεί µε άδεια επαγγελµατικού πλοίου αναψυχής
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου αυτού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ'
ΛΟΙΠΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 14
Θαλάσσιες εκδροµές

1. Επιτρέπεται η παραλαβή επιβατών µε πλοία ή µικρά σκάφη για
θαλάσσια εκδροµή ή θαλάσσιο λουτρό: α) από και προς τον ίδιο
λιµένα ή όρµο και β) από λιµένα ή όρµο σε παρακείµενες ακτές ή
όρµους και αντιστρόφως. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Εµπορικής Ναυτιλίας και Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι, οι
προϋποθέσεις και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
παραγράφου αυτής.
2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 εφαρµόζεται αναλόγως και για τα
πλοία ή µικρά σκάφη της προηγούµενης παραγράφου.

'Αρθρο 15
Θέµατα Υ.Ε.Ν. και εποπτευόµενων Οργανισµών

1. Από 1.1.1999, για την εισαγωγή υποψηφίων ειδικών κατηγοριών
στις παραγωγικές Σχολές Αξιωµατικών, Υπαξιωµατικών και
Λιµενοφυλάκων του Λιµενικού Σώµατος, εφαρµόζεται ανάλογα το
άρθρο 42 του ν. 1481/ 1984 (ΦΕΚ 152 Α'), όπως ισχύει κάθε φορά
και όπου στο άρθρο αυτό αναφέρεται αστυνοµικό προσωπικό
εννοείται το προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος. Από την
ηµεροµηνία αυτή καταργείται η διάταξη του άρθρου 7 του ν.
690/1977 (ΦΕΚ 253 Α'). Εκκρεµείς προκηρύξεις µε βάση τη διάταξη
που καταργείται δεν θίγονται.
2. Με Κανονισµούς που εκδίδονται από τον Αρχηγό του Λιµενικού
Σώµατος (Λ.Σ.) και κυρώνονται µε απόφαση του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας, ρυθµίζονται τα θέµατα εσωτερικής υπηρεσίας
των Λιµενικών Αρχών.
3. Με Κανονισµούς που εκδίδονται από τον Αρχηγό του Λιµενικού
Σώµατος (Λ.Σ.) και κυρώνονται µε απόφαση του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας, η οποία δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται τα θέµατα της επιχειρησιακής
λειτουργίας, της συντήρησης και της επισκευής των πλωτών και
χερσαίων µέσων του Λιµενικού Σώµατος.
4. Η παράγραφος 6 περίπτωση ιστ' του άρθρου 4 του ν. 2575/1998
(ΦΕΚ 23 Α') αντικαθίσταται από της ισχύος της ως ακολούθως:
"ιστ) Η ισχύς της παραγράφου αυτής αρχίζει από 1ης Απριλίου
1998".
5. Η παράγραφος 9 του άρθρου 1 του ν.δ. 87/1969 (ΦΕΚ 5 Α'), που
τέθηκε ως άρθρο 89 παράγραφος 2 του κωδικοποιηµένου µε το
π.δ. 913/1978 νόµου 792/ 1978 (ΦΕΚ 220 Α') και αντικαταστάθηκε
µε την παράγραφο 7 του άρθρου 1 του ν. 1711/1987 (ΦΕΚ 109 Α'),
ορίζεται ως περίπτωση α' της ανωτέρω παραγράφου 2 του άρθρου
89 και προστίθεται ακολούθως περίπτωση β' ως εξής:
"β) Από την πρώτη του µεθεπόµενου µήνα της δηµοσίευσης στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας µεταξύ ναυτικών και πλοιοκτητών - εφοπλιστών, δεν
υπόκεινται σε πρόσθετα τέλη οι εισφορές προς το Ναυτικό
Αποµαχικό Ταµείο (Ν.Α.Τ.), Ταµεία Πρόνοιας Εµπορικού Ναυτικού
(Τ.Π.Ε.Ν.) και λοιπά Ταµεία, Κεφάλαια και Λογαριασµούς, από
ναυτολόγιο,  καταστάσεις  συµβεβληµένων  πλοίων  ή  άλλες
ειδικές  καταστάσεις,  που  προέρχονται  από  την  αναδροµική
εφαρµογή  αυτών  των  συµβάσεων,  εφόσον  για  το  χρονικό  αυτό
διάστηµα  έχουν  καταβληθεί  οι  προϋπολογιζόµενες  από  το
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Ν.Α.Τ. ή από τις κατά τόπο Λιµενικές Αρχές ληξιπρόθεσµες
εισφορές που κατά προσέγγιση αναλογούν. Η µη καταβολή των
εισφορών αυτών µέχρι την παραπάνω προθεσµία συνεπάγεται την
επιβολή προσαυξήσεων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα
Εισπράξεως ∆ηµοσίων Εσόδων, από την ηµεροµηνία ισχύος της
συλλογικής σύµβασης."
6. Το άρθρο 4 παράγραφος 4 του ν. 485/1976 (ΦΕΚ 317 Α'), που
τέθηκε ως άρθρο 37 παράγραφος 4 του κωδικοποιηµένου µε το
π.δ. 913/1978 νόµου 792/1978, αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"4. Η εξαγορά υπηρεσίας σε πλοία µε ξένη σηµαία µη
συµβεβληµένα µε το Ν.Α.Τ. πραγµατοποιείται µε τις ισχύουσες
εισφορές κατά το χρόνο της εξαγοράς, όπως ορίζεται στην
προηγούµενη παράγραφο."
7. Η παράγραφος 8 περίπτωση β' του άρθρου 4 του ν. 485/1976,
που τέθηκε ως άρθρο 37 παράγραφος 8 εδάφιο β' του
κωδικοποιηµένου µε το π.δ. 913/1978 νόµου 792/1978 και
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 14 παράγραφος 9 του ν. 2329/1995
(ΦΕΚ 172 Α'), αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"β) Η υπηρεσία σε πλοία µε ξένη σηµαία αποδεικνύεται µε
πιστοποιητικό που εκδίδεται από τον πλοίαρχο του πλοίου στο
οποίο υπηρέτησε ο ναυτικός και θεωρείται το ακριβές του
περιεχοµένου του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 372/1977
(ΦΕΚ 115 Α'), µέσα σε χρονικό διάστηµα έξι (6) µηνών από την
απόλυσή του από το πλοίο. Το γνήσιο της υπογραφής του
πλοιάρχου µπορεί να βεβαιώνεται και από τον εκπρόσωπο της
πλοιοκτήτριας εταιρίας µε δήλωση του ν. 1599/1986, στην οποία η
υπογραφή του θεωρείται από αρµόδια δηµόσια ελληνική αρχή."
8. Οι µετεκπαιδευόµενοι - επιµορφούµενοι πλοίαρχοι, µηχανικοί και
ραδιοτηλεγραφητές µπορούν να εξαγοράζουν και να αναγνωρίζουν
τον πραγµατικό χρόνο φοίτησής τους στις δηµόσιες σχολές
µετεκπαίδευσης- επιµόρφωσης εµπορικού ναυτικού µόνο για την
επαύξηση της σύνταξής τους, µέσα σε αποκλειστική προθεσµία έξι
(6) µηνών από την απονοµή της. Για την εξαγορά καταβάλουν στο
Ν.Α.Τ. τις εισφορές ναυτικού και πλοιοκτήτη του µισθολογίου των
επιβατηγών πλοίων (Ε/Γ) ολικής χωρητικότητας 1.500 κόρων και
πάνω αντίστοιχης ειδικότητας, το οποίο ισχύει κατά την ηµεροµηνία
εξαγοράς για το Ν.Α.Τ. και όλα τα Ταµεία, Κεφάλαια και
Λογαριασµούς. Για την αναγνώριση και εξαγορά του παραπάνω
χρόνου απαιτείται πιστοποιητικό από την οικεία δηµόσια σχολή
µετεκπαίδευσης - επιµόρφωσης εµπορικού ναυτικού, στο οποίο
βεβαιώνεται ο χρόνος µετεκπαίδευσης - επιµόρφωσης, η ειδικότητα
και ο βαθµός του µετεκπαιδευόµενου - επιµορφούµενου ναυτικού.
9. Ασφαλιστικές εισφορές που έχουν καταβληθεί µέχρι 31.12.1998
από ασφαλισµένους εκπαιδευτικούς ή το Κεφάλαιο Ναυτικής
Εκπαίδευσης υπέρ του Ν.Α.Τ. και των λοιπών συναφών Ταµείων
καλώς κατεβλήθησαν.
10. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας και µε τον τίτλο "Κωδικοποίηση
των διατάξεων των νόµων µε τους οποίους έχουν κυρωθεί οι
διεθνείς συµβάσεις που ρυθµίζουν θέµατα αστικής ευθύνης και
αποζηµίωσης, ζηµιών ρύπανσης από πετρέλαιο και πρόληψης
ρύπανσης της θάλασσας από απορρίψεις καταλοίπων"
κωδικοποιούνται σε ενιαίο κείµενο οι διατάξεις των νό- µων
314/1976 (ΦΕΚ 106 Α'), 1147/1981 (ΦΕΚ 110 Α') και 1638/1986
(ΦΕΚ 108 Α'), όπως ισχύουν σήµερα. Κατά την κωδικοποίηση
επιτρέπεται η µεταβολή της σειράς και η δηµιουργία νέων άρθρων,
παραγράφων ή εδαφίων των παραπάνω διατάξεων, η σύµπτυξη, η
µεταγλώττιση στη δηµοτική και κάθε αναγκαία φραστική µεταβολή
που αποσκοπεί στη διευκόλυνση και αποσαφήνιση της
κωδικοποίησης, χωρίς να αλλοιώνεται η έννοια των σχετικών
διατάξεων.
11. Με προεδρικά διατάγµατα, που εκδίδονται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, µπορεί να ρυθµίζονται τα
θέµατα που έχουν σχέση µε τους όρους, τις προϋποθέσεις, τις
διαδικασίες και τον έλεγχο για: α) την ίδρυση και λειτουργία
ιδιωτικών σχολών ναυαγοσωστικής εκπαίδευσης, β) τη χορήγηση
άδειας ναυαγοσώστη από τις λιµενικές αρχές και τον καθορισµό

των υποχρεώσεών του κατά την άσκηση των καθηκόντων του, γ)
την υποχρέωση πρόσληψης ναυαγοσώστη σε οργανωµένες ή µη
παραλίες, δ) την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών κέντρων
εκπαίδευσης εκπαιδευτών αυτοδυτών, ε) την ίδρυση και λειτουργία
ιδιωτικών κέντρων εκµάθησης υποβρύχιας κολύµβησης ή
καταδυτικών κέντρων, µε χρήση αυτόνοµων συσκευών παροχής
αέρα και στις δύο περιπτώσεις, στ) τη διενέργεια υποβρύχιων
δραστηριοτήτων στο θαλάσσιο χώρο από αυτοδύτες, ζ) τη
λειτουργία στη Μονάδα Υποβρύχιων Αποστολών του Λιµενικού
Σώµατος (Μ.Υ.Α./Λ.Σ.) σεµιναρίων εκπαίδευσης επαγγελµατιών
αυτοδυτών στη χρήση µικτών αερίων για καταδύσεις σε µεγάλα
βάθη της θάλασσας, τα χορηγούµενα πιστοποιητικά
παρακολούθησης των σεµιναρίων αυτών και η ισχύς τους. Η
λειτουργία κάθε σεµιναρίου γίνεται µε απόφαση του Αρχηγού
Λιµενικού Σώµατος, µε την οποία καθορίζεται ο αριθµός των
συµµετεχόντων και οι διδάσκοντες και τα τυχόν δίδακτρα
συµµετοχής και οι δαπάνες διδασκαλίας στα σεµινάρια, που
διαχειρίζεται και έχει ως πόρους το οικείο Κεφάλαιο Λιµενικής
Αστυνοµίας, η) την υποχρέωση πρόσληψης φυλάκων στα πλοία
που τελούν υπό απαγόρευση απόπλου λόγω αναγκαστικής ή
συντηρητικής κατάσχεσης ή προσωρινής διαταγής των δικαστηρίων
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια σχετική µε τα παραπάνω
θέµατα.
Στους παραβάτες των προεδρικών διαταγµάτων, που εκδίδονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου αυτής, επιβάλλονται
από την αρµόδια Λιµενική Αρχή, ανεξάρτητα από άλλες κυρώσεις
που µπορεί να προβλέπονται, οι κυρώσεις που προβλέπονται από
το άρθρο 157 του Κώδικα ∆ηµοσίου Ναυτικού ∆ικαίου.
12. Στο Συµβούλιο Αλιείας, που λειτουργεί στο Υπουργείο Γεωργίας
και για όλα τα θέµατα αρµοδιότητας του Συµβουλίου, που αφορούν
τις θαλασσοκαλλιέργειες και αλιευτικές δραστηριότητες, συµµετέχει
ως µέλος του εκπρόσωπος του Λιµενικού Σώµατος, που ορίζεται µε
τον αναπληρωτή του, από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας.
13. Η διάταξη του άρθρου 49 του ν. 2538/1997 αριθµείται ως
παράγραφος 1 και προστίθεται ακολούθως παράγραφος 2 ως εξής:
"2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Γεωργίας και Εµπορικής
Ναυτιλίας, ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50 %) τουλάχιστον των
εσόδων από την επιβολή των προστίµων κατ' εφαρµογή της
διάταξης της προηγούµενης παραγράφου διατίθεται κατά µήνα
Μάρτιο κάθε έτους στο Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας για την
κάλυψη επιχειρησιακών αναγκών του Λιµενικού Σώµατος. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Γεωργίας, Εµπορικής Ναυτιλίας και
Οικονοµικών καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παρούσας παραγράφου."
14. α) Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας, Ε- σωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών, ύστερα από γνώµη
του Συµβουλίου Ναυτικής Εκπαίδευσης (Σ.Ν.Ε.), που ιδρύθηκε µε
το άρθρο 10 του ν. 2638/1998 (ΦΕΚ 204 Α'), καθορίζονται η ρύθ-
µιση θεµάτων ίδρυσης, κατάργησης και συγχώνευσης µονάδων
Ναυτικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης ή παραρτηµάτων τους, εκτός
Α.Ε.Ν., η σύσταση των αναγκαίων θέσεων του προσωπικού τους,
καθώς και τα θέµατα που αφορούν την οργάνωση, διοίκηση και
λειτουργία τους.
β) Με Κανονισµούς Σπουδών, που εγκρίνονται µε απόφαση του
Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, καθορίζονται θέµατα που
αφορούν τη διάρκεια φοίτησης, τα διδασκόµενα µαθήµατα, τη
διδακτέα ύλη, τις διατιθέµενες αντίστοιχα ώρες διδασκαλίας
θεωρητικών και πρακτικών µαθηµάτων, τα θέµατα εξετάσεων και
βαθµολογίας, τον τύπο του χορηγούµενου τίτλου σπουδών, καθώς
και κάθε εκπαιδευτικό θέµα των µονάδων Ναυτικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης.
15. Στο ν. 2638/1998:
α)  Στην  παράγραφο  2  περίπτωση  γ'  του  άρθρου  7  η  φράση
"προτείνει  τους  καταλληλότερους  για  πρόσληψη"  αντικαθίσταται
µε  τη  φράση  "προτείνει  τους  καταλληλότερους  για



1016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

συµµετοχή στα εκλεκτορικά σώµατα".
β) Στο άρθρο 11 προστίθεται παράγραφος 7 ως ακολούθως:
"7. Η Επιτροπή της προηγούµενης παραγράφου αποφαίνεται και
για τίτλους σπουδών που χορηγήθηκαν σε 'Ελληνες υπηκόους από
χώρες εκτός Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, προκειµένου αυτοί να
αποκτήσουν αποδεικτικό ναυτικής ικανότητας."
γ) Στην παράγραφο 3 περιπτώσεις α' και β' του κεφαλαίου Γ' του
άρθρου 15, η λέξη και ο αριθµός "εννέα (9)" αντικαθίστανται σε
"δεκατέσσερα (14)".
δ) Στο άρθρο 29: αα) στην παράγραφο 1 οι λέξεις "Τα πτυχία των
Α.∆.Σ.Ε.Ν." αντικαθίστανται µε τις λέξεις "Τα διπλώµατα των
Α.∆.Σ.Ε.Ν.", ββ) προστίθεται παράγραφος 3 ως ακολούθως:
"3. Οι κάτοχοι πτυχίου Α.Ε.Ν. έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε τους
κατόχους διπλωµάτων Α.∆.Σ.Ε.Ν.".
ε) Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 30 προστίθενται τα
ακόλουθα: "Αν κατά την ηµεροµηνία αυτή υπάρχει προϋπηρεσία
εκπαιδευτικών που υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες λογίζεται, για τη
συµπλήρωση των προσόντων επανένταξης και µόνον, ως
προϋπηρεσία πλήρους έτους."
στ) Στην παράγραφο 6 του άρθρου 31 διαγράφονται οι λέξεις "ή
∆.Σ.Ε.Ν.".
16. Η θαλάσσια προϋπηρεσία µε καθήκοντα αξιωµατικού Α' τάξης
Εµπορικού Ναυτικού (Ε.Ν.), που αναφέρεται στις διατάξεις του ν.
2638/1998, πρέπει να έχει αποκτηθεί σε πλοία, στα οποία για την
άσκηση των καθηκόντων αυτών απαιτείται αποδεικτικό ναυτικής
ικανότητας αξιωµατικού Α' τάξης Ε.Ν., σύµφωνα µε τις διατάξεις του
β.δ. 841/1968 (ΦΕΚ 291 Α') και του π.δ. 243/1998 (ΦΕΚ 181 Α'). Η
διάταξη αυτή εφαρµόζεται από την έναρξη της ισχύος του ν.
2638/1998.
17. Το ωράριο των ιατρών και οδοντιάτρων του Οίκου Ναύτου
ορίζεται στις 5,5 ώρες ηµερησίως.
18. Στο άρθρο 11 του ν. 2647/1998 (ΦΕΚ 237 Α') προστίθεται
εδάφιο που έχει ως εξής:
"Η ισχύς των διατάξεων της παρ. Ε περιπτώσεις 10 και 11 του
άρθρου 2 αρχίζει την 1η ∆εκεµβρίου 2000."
19. α) Οι διατάξεις του άρθρου 35 του ν. 1954/1991 (ΦΕΚ 97 Α')
ισχύουν και για τις απαιτήσεις του Ελληνικού ∆ηµοσίου κατά του
Ν.Α.Τ. που γεννήθηκαν µετά την έναρξη ισχύος του άρθρου 35 του
ν. 1954/1991 και µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος.
β) Κατασχέσεις, υποθήκες, προσηµειώσεις υποθήκης, καθώς και
οποιασδήποτε άλλης µορφής εµπράγµατα βάρη, που έχουν
επιβληθεί από το Ελληνικό ∆ηµόσιο στα ακίνητα του Ν.Α.Τ. και στα
εισοδήµατα που απορρέουν από την εκµίσθωση αυτών, αίρονται
αυτοδικαίως χωρίς περαιτέρω όρους και προϋποθέσεις και η
διαγραφή τους από τα οικεία βιβλία του υποθηκοφυλακείου γίνεται
µε σχετική πράξη του αρµόδιου υποθηκοφύλακα.
20. Πλωτάρχες και Αντιπλοίαρχοι Λ.Σ. Τεχνικοί (Τ), που έχουν
συµπληρώσει τα τυπικά προς προαγωγή προσόντα, εφόσον έχουν
κριθεί προακτέοι, προάγονται στον ανώτερο βαθµό ανεξάρτητα από
την ύπαρξη κενών οργανικών θέσεων, υπό την προϋπόθεση ότι ο
αµέσως αρχαιότερος οµοιόβαθµός τους Αξιωµατικός Γενικών
Υπηρεσιών (Γ.Υ.), που προήχθη στον κατεχόµενο βαθµό κατά το
ίδιο µε αυτούς ηµερολογιακό έτος, έχει προαχθεί στο βαθµό αυτόν.
Τυχόν κώλυµα προαγωγής του προαναφερόµενου Αξιωµατικού
Λ.Σ. Γενικών Υπηρεσιών (Γ.Υ.) δεν κωλύει την προαγωγή στον
ανώτερο βαθµό των Αξιωµατικών Λ.Σ. Τεχνικών (Τ) του
προηγούµενου εδαφίου.

'Αρθρο 16
Τεχνικά Επαγγελµατικά Εκπαιδευτήρια (Τ.Ε.Ε.)

Ναυτικού και Ναυτιλιακού Τοµέα
1. Από το σχολικό έτος 1999-2000 τα ∆ηµόσια Λύκεια Εµπορικού
Ναυτικού (∆.Λ.Ε.Ν.), µε εξαίρεση το Λύκειο Πειραιά, καταργούνται.
Το ∆.Λ.Ε.Ν. Πειραιά µετατρέπεται σε δηµόσιο ηµερήσιο Τ.Ε.Ε.
Ναυτικού και Ναυτιλιακού Τοµέα µε τµήµατα ειδικοτήτων: α)

Πλοιάρχων Εµπορικού Ναυτικού και β) Μηχανικών Εµπορικού
Ναυτικού. Η Β' τάξη αυτού κατά το σχολικό έτος 1999-2000 και η Γ'
τάξη κατά τα σχολικά έτη 1999-2000 και 2000-2001 λειτουργούν
σύµφωνα µε τις µέχρι τώρα ισχύουσες διατάξεις. Οι
απορριπτόµενοι µαθητές των τάξεων αυτών κατατάσσονται στην
αντίστοιχη τάξη του Τ.Ε.Ε. της παρούσας παραγράφου.
2. Κατ' εξαίρεση των διατάξεων του άρθρου 2 του ν. 2640/1998
(ΦΕΚ 206 Α') στα τµήµατα ειδικότητας: α) Πλοιάρχων Εµπορικού
Ναυτικού και β) Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού του Τοµέα
Ναυτικού και Ναυτιλιακού των Τ.Ε.Ε. εφαρµόζεται ενιαίος κύκλος
σπουδών τριετούς ηµερήσιας φοίτησης.
3. Οι θέσεις του µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού που υπηρετεί
στα ∆.Λ.Ε.Ν. µεταφέρονται στο Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων µε απόφαση του οικείου Υπουργού και του
Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας και το προσωπικό που τις κατέχει
εντάσσεται στους αντιστοίχους ή συνιστώµενους κλάδους και θέσεις
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ανεξαρτήτως κτήσης πτυχίου ΠΑΤΕΣ
της Σ.Ε.Λ.Ε.Τ.Ε.. Με την ίδια απόφαση το εκπαιδευτικό προσωπικό
των ∆.Λ.Ε.Ν. µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
µεταφέρεται στο Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
την ίδια σχέση εργασίας και τις κατεχόµενες από αυτό
προσωποπαγείς θέσεις. Το προσωπικό της παρούσας
παραγράφου διατηρεί τον ασφαλιστικό φορέα που είχε ως
εκπαιδευτικό προσωπικό των ∆.Λ.Ε.Ν..
4. Το ανωτέρω προσωπικό τίθεται στη διάθεση του οικείου ΠΥΣ∆Ε
για την τοποθέτησή του κατά προτεραιότητα στο µετατρεπόµενο µε
τις διατάξεις του παρόντος ∆.Λ.Ε.Ν. σε Τ.Ε.Ε., ή σε άλλη σχολική
µονάδα δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που λειτουργεί εγγύτερα
προς το µετατρεπόµενο Λύκειο ή τα καταργούµενα ∆.Λ.Ε.Ν. Χίου,
Κύµης και Χανίων.
5. Οι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί
του ∆.Λ.Ε.Ν. Πειραιά κατατάσσονται σε πίνακες µε βάση την
προϋπηρεσία τους στο ∆.Λ.Ε.Ν. και προσλαµβάνονται ως
αναπληρωτές ή ωροµίσθιοι κατά προτεραιότητα, για την κάλυψη
των σχετικών αναγκών του κατά την παρ. 2 του παρόντος άρθρου
Τ.Ε.Ε. Ναυτικού και Ναυτιλιακού Τοµέα.
6. Τα ηµερήσια ή εσπερινά ιδιωτικά Λύκεια Εµπορικού Ναυτικού
µπορεί να µετατραπούν σε ιδιωτικά Τ.Ε.Ε. µε Ναυτικό και
Ναυτιλιακό Τοµέα από το σχολικό έτος 1999-2000 µε όρους και
προϋποθέσεις που καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και Εµπορικής Ναυτιλίας. Για
τους ήδη φοιτώντες µαθητές στα σχολεία της παρούσας
παραγράφου εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της παραγράφου
1 του παρόντος άρθρου.
7. Στους αποφοίτους των Τ.Ε.Ε., Τοµέα Ναυτικού και Ναυτιλιακού,
χορηγείται πτυχίο επιπέδου 3 του άρθρου 6 παρ. 1 περίπτωση γ'
του ν. 2009/1992 (ΦΕΚ 18 Α').
8. Στην έκδοση των αποφάσεων των παραγράφων 1, 2 και 3 του
άρθρου 4 και της παραγράφου 1 του άρθρου 5 του ν. 2640/1998
συµπράττει και ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας, εφόσον οι
αποφάσεις αυτές αναφέρονται στον Ναυτικό και Ναυτιλιακό Τοµέα
των Τ.Ε.Ε..
9. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 6 του ν. 2009/1992
προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Για τον καθορισµό των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των κατόχων
τίτλων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης επιπέδου 3,
ειδικότητας Πλοιάρχων και Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού,
εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν.δ. 187/1973 (ΦΕΚ 261 Α')."

'Αρθρο 17
Στρατιωτικά Φαρµακεία

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 6 του ν.δ. 107/1969 (ΦΕΚ 28 Α')
τροποποιείται ως εξής:
"2.  Σκοπός  της  λειτουργίας  του  Στρατιωτικού  Φαρµακείου  και
των  υποκαταστηµάτων  του  είναι  η  παροχή  εξωνοσοκοµειακής
φαρµακευτικής  περίθαλψης  µε  τη  διάθεση,  κατά  παρέκκλιση
των  εκάστοτε  ισχυουσών  διατάξεων,  µε  µειωµένες
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τιµές, φαρµάκων και συναφών φαρµακευτικών προϊόντων στους
δικαιούχους. ∆ικαιούχοι είναι οι εν ενεργεία και οι εν αποστρατεία
αξιωµατικοί και υπαξιωµατικοί των Ενόπλων ∆υνάµεων, καθώς και
οι εν ενεργεία και εν αποστρατεία αξιωµατικοί, υπαξιωµατικοί και
λιµενοφύλακες του Λιµενικού Σώµατος εν γένει και οι οικογένειές
τους, το µόνιµο προσωπικό του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας,
καθώς και των οργανισµών και των ιδρυµάτων που εξαρτώνται από
το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.
Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας καθορίζεται το
ποσοστό µείωσης των τιµών των φαρµάκων και των συναφών
φαρµακευτικών προϊόντων, που διατίθενται στους παραπάνω
δικαιούχους από το Στρατιωτικό Φαρµακείο και τα υποκαταστήµατά
του."
2. Στην αρχή της παραγράφου 6 του άρθρου 6 του ν.δ. 107/1969
προστίθεται εδάφιο που έχει ως εξής:
"6. Η ίδρυση και λειτουργία του Στρατιωτικού Φαρµακείου και των
υποκαταστηµάτων του εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής 'Αµυνας, που εκδίδεται ύστερα από σύµφωνη γνώµη του
οικείου Ανώτατου Συµβουλίου Κλάδου και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως."
Η ισχύς της παρούσας αρχίζει από την ηµεροµηνία δηµοσιεύσεώς
της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

'Αρθρο 18
Αναστολή συµβιβαστικής επίλυσης διαφορών. Αναστολή

προθεσµιών και πλειστηριασµών λόγω σεισµών
1. Η παράγραφος 4 του άρθρου 6 του ν. 2479/1997 (ΦΕΚ 67 Α')
αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"4. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων εφαρµόζονται
στις αγωγές που κατατίθενται από τις 16 Σεπτεµβρίου 2000 και
εφεξής".
2. Αναστέλλονται κατά το χρονικό διάστηµα από 7.9.1999 έως και
29.9.1999:
α) Οι νόµιµες και δικαστικές προθεσµίες για την ενέργεια
διαδικαστικών πράξεων και άλλων ενεργειών, όπως και η λήξη των
παραγραφών, που αφορούν κατοίκους του Λεκανοπεδίου Αττικής -
Νοµών Αθηνών, Πειραιώς - και Σάµου (λόγω πυρκαγιάς) ως και η
συζήτηση των υποθέσεών τους, ενώπιον όλων των πολιτικών,
ποινικών, διοικητικών και στρατιωτικών δικαστηρίων παντός
βαθµού και δικαιοδοσίας, εκτός εκείνων των ενεργειών και
διαφορών που υπάγονται στη διαδικασία των ασφαλιστικών
µέτρων, των αυτόφωρων πληµµεληµάτων και των ανακριτικών
τµηµάτων.
β) Η κατά τις κείµενες διατάξεις, συµπεριλαµβανοµένων των
διατάξεων του Κ.Ε.∆.Ε., διαδικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης και
η διενέργεια πλειστηριασµών που αφορούν κινητά ή ακίνητα τα
οποία ευρίσκονται στις περιοχές που έχουν κηρυχθεί
σεισµόπληκτες κατά την έναρξη ισχύος αυτού του νόµου.
γ) Η διαδικασία και η διενέργεια των ανωτέρω πράξεων οι οποίες
στρέφονται κατά σεισµόπληκτων κατοίκων των αυτών περιοχών,
καθώς και οι προθεσµίες άσκησης ανακοπών και αιτήσεων που
αφορούν τη διαδικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης για τις
περιπτώσεις των προηγούµενων εδαφίων και εµπίπτουν στο ίδιο
διάστηµα.

'Αρθρο 19
Συντελεστές Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης

1. Οι συντελεστές Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης, που αναφέρονται
στα εδάφια β' και γ' της παραγράφου 1 του άρθρου 20 του ν.
2127/1993 (ΦΕΚ 48 Α'), όπως έχουν τροποποιηθεί και ισχύουν µε
το άρθρο 43 του ν. 2648/1998 (ΦΕΚ 238 Α'), καθορίζονται µέχρι και
την 30ή Ιουνίου 2000 ως ακολούθως:

 ΕΙ∆ΟΣ  ΚΩ∆ΙΚΟΣ
Σ.Ο.

 ΠΟΣΟ
ΦΟΡΟΥ
ΣΕ
∆ΡΑΧΜΕΣ

 ΜΟΝΑ∆Α
ΕΠΙΒΟΛΗΣ

β)  Βενζίνη µε
µόλυβδο

 27.10.00.34
και
27.10.00.36

 114.000  χιλ/τρο

γ) Βενζίνη
χωρίς
µόλυβδο
- µε αριθµό
οκτανίων
µέχρι και
96,5

27.10.00.27
και
27.10.00.29   

98.000 χιλ/τρο   

- µε αριθµό
οκτανίων
µεγαλύτερ
ο των 96,5

27.10.00.29
και
27.10.00.32

108.000 χιλ/τρο

2. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από 5.8.1999.

'Αρθρο 20
Τέλος ταξινόµησης επιβατικών αυτοκινήτων

ιδιωτικής χρήσης
1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 2 του ν. 2682/1999 (ΦΕΚ 16 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"2. Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης της προηγούµενης
παραγράφου ορίζονται ως ακολούθως:
α) Για αυτοκίνητα που πληρούν εκ κατασκευής τις προδιαγραφές
της Οδηγίας 94/12/Ε.Κ. ή µεταγενέστερης:
ΚΥΛΙΝ∆ΡΙΣΜΟΣ
ΚΙΝΗΤΗΡΑ

ΠΟΣΟΣΤΟ
ΤΕΛΟΥΣ

Μέχρι 900 Κυβικά εκατοστά 7%
Από 901 -1400 " " 15%
Από 1401 -1600 " " 25%
Από 1601 -1800 " " 35%
Από 1801 -2000 " " 50%
Από 2001 κυβικά εκατοστά και πάνω 88%
β) Για αυτοκίνητα που πληρούν εκ κατασκευής τις προδιαγραφές
της Οδηγίας 91/441/Ε.Ο.Κ.:
ΚΥΛΙΝ∆ΡΙΣΜΟΣ
ΚΙΝΗΤΗΡΑ

ΠΟΣΟΣΤΟ
ΤΕΛΟΥΣ

Μέχρι 900 Κυβικά εκατοστά 16%
Από 901 -1400 " " 30%
Από 1401 -1600 " " 50%
Από 1601 -1800 " " 62%
Από 1801 -2000 " " 92%
Από 2001 κυβικά εκατοστά και πάνω 158%
γ) Για αυτοκίνητα που πληρούν εκ κατασκευής τις προδιαγραφές
των Οδηγιών 89/458/Ε.Ο.Κ. και 88/76/ Ε.Ο.Κ.:
ΚΥΛΙΝ∆ΡΙΣΜΟΣ
ΚΙΝΗΤΗΡΑ

ΠΟΣΟΣΤΟ
ΤΕΛΟΥΣ

Μέχρι 900 Κυβικά εκατοστά 27%
Από 901 -1400 " " 55%
Από 1401 -1600 " " 106%
Από 1601 -1800 " " 143%
Από 1801 -2000 " " 240%
Από 2001 κυβικά εκατοστά και πάνω 371%
δ) Για αυτοκίνητα συµβατικής τεχνολογίας:
ΚΥΛΙΝ∆ΡΙΣΜΟΣ
ΚΙΝΗΤΗΡΑ

ΠΟΣΟΣΤΟ
ΤΕΛΟΥΣ

Μέχρι 900 Κυβικά εκατοστά 41%
Από 901 -1400 " " 73%
Από 1401 -1600 " " 142%
Από 1601 -1800 " " 165%
Από 1801 -2000 " " 296%
Από 2001 κυβικά εκατοστά και πάνω 385%
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2. Αυτοκίνητα οχήµατα για τα οποία µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος άρθρου είχαν κατατεθεί παραστατικά τελωνισµού και δεν
έχουν εκδοθεί αποδεικτικά είσπραξης ή είχαν παραληφθεί κατ'
εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου 3 του άρθρου 11 του ν.
1477/1984 (ΦΕΚ 144 Α') ή της παραγράφου 3 του άρθρου 14 του ν.
2682/1999 διέπονται από τις διατάξεις του άρθρου αυτού.
Αυτοκίνητα οχήµατα, για τα οποία έχουν εκδοθεί αποδεικτικά
είσπραξης του τέλους ταξινόµησης, πλην όµως δεν έχουν
ταξινοµηθεί και πωληθεί από τις εµπορικές επιχειρήσεις µπορούν,
µε αίτησή τους, να υπαχθούν στις διατάξεις του παρόντος άρθρου
µε επανυπολογισµό του τέλους ταξινόµησης και συµψηφισµό του
καταβληθέντος τέλους και επιστροφή της προκύπτουσας διαφοράς.
3. Η ισχύς των διατάξεων του άρθρου αυτού αρχίζει από 3ης
Σεπτεµβρίου 1999.

'Αρθρο 21
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, πέραν των διατάξεων που
προβλέπονται ότι καταργούνται στα επί µέρους άρθρα, καταργείται
ο ν. 438/1976 εκτός από τα άρθρα του 8, 9, 10, 11, 16 και 17,
καθώς και κάθε άλλη διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις του
νόµου αυτού ή ρυθµίζει ίδια θέµατα κατά διάφορο τρόπο.

'Αρθρο 22
Τρόπος κάλυψης δαπανών

1. Οι ενδεχόµενες δαπάνες, που θα προκληθούν στην περίπτωση
ίδρυσης νέων µονάδων ναυτικής εκπαίδευσης κατ' εφαρµογή των
διατάξεων του άρθρου 15 παρ. 14 και καθορισµού αποζηµίωσης
στα µέλη της επιτροπής του άρθρου 8 παρ. 3, καλύπτονται από την
αναµενόµενη αύξηση των δηµοσίων εσόδων που θα προκύψει από
την εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 7, 9 παρ. 1β' και 6, 10
παρ. 2β' και 6α', 12 και 15 παρ. 11 και 13β', καθώς και από την
εξοικονόµηση δαπανών που θα προκύψει από την ενδεχόµενη
κατάργηση άλλων µονάδων ναυτικής εκπαίδευσης και την
εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 15 παρ. 1.
2. Η ενδεχόµενη απώλεια εσόδων του Ν.Α.Τ. από την εφαρµογή
των διατάξεων του άρθρου 15 παρ. 6 αντισταθµίζεται από την
αναµενόµενη αύξηση εσόδων του Ταµείου, που θα προκύψει από
την εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου 8 του αυτού
άρθρου.
3. Η δαπάνη που προκαλείται από την εφαρµογή των διατάξεων
του άρθρου 15 παρ. 11 σε βάρος των προϋπολογισµών των Ο.Τ.Α.
α' βαθµού και του Ε.Ο.Τ. θα καλύπτεται από τις πιστώσεις που
εγγράφονται στους προϋπολογισµούς αυτούς.
4. Οι προκαλούµενες απώλειες εσόδων των Λιµενικών Ταµείων και
του Κ.Τ.Γ.Κ.∆. από την εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 10
παρ. 6α' και 15 παρ. 13β' αναπληρώνονται από άλλες πηγές
εσόδων των Ταµείων αυτών και από την εξοικονόµηση των
λειτουργικών δαπανών τους.

'Αρθρο 23
'Εναρξη ισχύος

H ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει µετά την παρέλευση τριών (3)
µηνών από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός των άρθρων 15 έως και 20, η ισχύς των οποίων αρχίζει από
τη δηµοσίευση αυτή. Επί µέρους διατάξεις του νόµου αυτού που
προβλέπουν διαφορετικό χρόνο έναρξης της ισχύος τους δεν
θίγονται".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Τµήµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.

Σπηλιωτόπουλος, για να δευτερολογήσει επί της αρχής του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Η Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί για
την µετεγκατάσταση όσων στρατοπέδων µπορούν να
µεταστεγαστούν επ' ωφελεία του κοινωνικού συνόλου και χωρίς να
θίγεται το αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνάµεων. Επιπλέον όµως και
χωρίς να παρακάµπτεται η εκάστοτε στρατιωτική ηγεσία σ' αυτές τις
περιπτώσεις.
Ο κύριος Υπουργός στην αγόρευσή του δεν απήντησε στις
παρατηρήσεις µας. Αντί το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας να
εκσυγχρονίσει τα µέχρι σήµερα υπάρχοντα ταµεία Εθνικής 'Αµυνας
και τη ∆ιεύθυνση Υποδοµών, µέσω των οποίων µέχρι σήµερα
έχουν γίνει πάρα πολλές παραχωρήσεις στρατοπέδων στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση για κοινωνική χρήση -από το 1990 µέχρι και το 1996,
που ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες, άνω των είκοσι στρατοπέδων
έχουν παραχωρηθεί για κοινωνική χρήση- αλλάζει τις µέχρι σήµερα
υφιστάµενες διαδικασίες.
Μάλιστα εδώ δηµιουργείται µία νέα προσωρινή υπηρεσία, η οποία
λειτουργεί ερήµην των στρατιωτικών. Το λέµε αυτό, διότι το σχήµα
της παραχώρησης µεταβίβασης των στρατοπέδων στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση είναι το εξής: Η νέα υπηρεσία η οποία δηµιουργείται,
εισηγείται στον Υπουργό, ο οποίος εγκρίνει και στη συνέχεια, η
διοικούσα επιτροπή του ΤΕΘΑ καλείται να εγκρίνει αυτήν την
εισήγηση, αλλά µε µία διαφορά που δεν φαίνεται από το
νοµοσχέδιο. Ο πρόεδρος του ΤΕΘΑ είναι ο Υπουργός Εθνικής
'Αµυνας. 'Αρα, η διοικούσα επιτροπή του ΤΕΘΑ καλείται να πάρει
µία απόφαση, η οποία εκ των προτέρων έχει εγκριθεί από τον
πρόεδρό της, τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας. Είναι δυνατόν ποτέ η
διοικούσα επιτροπή του ΤΕΘΑ, να απορρίψει αυτήν την εισήγηση;
Ποτέ. Εποµένως, οι αποφάσεις θα ληφθούν µε εντολές άλλων
κέντρων εκτός των στρατιωτικών. Γι' αυτό έχουµε αντίρρηση στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
'Υστερα, δεν διασφαλίζεται µέσα απ'το νοµοσχέδιο η
χρηµατοδότηση των εγκαταστάσεων των νέων στρατοπέδων και
αυτό φαίνεται χαρακτηριστικά από την όλη αντίδραση της
Νοµαρχιακής και Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η οποία δεν αποδέχεται
την κατάσταση αυτή. Θα αναφέρω δυο τρία σηµεία από µια
οµόφωνη απόφαση που πήρε το διευρυµένο Νοµαρχιακό
Συµβούλιο Αθηνών-Πειραιώς για το συγκεκριµένο θέµα -αναφέρεται
στα στρατόπεδα που είναι στο Χαϊδάρι, στους Αγίους Αναργύρους,
στο Γουδί και στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά.
Σας καταγγέλλουν ότι το 1996 ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στο
Περιστέρι υποσχόταν ότι οι εκτάσεις ΚΕΒΟΠ και ΚΕ∆ θα γίνουν
χώροι πρασίνου και αναψυχής, σήµερα οικοδοµούνται στο 60%,
καταδικάζοντας το κορεσµένο Λεκανοπέδιο σε ασφυξία. Μάλιστα, η
απόφαση αυτή είναι οµόφωνη και πρέπει να έχει φτάσει και στην
Κυβέρνηση.
Θέλω να επισηµάνω τα εξής: Μιλάµε για το 60% µόνο, γιατί
υπάρχει και το άλλο 40% που θα αποδοθεί για κοινωνική χρήση.
Πρέπει να σας πω οτι κοινωνική χρήση θεωρεί η Νοµαρχιακή και
Τοπική Αυτοδιοίκηση εκτός από το πράσινο και τη δηµιουργία
κέντρων αθλητισµού, υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας, ΚΑΠΗ, και
πολιτιστικά κέντρα. ∆ηλαδή, στο 40% οπωσδήποτε θα έχουµε
οικοδόµηση. Εσείς βέβαια θεωρείτε ότι το 40% θα διατεθεί για
κοινωνική χρήση.
Τέλος θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτό το οποίο αναφέρεται στην
εισηγητική έκθεση, ότι η δηµιουργία" νέου ιστού στρατοπέδων,
στρατού ξηράς που θα στοχεύει στην αποτελεσµατικότερη άµυνα
και ασφάλεια" και µάλιστα στο πλαίσιο της νέας οργανωτικής δοµής
των Ενόπλων ∆υνάµεων, ξεκίνησε από εξωστρατιωτικούς
παράγοντες,  αφού  τη  µελέτη  την  έκανε  ιδιωτικός  φορέας.
Βέβαια,  ο  κύριος  Υπουργός  µας  επετίµησε  γιατί  είµαστε
αντίθετοι  µε  τον  ιδιωτικό  φορέα.  ∆εν  είµαστε  καθόλου
αντίθετοι,  το  κόµµα  µας  µάλιστα  είναι  υπέρ  της  ιδιωτικής
πρωτοβουλίας,  όµως  εξωστρατιωτικό  κέντρο  συνέταξε  τη
µελέτη  για  το  νοµοσχέδιο  αυτό,  η  οποία  µελέτη  αφορά
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στην παραχώρηση στρατοπέδων και τη δηµιουργία νέων. Γι'αυτό
ακριβώς είµαστε αντίθετοι στην υπόθεση αυτή και καλούµε τον
κύριο Υπουργό να το αποσύρει γιατί έτσι και αλλιώς αυτός ο στόχος
επιτυγχάνεται -µε µια ενδεχοµένως απαιτούµενη αναβάθµιση- µε τις
σηµερινές υπηρεσίες που έχουν ανταπεξέλθει µέχρι τώρα στην
αποστολή αυτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
πρώτο ερώτηµα που τίθεται σήµερα εν όψει του νοµοσχεδίου είναι:
Χρειάζεται όντως αναδιάταξη των στρατοπέδων των Ενόπλων
∆υνάµεων; Με τα σηµερινά δεδοµένα και µε τις τελευταίες εξελίξεις,
νοµίζω ότι αδιαµφισβήτητα η απάντηση είναι, ναι. Τα πολλά µικρά
στρατόπεδα πρέπει να φύγουν και πρέπει να γίνουν µερικά, πολύ
λιγότερα, µεγάλα. Η πρώτη δουλειά όµως που πρέπει να γίνει -και
αµφιβάλλω αν την έχει κάνει το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, αν
γνωρίζει ο κύριος Υφυπουργός ας µε διαψεύσει- είναι να µελετήσει
το Υπουργείο και θα έπρεπε να έχει έτοιµο το σχέδιο των νέων
στρατοπέδων, πόσα και πού θα γίνουν.
Ιστορικά δεν είναι ανάγκη να αναφερθώ τι συνέβη. Μέχρι το 1940
είχαµε µια δεδοµένη πραγµατικότητα και είχαµε τα πρώτα
στρατόπεδα τα οποία ευτυχώς µας έσωσαν, έσωσαν τις πόλεις,
γιατί έµειναν χώροι που αξιοποιούνται ή µπορούν να αξιοποιηθούν.
Μετά το 1940 είχαµε την από Βορρά απειλή και η αναδιάταξη των
στρατοπέδων έγινε αναγκαστικά. Μετά το 1974 και την τουρκική
εισβολή στην Κύπρο, που ενεφάνη απειλητικός ο εξ ανατολών
κίνδυνος, έχουµε άλλη αναδιάταξη δυνάµεων. Σήµερα, είναι ανάγκη
το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης να καταλήξει ποια στρατόπεδα
χρειάζονται, πόσα και πού.
Από εκεί αρχίζουµε, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Αµύνης, όταν
έχουµε αυτόν το φιλόδοξο στόχο να λύσουµε ένα θέµα το οποίο
πράγµατι ίσαµε τώρα από όλες τις κυβερνήσεις που προηγήθησαν
µόνο αποσπασµατικά αντιµετωπίσθηκε.
'Οταν µας λέτε ότι θέλετε αυτό το συγκεκριµένο ποσόν για ορίζοντα
µιας δεκαετίας, το δεύτερο ερώτηµα που τίθεται είναι: Mπορεί η
Ελλάς, ο ελληνικός προϋπολογισµός, η ελληνική οικονοµία να
ανταπεξέλθει σε αυτήν τη δαπάνη; Η απάντηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για µένα είναι απλή, ναι, µπορεί και πρέπει. Το λέω και
για το συνάδελφο στρατιωτικό να το ακούσει. 'Οταν µε τόση ευκολία
αποφασίζουµε το πρόγραµµα εξοπλισµών πέντε τρισεκατοµµυρίων
(5.000.000.000.000) δραχµών µε ορίζοντα χρονικό µια πενταετία,
δεν µπορείτε να βρείτε το 1/10 µε ορίζοντα δέκα χρόνια για να
λύσετε αυτό το πρόβληµα; Βέβαια, µια αδυναµία έχει το δεύτερο, ότι
δεν έχει προµήθειες. Είναι η µόνη ίσως αισθητή διαφορά που παίζει
δυστυχώς απ'ό,τι φαίνεται και αυτό το ρόλο του.
Εγώ είµαι ξεκάθαρος. Το πρόβληµα των στρατοπέδων πρέπει να
λυθεί, πρέπει να το µελετήσει το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης και
από εκεί και πέρα τα στρατόπεδα αυτά πρέπει να γίνουν. Να γίνουν
για τον πρόσθετο λόγο, ότι τα υπάρχοντα στρατόπεδα σήµερα τα
χρειάζεται η ελληνική κοινωνία. Τα χρειάζεται διότι οι πόλεις µας
έχουν τις γνωστές αδυναµίες. 'Εχουµε τις πόλεις µε το λιγότερο
πράσινο ίσως από όλες τις πόλεις της Ευρώπης. 'Εχουµε ένα
τραγικό πρόβληµα ελλείψεως ακαλύπτων χώρων και είναι ανάγκη
να αξιοποιηθούν οι εκτάσεις αυτές προς όφελος του συνόλου,
βέβαια πάντοτε υπό την προϋπόθεση, ότι το κράτος δεν θα θέσει σε
δεύτερη µοίρα τα θέµατα ασφαλείας, τα οποία πρέπει να έρχονται
σε πρώτη µοίρα, πάντοτε υπό την προϋπόθεση ότι έχει ασφαλίσει
τα καινούρια στρατόπεδα, τη µετεγκατάσταση και τις πιστώσεις οι
οποίες χρησιµοποιούνται γι'αυτό.
Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζω το δράµα του προϋπολογισµού
των Ενόπλων ∆υνάµεων, γνωρίζω ότι πάντοτε οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις πληρώνουν τα σπασµένα. Το έζησα από όλες τις πλευρές
και ως Υπουργός των Οικονοµικών που κατά καιρούς έχω πιέσει
ασφυκτικά τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, για να µειώσει τις στρατιωτικές
δαπάνες στην περίοδο 1964-1965, το έζησα και στη συνέχεια ως
Πρωθυπουργός, όταν έβλεπα πώς µε φιλότιµο και χωρίς να έχουν
τη δυνατότητα να αντιδράσουν, οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις προσπαθούν

κυριολεκτικώς να βγάλουν από τη µύγα ξίγκι και διαρκώς τις
πιέζουµε, συνεχώς τις πιέζουµε. Εγώ είµαι εναντίον αυτής τις
πίεσης που γίνεται στους προϋπολογισµούς της Εθνικής Αµύνης,
ακόµα και σ' αυτές οι ευκολίες που λέµε, ότι οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις
από ευαισθησία κάνουν. ∆ίδουν από το υστέρηµά τους, δεν έχουν.
Από εκεί και πέρα είναι τραγικός ο προϋπολογισµός των Ενόπλων
∆υνάµεων.
Κατά συνέπεια, καταλαβαίνω ότι οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις έχουν
δικαίωµα να έχουν ένα λογικό προϋπολογισµό, ο οποίος να
καλύπτει και τα έξοδα των µονίµων εγκαταστάσεων, να καλύπτει και
τα έξοδα λειτουργίας, τα οποία ασφυκτικά µειώνονται κατά τρόπο
τέτοιο που η αξιοπρέπεια των αξιωµατικών τίθεται υπό
αµφισβήτηση. ∆εν µπορεί να ζήσουν ως αξιοπρεπείς άνθρωποι,
διότι κάποιος κύριος από το Υπουργείο Οικονοµικών τους κόβει
στοιχειώδεις δαπάνες.
Πρέπει -το λέω επιπροσθέτως, εν παρενθέσει- να µπορούν και
αυτοί να έχουν µια κατοικία και γι'αυτό δέχοµαι εγώ κάθε διάταξη η
οποία έρχεται υπέρ του ΑΟΟΑ, τον οποίο πρέπει να βοηθήσουµε
µε απόλυτη προτεραιότητα και να έχουν επιτέλους και ένα µισθό
αξιοπρεπή, όχι πλούσιο, για να µπορέσουν να ζήσουν όπως η
τελευταία καθαρίστρια ή ο τελευταίος κλητήρας του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. Αυτό είναι το πρόβληµα το οποίο παρουσιάζεται.
Εδώ το µεγάλο µειονέκτηµα του νοµοσχεδίου σας, κύριε Υπουργέ,
είναι αυτό το 60% και το 40% -το οποίο δικαιολογηµένα προκαλεί
την αντίδραση της Νέας ∆ηµοκρατίας- και σας λέει ότι θα το
καταψηφίσει. Αυτό για όποιον γνωρίζει στοιχειωδώς τα
πολεοδοµικά προβλήµατα της Ελλάδος. Και θα συζητήσουµε κατά
σύµπτωση το επόµενο νοµοσχέδιο που είναι σχετικό µε την
πολεοδοµία.
Και το λέω εν παρενθέσει και µου κάνει εντύπωση που το
υπογράφει ο κ. Λαλιώτης. Ο κ. Λαλιώτης µπορεί να είναι Υπουργός
-δεν ξέρω- µε µεγάλο τίτλο που έχει µέσα και την πολεοδοµία, αλλά
έχω την εντύπωση ότι δεν έχει ιδέα από την πολεοδοµία.
'Οταν λέτε ότι θα αξιοποιηθεί µε κατασκευές το 60%, αυτό στρατηγέ
είναι τερατώδες, είναι απαράδεκτο. Και θα σας πω γιατί. 'Οταν
επεκτείνεται το σχέδιο πόλεως -ήδη από την εποχή του Τρίτση-
κοινή παραδοχή είναι ότι κοινόχρηστοι χώροι πρέπει να είναι το 50-
60%. Και υπάρχει και εισφορά για το µεγάλο ιδιοκτήτη µέχρι του
60%, για να υπάρξουν κοινόχρηστοι χώροι, όταν επεκτείνεται το
σχέδιο.
'Οταν λέµε 60% να οικοδοµηθεί και 40% να µείνει ελεύθερο, τι
νοµίζετε ότι λέµε; Λέµε ότι θα έχουµε µικρούς δρόµους και µικρές
πλατείες και µηδέν πράσινο. ∆εν θα έχουµε, δηλαδή, επαρκή χώρο
κοινόχρηστο και πάντως δεν θα έχουµε καθόλου πράσινο. Απορώ
πώς ο κ. Λαλιώτης έβαλε την υπογραφή του κάτω από ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο, εκτός αν ισχύει αυτό που εγώ πιστεύω, ότι δεν
ασχολείται, και δεν γνωρίζει τα θέµατα της πολεοδοµίας. Πρέπει σε
κάθε περίπτωση η διάταξη αυτή να φύγει -να αφήσετε από εκεί και
πέρα τη δυνατότητα, όπως είπε ο στρατηγός αλλά δυστυχώς αυτά
τα είπατε σεις δεν τα λέει ο νόµος τον οποίο ψηφίζετε παρά ταύτα-
το 60% και να είναι ελεύθερο, αν θέλετε, προς διαπραγµάτευση το
θέµα. Και οι χώροι αυτοί πρέπει να δοθούν στο κοινωνικό σύνολο,
χωρίς καµία αµφιβολία. Τώρα, αν πρέπει να δοθούν στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση, είναι άλλο δεύτερο ερωτηµατικό, γιατί δεν ξέρω πώς
θα τους χρησιµοποιήσει η Τοπική Αυτοδιοίκηση. Είναι ανάγκη να
δοθούν στο κοινωνικό σύνολο, κύριοι συνάδελφοι. Αυτό λέω εγώ,
δεν λέω τίποτε παραπάνω.
Και θα ήθελα πριν κατέβω από το Βήµα -γιατί οι παρατηρήσεις που
κάνω είναι γενικές και καλόπιστες και επιθυµώ να βοηθήσω αυτήν
την ώρα την υπόθεση- να σας πω, κύριε Υφυπουργέ, ότι έχουµε µια
πικρή εµπειρία του τι γίνεται µε τους χώρους που κατά καιρούς
περιέρχονται στο δηµόσιο. ∆ηλαδή, αν σας ρωτήσω εγώ σήµερα -
είστε και τοπικός Βουλευτής και πρέπει να ξέρετε- τι έγινε µε την
αµερικάνικη  βάση  στις  Γούρνες  στο  Ηράκλειο,  τι  αξιοποίηση
έγινε,  τι  ρεµούλα  έγινε  και  ποιος  άρπαξε  ό,τι  µπόρεσε  και  τι
ωφελήθηκε το κοινωνικό σύνολο; Αν σας ρωτήσω για το έργο
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του νέου αεροδροµίου της Αττικής, το οποίο έβαλε µπροστά η Νέα
∆ηµοκρατία και προχωρεί, µέσα σε πολύ σύντοµο χρόνο θα πρέπει
να αδειάσει ο χώρος του σηµερινού αεροδροµίου του Ελληνικού και
της αµερικάνικης βάσης, ο οποίος είναι εξίµισι χιλιάδες στρέµµατα -
για να καταλάβετε τι σηµαίνει αυτό, θα σας πω ότι ο Εθνικός Κήπος
έχει εκατόν πενήντα, εκατόν τριάντα, είναι µια τεράστια περιοχή η
οποία δίνει τεράστιες δυνατότητες- θα µου πείτε τι προετοιµασία
έχετε κάνει ως Κυβέρνηση -δεν το λέω για σας, κύριε Υφυπουργέ,
γιατί φυσικά εσείς δεν ξέρετε- τι προετοιµασία έχει κάνει ο κ.
Λαλιώτης για να χρησιµοποιηθεί ο χώρος αυτός; 'Οποιος αρπάξει,
ό,τι αρπάξει εκείνην την ώρα, ένα κοµµάτι ο ένας δήµος, ένα
κοµµάτι ο άλλος δήµος, ένα κοµµάτι η µια υπηρεσία και ένα κοµµάτι
ένα ίδρυµα; 'Ετσι θα πάει; Είναι ανάγκη να υπάρχει ένας κεντρικός
σχεδιασµός σε όλες αυτές τις περιπτώσεις, να αξιοποιηθούν χάριν
του κοινωνικού συνόλου οι χώροι που παραµένουν, αλλά να µη
γίνεται διελκυστίνδα ποιος θα τους πρωτοαρπάξει και ποιος θα
πρωτοωφεληθεί. Πρέπει τα κριτήρια, εν άλλοις λόγοις τα οποία θα
ισχύσουν, να µην είναι κοµµατικά, να µην είναι προσωπικά. Πρέπει
να υπάρχει ένας κεντρικός σχεδιασµός, πρέπει να υπάρχει ένα
σχέδιο πολεοδοµικό γενικότερο µέσα στο οποίο θα εντάξουµε αυτήν
την προσπάθεια.
Τις προϋποθέσεις αυτές δεν τις έχει το νοµοσχέδιο και κατά
συνέπεια δε νοµίζω ότι αποτελεί καµία απολύτως πρόοδο. Πρέπει
να έχει τις προϋποθέσεις που έθεσα εγώ. Η αξιοποίηση των
ελαχίστων χώρων, οι οποίοι αποµένουν ακόµη στη διάθεση του
στρατού, µπορεί να αποτελέσει ένα κέρδος για την πολεοδοµική
πολιτική την οποία επειγόντως χρειάζεται η χώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ποιος άλλος έχει
ζητήσει να µιλήσει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γκελεστάθης έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πήραµε
απάντηση από τον κύριο Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, στα
ερωτήµατα που θέσαµε µε τις οµιλίες µας επί της αρχής, και
παραµένει ανεξήγητο το γεγονός γιατί είναι αναγκαία η σύσταση
νέας υπηρεσίας για την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση των
στρατοπέδων, όταν έχουµε σε πλήρη λειτουργία το Ταµείο Εθνικής
'Αµυνας και τη ∆ιεύθυνση Υποδοµών του Γενικού Επιτελείου
Στρατού, που θα µπορούσαν, κατάλληλα στελεχούµενες οι
υπηρεσίες αυτές και ενισχυόµενες µε τα απαραίτητα µέσα, να
αξιοποιηθούν για να βοηθήσουν το έργο που προβλέπεται µε το
σκοπό του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, για τον οποίο σκοπό
βέβαια όλοι είµαστε σύµφωνοι ότι πρέπει να αντιµετωπισθεί το θέµα
των στρατοπέδων.
'Ετσι παραµένει αναπάντητο το ερώτηµα αυτό και θα περιµένουµε
από τον παριστάµενο κύριο Υφυπουργό Εθνικής 'Αµυνας να δώσει
µια εξήγηση στο Τµήµα για το ποιος είναι ο σκοπός που επιβάλει τη
σύσταση νέας υπηρεσίας, αφού άλλωστε το Ταµείο Εθνικής
'Αµυνας προεδρεύεται από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας και µέλη
του είναι ο Υπουργός Οικονοµικών, ο αρχηγός του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής 'Αµυνας, ο αρχηγός του Γενικού Επιτελείου
Στρατού και οι δύο υπαρχηγοί του Γενικού Επιτελείου Στρατού, οι
οποίοι θα µπορούσαν κάλλιστα, να εφαρµόζουν και την κυβερνητική
πολιτική, αλλά και εν πάση περιπτώσει να αξιοποιήσουν τη
στελέχωσή τους µε άνδρες των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Με τον τρόπο αυτό όµως παραµερίζονται οι αξιωµατικοί του
στρατού και γεννάται ένα βασικό ερώτηµα. Γιατί να γίνει ο
παραγκωνισµός των αξιωµατικών του στρατού στην αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος των στρατοπέδων;
Πέραν αυτού, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκα στην οµιλία µου επί της
αρχής λεπτοµερώς στη θεσµοθέτηση των διατάξεων του άρθρου 4.
Είναι απαράδεκτο, µε τέτοια γενική εξουσιοδότηση που δίνεται στον
Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, να αντιµετωπισθεί η λειτουργία αυτής
της νέας υπηρεσίας, διότι προβλέπεται ότι µε το προεδρικό
διάταγµα που θα εκδοθεί θα καθορίζεται η έδρα, η διάρκεια
λειτουργίας, η οργάνωση, η διάρθρωση και η λειτουργία, η θέση και

η κατάσταση του προσωπικού, η διαδικασία πρόσληψης και τα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα του προϊσταµένου της υπηρεσίας
αξιοποίησης και µετεγκατάστασης στρατοπέδων, καθώς και η
στελέχωση της υπηρεσίας αυτής που µπορεί να γίνει και µε
απόσπαση υπαλλήλων από δηµόσιες υπηρεσίες. ∆ηλαδή αυτό το
"και" προβλέπει νέες προσλήψεις προσωπικού και µάλιστα όχι µε
τις διατάξεις του νόµου 2190, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει
σήµερα.
Αυτό νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο και έρχεται σε πλήρη σύγκρουση
µε τους προβαλλόµενους ισχυρισµούς του κυρίου Πρωθυπουργού
ότι δεν πρόκειται να διευρυνθεί ο δηµόσιος τοµέας ότι δεν πρόκειται
να γίνουν νέες προσλήψεις και εν πάση περιπτώσει οι νέες
προσλήψεις δεν πρόκειται να γίνονται εκτός των διατάξεων του
νόµου 2190.
Σε αυτό το σοβαρό θέµα, επειδή νοµίζω ότι δηµιουργεί και ένα
ηθικό πρόβληµα στις προσλήψεις στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
από την Κυβέρνηση του κυρίου Σηµίτη, θα πρέπει να έχουµε µία
απάντηση από τον παριστάµενο κύριο Υφυπουργό Εθνικής
'Αµυνας.
Πέραν αυτού µε τη διάταξη της παραγράφου 3, του άρθρου 4,
προβλέπεται η ανάθεση, µε σύµβαση έργου, εργασιών τεχνικής και
επιστηµονικής στήριξης της υπηρεσίας αξιοποίησης και
µετεγκατάστασης στρατοπέδων σε τρίτους. ∆ηλαδή, αυτή τι νέα
τέχνη, τι νέα εφεύρεση είναι, για να δηµιουργούνται, όπως είναι
γνωστό -εντός εισαγωγικών- οι εξυπηρετήσεις των ηµετέρων µε
οποιαδήποτε ιδιότητα για να κάνουν οποιαδήποτε τεχνική και
επιστηµονική στήριξη της υπηρεσίας αυτής; ∆εν έχει άξιους
αξιωµατικούς όλων των τοµέων ο στρατός για να αξιοποιηθούν και
να βοηθήσουν τεχνικά και επιστηµονικά τη στήριξη αυτής της
υπηρεσίας, κύριε Υφυπουργέ;
Νοµίζω ότι αυτό είναι απαράδεκτο. ∆εν µπορεί να παραγκωνίζονται
οι αξιωµατικοί του Σώµατος των Μονίµων Ελλήνων Αξιωµατικών
που έχουν γράψει τόσες λαµπρές σελίδες στην ιστορία µας, αλλά
και τώρα µε τις οδηγίες τους και τις εντολές τους βρίσκονται οι
'Ενοπλες ∆υνάµεις µας σε τέτοιο υψηλό επίπεδο οργάνωσης και
ετοιµότητας, που αποδεικνύεται σε κάθε περίσταση, όπως και
τελευταία µε την αντιµετώπιση των συνεπειών του Εγκέλαδου.
'Ετσι, κύριε Υφυπουργέ, θα περιµένουµε να δώσετε τις εξηγήσεις
αυτές, διότι εν πάση περιπτώσει εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε
επί της αρχής το νοµοσχέδιο αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βαρβιτσιώτης
έχει ζητήσει να δευτερολογήσει.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εντάξει, θα µιλήσετε.
Θα πάρετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Να πάρω το λόγο µε τη σειρά
µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν εγγραφήκατε µε
την κάρτα σας. Εγώ βλέπω τον κατάλογο. Λέω "ποιος επιθυµεί να
µιλήσει" και εξυπακούεται ότι εκείνοι που επιθυµούν, εγγράφονται.
Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι προς θάνατον, θα πάρετε το λόγο
µετά τον κ. Βαρβιτσιώτη.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μα, σας παρακαλώ.
Ενεγράφη ο κ. Βαρβιτσιώτης. Πώς θα τον παρακάµψω; Θα
µιλήσετε. ∆εν σας στέρησε κανείς το δικαίωµα. Προς Θεού!.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, τόσα
χρόνια ζητάµε τον λόγο απευθυνόµενοι στους συνεργάτες σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μην κάνουµε
συζήτηση τώρα και χάνουµε χρόνο χωρίς λόγο. Σας παρακαλώ, θα
πάρετε το λόγο µετά τον κ. Βαρβιτσιώτη.
Ορίστε, κύριε Βαρβιτσιώτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός
στην πρωτολογία του άφησε αναπάντητα καίρια
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ερωτήµατα, που τέθηκαν κατά τη συζήτηση επί της αρχής.
Το πρώτο ερώτηµα είναι προς τι η ίδρυση νέας υπηρεσίας. Γιατί
σκέφθηκε ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης να φυτέψει µία
υπηρεσία έξω από τη δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων χωρίς να
υπάρχει αποχρών λόγος; Και δεν υπάρχει αποχρών λόγος, διότι
υπάρχουν δύο υπηρεσίες, οι οποίες επιτελούν σωστά το έργο τους,
ενισχυόµενες δε κατάλληλα από στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων
θα είχαν µια πιο ικανοποιητική απόδοση.
Αλλά είναι και ψευδεπίγραφο το νοµοσχέδιο. Μιλάει για προσωρινή
υπηρεσία. Και ο ίδιος ο κύριος Υπουργός οµολόγησε από το Βήµα
της Βουλής ότι η διαδικασία της µετεγκαταστάσεως των
στρατοπέδων θα διαρκέσει τουλάχιστον δέκα χρόνια.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι δεν πρόκειται περί προσωρινής
υπηρεσίας. Πρόκειται περί ενός καρκινώµατος, το οποίο θα µείνει
για πολύ χρόνο στη δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων.
∆εύτερον, ο κύριος Υπουργός δεν τοποθετήθηκε στην πρότασή
µου, για την άµεση αξιοποίηση των δύο στρατοπέδων στο Μενίδι.
Κύριε Πρόεδρε, είναι δεδοµένο ότι το Μενίδι είναι µία από τις
περισσότερο πληγείσες περιοχές από τους πρόσφατους σεισµούς.
'Οταν επισκέφθηκα το πρώτο βράδυ το Μενίδι, είχα την εντύπωση
ότι βρισκόµουν σε βοµβαρδισµένη πόλη. Και είναι επίσης δεδοµένο
ότι πάρα πολλά σπίτια κατέρρευσαν ότι πάρα πολλοί άνθρωποι,
που έχουν απόλυτη ανάγκη, είναι άστεγοι ότι πάρα πολλοί
άνθρωποι έχουν υποστεί τεράστιες υλικές ζηµιές. Και είναι
τεράστιες οι ανάγκες τους.
Είχα προτείνει, λοιπόν, ότι θα µπορούσαν αµέσως τώρα τα δύο
στρατόπεδα που βρίσκονται στο Μενίδι, αφού γίνει µία σωστή
µελέτη οικιστικής ανάπτυξης, να παραδοθούν για την εγκατάσταση
εκεί και κατασκευή λυόµενων σπιτιών.
Και έχουµε δύο µεγάλες προσφορές. 'Εχουµε την προσφορά του κ.
Εµφιετζόγλου, ο οποίος λέει ότι µέσα σε ελάχιστες εβδοµάδες
µπορεί να κατασκευάσει πενήντα λυόµενα οικήµατα. 'Εχουµε την
προσφορά της οικογένειας Λάτση, η οποία προσφέρει την
εγκατάσταση εκατό προκατασκευασµένων οικιών, που θα
στεγάσουν περίπου πεντακόσια άτοµα και µάλιστα εντός είκοσι
πέντε ηµερών θα είναι ετοιµοπαράδοτες.
Σ' αυτή τη δύσκολη για τους συνανθρώπους µας στιγµή πρέπει να
εξαρθεί η προσφορά των δύο προσώπων, όπως επίσης και όλων
των ανωνύµων και επωνύµων που έσπευσαν να συµπαρασταθούν
στις πληγείσες περιοχές και να βοηθήσουν ο καθένας µε τη δική του
δυνατότητα και την οικονοµική του δύναµη.
Η πρόταση είναι απλή. Αµέσως θα έχουµε εγκατάσταση -µέσα σε
δύο µήνες- εκατόν πενήντα λυοµένων σπιτιών τα οποία θα
στεγάσουν όλους εκείνους που έχουν τις περισσότερες ανάγκες.
∆ιακηρύσσει, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση την κοινωνική της
ευαισθησία. Πρέπει να την αποδείξει και εµπράκτως, µε λόγια και
όχι µε έργα.
Αποδεχθείτε, λοιπόν, την πρότασή µου απόψε και θα πω ότι έχετε
κοινωνική ευαισθησία, αλλιώς είσαστε ανάλγητοι µπροστά στη
συµφορά η οποία υπάρχει.
Αλλά δεν δικαιολόγησε ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης ούτε
την ασυνέπεια της Κυβερνήσεως.
Εδώ έχουµε, κύριε Πρόεδρε, στις 4 Σεπτεµβρίου του 1996 στην
προεκλογική κεντρική του οµιλία τον Πρωθυπουργό, ο οποίος
δεσµεύθηκε ότι οι χώροι των δύο στρατοπέδων τα τρεις χιλιάδες
διακόσια στρέµµατα, θα γίνουν µητροπολιτικό πάρκο πρασίνου και
χώρος αναψυχής για όλη τη ∆υτική Αθήνα και γενικότερα για όλο το
Λεκανοπέδιο.
∆εν φθάνει αυτό. 'Εχουµε τον τότε και σηµερινό Υπουργό
ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. τον κ. Λαλιώτη, ο οποίος σε επιστολή του την 1η
Φεβρουαρίου του 1998 δεσµεύεται ότι δεν πρόκειται να
προχωρήσει σε καµία αξιοποίηση των στρατοπέδων αν δεν έχει τη
σύµφωνη γνώµη των οµόρων δήµων.
'Εχουµε επίσης, από το 1994 στο πρόγραµµα "ΑΤΤΙΚΗ SOS", το
οποίο εγκρίθηκε από τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆Ε., δέσµευση ότι θα
υπάρχει µόνον χώρος πρασίνου.
'Ετσι λοιπόν, δεν µας εξηγήσατε γιατί αυτή η ανακολουθία. Αλλά,

κύριε Πρόεδρε, είναι σύνηθες το φαινόµενο η Κυβέρνηση αυτή να
παρουσιάζει ανακολουθία λόγων και έργων.
Και τέταρτον, όλοι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοικήσεως είναι
αντίθετοι. 'Εχω στα χέρια µου ψηφίσµατα του ∆ήµου Χαϊδαρίου, του
∆ήµου Ζωγράφου, του ∆ήµου Παπάγου, του Αναπτυξιακού
Συνδέσµου ∆υτικής Αττικής και τέλος του διευρυµένου Νοµαρχιακού
Συµβουλίου Αθηνών-Πειραιώς που όλα οµόφωνα καταδικάζουν
αυτές τις ενέργειες.
Και να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν ανακόλουθοι όλοι αυτοί
οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοικήσεως αν δεν τις κατεδίκαζαν.
∆ιότι όταν είχα την τιµή να έχω την ευθύνη του Υπουργείου Εθνικής
Αµύνης, είχα αρχίσει τη διαπραγµάτευση να παραµείνει το 75% των
δύο στρατοπέδων πράσινο και το 25% να οικοπεδοποιηθεί, ώστε
να εξευρεθούν οι πόροι για τη µεταστέγαση των στρατοπέδων.
Σήµερα, το 75% που είχα προσφέρει εγώ, ως Υπουργός Εθνικής
Αµύνης για πράσινο γίνεται 40% και το 25% του οικοδοµήσιµου
χώρου γίνεται 60%.
Κύριε Πρόεδρε, κάτω από αυτές τις παρατηρήσεις µας, δεν είναι
δυνατόν να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παπαδόγγονας
έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως τόνισα
και την προηγούµενη φορά, δηµιουργούνται εύλογα ερωτηµατικά
για το τι εξυπηρετεί αυτή η προσωρινή υπηρεσία.
Είπαµε -και οι προλαλήσαντες τόνισαν µε έµφαση- ότι οι
υφιστάµενες υπηρεσίες στη δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων, δηλαδή
η ∆ιεύθυνση Υποδοµών και το Τ.ΕΘ.Α. καλύπτουν ακριβώς αυτήν
την ανάγκη της µετεγκαταστάσεως των στρατοπέδων προς την
οποία ως αρχή δεν είχε διαφωνήσει κανένας συνάδελφος.
Αυτή η προσωρινή υπηρεσία δεν µπορεί κατ' αρχήν να είναι
προσωρινή για το λόγο ότι θα δηµιουργούνται συνεχώς ανάγκες
µετεγκαταστάσεως στρατοπέδων δεδοµένων των απειλών -και αυτό
το αποδεικνύει η πρόσφατη ιστορία της Ελλάδος- που
µεταβάλλονται, εξ ανατολών, από βορρά κ.ο.κ.
Γεννάται βέβαια το ερώτηµα εάν υπάρχει αυτήν τη στιγµή µία
µελέτη -η οποία να πείθει σε όποιους εξ ηµών δηµιουργούνται τα
ερωτήµατα αυτά- που να λέει ότι τα στρατόπεδα θα πρέπει να πάνε
σ' αυτό το σηµείο, στο άλλο σηµείο κ.ο.κ.
∆εν νοµίζω ότι υπάρχει µία τέτοια µελέτη. Οι υπηρεσίες του στρατού
τις οποίες προανέφερα, δηλαδή τη ∆ιεύθυνση Υποδοµών και το
Τ.ΕΘ.Α., έχουν µία συνέχεια.
Θα µπορούσε, κανονικά, η εκάστοτε πολιτική ηγεσία να ανατρέχει
στην ιστορία του κάθε στρατοπέδου και να βλέπει τις σκοπιµότητες,
οι οποίες εξυπηρετούνται µε τη µετεγκατάσταση γενικότερα των
στρατοπέδων.
Τώρα αυτή η υπηρεσία τι θα κάνει; Θα δράσει, θα θύσει και θα
απωλέσει και εν συνεχεία θα διαλυθεί; Στο µέλλον, ποιος θα
διαχειρίζεται τις µετεγκαταστάσεις των στρατοπέδων;
Ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης κ. Τσοχατζόπουλος είπε ότι θα
διαθέσουµε δώδεκα χιλιάδες στρέµµατα στις τοπικές κοινωνίες κι
έτσι τα αστικά κέντρα θα αντιµετωπίσουν τα προβλήµατά τους.
Αν ρωτήσετε τις τοπικές κοινωνίες, ποιο είναι το υπ' αριθµόν 1
πρόβληµά τους, θα δείτε ότι είναι το πράσινο. ∆εν υπάρχει καµία
αµφιβολία επ' αυτού. 'Αρα, αν το νοµοσχέδιο ήταν σαφές και έλεγε
ότι σκοπός του νοµοσχεδίου αυτού είναι κυρίως να αποκτήσουν οι
τοπικές κοινωνίες το πράσινο το οποίο στερούνται σήµερα, νοµίζω
ότι κανείς εκ των συναδέλφων δεν θα είχε αντίρρηση προς αυτήν
την κατεύθυνση. Θα έπρεπε να µην υπάρχουν καν ποσοστά, να
υπάρχει ο κύριος αντικειµενικός σκοπός, ο οποίος να είναι το
πράσινο και επίσης να απαγορεύεται η αστική δόµηση. Θα πρέπει
αυτό να είναι σαφές στο νοµοσχέδιο.
Είναι  γεγονός  αν  λείπει  κάτι  από  τη  χώρα  µας  σήµερα  είναι
συνεδριακά  κέντρα,  εκθεσιακά  κέντρα  κλπ.  Αν  το  νοµοσχέδιο
απέβλεπε  στη  δηµιουργία  τέτοιων  κέντρων,  τα  οποία  τόση
ανάγκη  έχει  η  χώρα  µας,  θα  έλεγε  κανείς  ότι  σε  συνδυασµό
µε  τις  περιοχές  πρασίνου,  οι  οποίες  ελλείπουν,  θα  έδιναν  ένα
σωστό  και  λογικό  στόχο  στο  νοµοσχέδιο  αυτό.  Τέτοιο  πράγµα
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δεν αναφέρεται και απεναντίας αναφέρεται κατά κόρον η δόµηση
των περιοχών. ∆ηλαδή θα τα χωρίσουµε σε οικόπεδα και θα
αρχίσουµε να τα πουλάµε; 'Ετσι τις ήδη βεβαρηµένες περιοχές θα
τις επιβαρύνουµε έτι περαιτέρω;
Επίσης, αν διαβάσει κανείς το άρθρο 2, όσον αφορά τον τρόπο που
κατανέµονται οι αρµοδιότητες, θα µπορούσε να πει ότι "Γιάννης
κερνάει και Γιάννης πίνει". ∆ηλαδή η υπηρεσία αυτή προτείνει στον
Υπουργό Εθνικής Αµύνης µια ευρυτάτη γκάµα προτάσεων και εν
συνεχεία στην παράγραφο 3 λέει ότι ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης
αναθέτει στην υπηρεσία αυτή κ.λπ. Με λίγα λόγια είναι τελείως
ασαφή τα σηµεία µε τα οποία ασχολείται αυτή η υπηρεσία. Θα
έλεγα ότι ασχολείται µε οτιδήποτε έχει κατά νουν ο εκάστοτε
Υπουργός Εθνικής Αµύνης. ∆ηλαδή δεν προλαµβάνει εκ των
προτέρων ο νοµοθέτης ορισµένα πράγµατα, τα οποία θα
δηµιουργήσουν ανωµαλίες στο µέλλον.
Εκείνο το οποίο επίσης θα πρέπει να ληφθεί υπόψη σοβαρότατα
είναι ότι ορισµένα από τα στρατόπεδα, τα οποία χαρακτηρίζουµε ως
µικρά, συµβάλλουν ουσιαστικά σε ορισµένες µικρές κοινωνίες στην
οικονοµική, αν θέλετε, τόνωση της περιοχής, δεδοµένου του
αριθµού των στρατιωτικών, οι οποίοι φοιτούν σε µία σχολή, όπως
παραδείγµατος χάρη στη Σπάρτη, στη Σύρο κ.ο.κ. Τι θα γίνει µε
αυτές τις σχολές; Θα µετεγκατασταθούν κι αυτές στα δώδεκα
µεγάλα στρατόπεδα; Είναι απαίτηση των κατοίκων, αυτές οι
παραδοσιακές σχολές, τα παραδοσιακά κύτταρα του στρατού τα
οποία φιλοξενούνται σε διάφορες µικρές πόλεις να παραµείνουν
εκεί. ∆εν νοµίζω ότι βλάπτεται σε τίποτα ούτε το αξιόµαχο των
Ενόπλων ∆υνάµεων ούτε η εκπαίδευση ούτε τίποτε άλλο, αν
παραµείνουν ορισµένες σχολές σε παραδοσιακές εγκαταστάσεις, οι
οποίες υπάρχουν σε διάφορες επαρχιακές πόλεις.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εξαντλήθηκε το
στάδιο των δευτερολογιών.
Ο κύριος Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας έχει το λόγο για να
απαντήσει στις δευτερολογίες των κυρίων συναδέλφων.
Παρακαλώ εν συντοµία, κύριε Υφυπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στην αρχή νόµιζα ότι δεν
υπήρχε ανάγκη απάντησης, διότι αναφέρθηκαν όλοι σχεδόν οι
συνάδελφοι σε θέµατα τα οποία συζητήσαµε και κατά τη διάρκεια
των πρωτολογιών και στη ∆ιαρκή Επιτροπή.
Οφείλω όµως να τονίσω και να επισηµάνω τη διαφοροποίηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας από την επιτροπή έως το Τµήµα της Βουλής. Ας
θυµηθούµε όλοι ότι κανείς σχεδόν δεν είχε αντίρρηση επί της αρχής
του νοµοσχεδίου.
Η µόνη αντίρρηση η οποία παρουσιάστηκε ήταν για τη σκοπιµότητα
αυτής της υπηρεσίας, αξιοποίησης και µετεγκατάστασης των
στρατοπέδων. Φαίνεται πως το σκέφτηκε µε ωριµότερο τρόπο -δεν
µπορώ να καταλάβω τι άλλο συνέβη-και έρχεται να παρουσιάσει
τώρα πλέον αντιρρήσεις η Νέα ∆ηµοκρατία και επί όλων των
θεµάτων.
Θα απαντήσω σε ορισµένα από αυτά τα θέµατα, έτσι για να
προσδιοριστούν επακριβώς και οι θέσεις της Κυβέρνησης και οι
στόχοι αυτού του νοµοσχεδίου. Θα απαντήσω µε τον τρόπο που
τέθηκαν τα θέµατα. 'Αλλωστε στο παρελθόν επανειληµµένα,
προσωπικά εγώ, αλλά και ο κ. Τσοχατζόπουλος έχουµε απαντήσει
σε ερωτήσεις και αναφορές συναδέλφων, οι οποίοι αναφέρονται
όλοι, ακριβώς στο πρόβληµα, το οποίο έχει δηµιουργηθεί από την
αλλαγή του αστικού τοπίου σε όλην την Ελλάδα.
Τα στρατόπεδα παλαιότερα είχαν δηµιουργηθεί στις παρυφές των
πόλεων για λόγους γνωστούς. Η δυσκολία µετακίνησης του
προσωπικού ή διότι εκεί χρειαζόταν οι στρατιωτικές µονάδες. Εκεί
ήταν οι ελεύθεροι χώροι, δεν διαφαινόταν η πληµµυρίδα των
σπιτιών και των οικηµάτων, τα οποία θα επεξέτειναν τις πόλεις και
σε αυτήν την περίοδο τα στρατόπεδα επιτελούσαν το σκοπό τους
µε αυτόν τον τρόπο. 'Εχουµε δει, όµως τελευταία, ότι οι πόλεις
αναπτύχθησαν τόσο γρήγορα και τα περισσότερα στρατόπεδα
εγκλωβίστηκαν µέσα στον αστικό χώρο. Ακόµα πρέπει να πούµε ότι
άλλαξαν και οι τρόποι λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων. ∆εν

είναι δυνατόν πλέον να έχουµε µικρά στρατόπεδα, µικρές µονάδες
γύρω γύρω. Η καινούρια δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων, η
αποστολή την οποία έχουν, επιβάλει να συγκεντρωθούν σε µεγάλες
ενότητες και µεγαλύτερους χώρους όσο το δυνατόν περισσότερες
µονάδες, ούτως ώστε να δώσουµε την ευκαιρία στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις να έχουν στον ίδιο χώρο και τις καθαρά στρατιωτικές
δραστηριότητες, αλλά και άλλες οι οποίες θα βοηθούσαν τους
στρατιωτικούς να έχουν καλύτερη ζωή, όπως οικήµατα, λέσχες,
κ.λπ.
'Εχει µελετηθεί το θέµα, έχει ανευρεθεί λύση και σε αυτό είναι
σύµφωνοι όλοι. Αυτό εφαρµόζεται σε όλον τον κόσµο, αντί δηλαδή
να έχει κανείς διασκορπισµένες µικρές µονάδες, θα ήταν πολύ
καλύτερα να υπάρχουν...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Εχετε κανένα συγκεκριµένο
σχεδιασµό;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Βεβαίως υπάρχει σχεδιασµός, κύριε Πρόεδρε. 'Ηδη έχει
δηµιουργηθεί το πρώτο µεγάλο στρατόπεδο στη Θράκη, το
στρατόπεδο Προβατώνα όπου πραγµατικά -αν θέλετε, µπορούµε
να οργανώσουµε µία επίσκεψη να το δείτε- έχουν συγκεντρωθεί
καθαρά στρατιωτικές δραστηριότητες, κοινωνικές δραστηριότητες
και όλα αυτά τα οποία υποστηρίζουν τις µονάδες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό υπήρχε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Εποµένως η ανάγκη είναι αµφίδροµη και ταυτόχρονη. Είναι η
ανάγκη να µεταφερθούν τα στρατόπεδα, τα οποία πλέον υπάρχουν
µέσα στις πόλεις και η ανάγκη συγκέντρωσης σε µεγάλους χώρους
των Ενόπλων ∆υνάµεων, όπως είναι η σύγχρονη αντίληψη.
Βάσει αυτής της αρχής, ήδη η αρµόδια διεύθυνση πράγµατι έχει
κάνει σχεδίαση. 'Οµως, εδώ µιλούµε για ένα τεράστιο πρόγραµµα.
'Ενα πρόγραµµα, το οποίο θα πρέπει να συγκεντρώσει στοιχεία, να
εκτιµήσει εκτάσεις και να έλθει σε επαφή µε πολλούς φορείς, ούτως
ώστε αυτές οι εκτάσεις να αποδοθούν όπου αποδοθούν. Να
αποδοθούν στην τοπική κοινωνία κυρίως και όπως είπαµε να
χρηµατοδοτηθούν µε αυτόν τον τρόπο και οι µετακινήσεις.
Είπε ο κύριος Πρόεδρος, ότι πράγµατι πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) το χρόνο για τα επόµενα δέκα χρόνια δεν είναι
πολλά. Αλλά εφόσον υπάρχει άλλος τρόπος, εφόσον υπάρχουν
τεράστιες εκτάσεις, τεράστια στρατόπεδα, τα οποία µπορούν να
χρηµατοδοτήσουν και να βοηθήσουν αυτήν την κίνηση, γιατί να µη
γίνει. Θέλω επίσης να πω εδώ εξ'αρχής, ότι το 40% είναι το
ελάχιστο, το οποίο πρέπει να µείνει πράσινο. Ο νόµος δίδει
ευχέρεια επιλογής. Θα υπάρξουν στρατόπεδα, τα οποία θα
αποδοθούν καθ'ολοκληρίαν 100%. Θα υπάρχουν περιπτώσεις που
δεν θα χρειαστεί να οικοπεδοποιηθεί ένα στρατόπεδο, αλλά η
πολιτεία να δώσει ένα χώρο αλλού, να χρηµατοδοτήσει πιθανόν µε
διαφορετικό τρόπο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Βγάλτε το από το νόµο, σβήστε
το.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Μα, το ποσοστό το 40% το βάλαµε για εξασφάλιση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σβήστε το.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Aυτοπεριοριστείτε σε υψηλό
ποσοστό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Το ποσοστό του 40% είναι το ελάχιστο, το οποίο θα µείνει. Θα
µείνει πολύ περισσότερο. Σας διαβεβαιώ ότι και η φιλοσοφία και η
αντίληψη είναι ότι θα µείνει το µεγαλύτερο ποσοστό στις τοπικές
κοινωνίες.
'Αλλωστε  -πρέπει  να  το  πω  και  αυτό  για  να  σταµατήσουµε-
τόσο  η  ΚΕ∆ΚΕ  όσο  και  η  ΤΕ∆ΚΝΑ  ήλθαν  σε  επαφή  µε  το
Υπουργείο  και  συµφώνησαν  µε  τη  φιλοσοφία  του  νοµοσχεδίου,
γι'αυτό  και  θα  δείτε  στο  νοµοσχέδιο  ότι  προσετέθη  ότι  θα
πρέπει  να  έχουµε  την  πρόταση  των  συναρµοδίων  κατά  τόπον
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ΟΤΑ για να συµφωνήσουµε, για να κάνουµε οποιαδήποτε κίνηση.
Θα το δείτε, βέβαια δεν θα σας δοθεί ευκαιρία να το εφαρµόσετε ως
Κυβέρνηση, γι' αυτό και το καταπολεµάτε, θα το δείτε όµως στην
εφαρµογή του ότι και οι τοπικές κοινωνίες θα είναι ευτυχείς και οι
'Ενοπλες ∆υνάµεις θα εξυπηρετηθούν.
Θα πάω τώρα στο επόµενο θέµα. Γιατί µία υπηρεσία και όχι η
∆ΥΠΟ. Η ∆ΥΠΟ πράγµατι είναι µια στρατιωτική υπηρεσία η οποία
έχει τη γενική ευθύνη της συντήρησης, της αλλαγής, βελτίωσης των
στρατοπέδων. 'Οµως ήδη έχει δοκιµαστεί το σύστηµα της ΕΥ∆Ε -το
έχετε δει και σεις και το εφαρµόσατε ως Κυβέρνηση- ειδικές
υπηρεσίες στις οποίες έχουν τεθεί συγκεκριµένα έργα. Για ορισµένο
διάστηµα -και αυτήν την έννοια έχει η υπηρεσία- θα έχει την ευελιξία
να έρχεται σε επαφή µε όλους τους φορείς, να µην παρεµβαίνει στο
καθαρά στρατιωτικό έργο των επιτελείων και µ' αυτόν τον τρόπο το
Υπουργείο να µπορέσει να προχωρήσει σ' αυτό το τεράστιο
πρόγραµµα. Να σας πω δε ότι από το νόµο προβλέπεται ότι µόνο ο
προϊστάµενος θα εκλέγεται κατά παρέκκλιση των διατάξεων του
νόµου 2190, το υπόλοιπο προσωπικό θα είναι από τις υπόλοιπες
υπηρεσίες και προφανώς θα προέρχεται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες τόσο του ΥΠΕΧΩ∆Ε όσο και του Υπουργείου 'Αµυνας
και πάρα πολλοί απ' αυτούς θα είναι στρατιωτικοί.
Η σκέψη πάντως που επικρατούσε στο Υπουργείο 'Αµυνας είναι όχι
µόνο να µην τσιµεντοποιηθούν τα στρατόπεδα, αλλά αντιστρόφως
να βοηθήσουµε τις τοπικές κοινωνίες να αποκτήσουν χώρους
πρασίνου κατ' αρχήν ή άλλων δραστηριοτήτων. Ακούστηκαν
διάφορες ιδέες εδώ. Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να γίνει χώρος
πρασίνου οι χώροι που θα παραχωρηθούν, αλλά αν υπάρχουν
ορισµένες δραστηριότητες οι οποίες βοηθούν το κοινωνικό σύνολο
για µια καλύτερη ζωή, όπως είναι και ορισµένοι χώροι άθλησης,
συµφωνούµε και σ'αυτό. Αυτήν τη στιγµή βλέπουµε κάτι που δεν
είχαµε ποτέ δει ούτε εµείς όταν ήµασταν νεότεροι ότι όπου έχουν
δηµιουργηθεί χώροι ιδίως για αθλήµατα που είναι δηµοφιλή στα
παιδιά, εκεί τα παιδιά µαζεύονται όλη µέρα και είναι κάτι που δεν
µπορούµε να το υποτιµήσουµε. Θα βελτιωθεί η ποιότητα ζωής, το
περιβάλλον. ∆εν υπάρχει δε καµία περίπτωση, για να επανέλθω
σ'αυτό που τονίσθηκε από προηγούµενους συναδέλφους, να
ακυρωθεί ή να µην κρατηθεί η δέσµευση του Πρωθυπουργού όσον
αφορά τα στρατόπεδα που βρίσκονται στη ∆υτική Αττική. Το πώς
θα ρυθµιστεί αυτό θα το βρούµε µέσα από το νόµο.
Τέλος θέλω να πω για κάτι που ειπώθηκε και ήταν πολύ άδικο από
τον κ. Βαρβιτσιώτη, ο οποίος δεν είναι εδώ να ακούσει την
απάντηση. Σήµερα γύρισα στους χώρους όπου έχουν δηµιουργηθεί
στρατόπεδα που την κυρία ευθύνη µέριµνας την έχουν οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις. Θέλω να σας βεβαιώσω ότι ρώτησα πολλούς ανθρώπους
και είπαν όλοι, τηρουµένων των αναλογιών, µε την απελπισία της
καταστροφής που έχασαν τα σπίτια τους, τα καλύτερα λόγια για την
παροχή της µέριµνας, τόσο από την πολιτεία όσο και από τις
'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Επίσης πρέπει να πω ότι η πρόταση που έκανε ο κ. Βαρβιτσιώτης
είναι παρωχηµένη, έρχεται δεύτερη διότι ήδη στο στρατόπεδο
ΚΑΠΟΤΑ υπάρχουν τριακόσιες σκηνές οι οποίες λειτουργούν ως
ένας άψογος οικισµός µε πλήρη παροχή βοήθειας. Εκεί όπως έχει
αναγγελθεί θα δηµιουργηθεί και ένας οικισµός µε χίλια λυόµενα
σπίτια τα οποία θα υποστηρίξει και οικονοµικά το Υπουργείο
'Αµυνας. Τα χρήµατα θα εξευρεθούν από τη µαταίωση γι' αυτόν το
χρόνο της άσκησης "ΠΑΡΜΕΝΙΩΝ". Η µαταίωση όµως δεν έγινε
λόγω των σεισµών. 'Ηταν µία ιδέα παλαιά. Η άσκηση αυτή είναι
πολύ µεγάλη, το ξέρουν όλοι όσοι έχουν έλθει σε επαφή µε το
Υπουργείο 'Αµυνας και υπήρχε προβληµατισµός κατά πόσο αυτή
θα έπρεπε να γίνεται µε στρατεύµατα κάθε χρόνο ή θα έπρεπε να
εναλλάσσεται άσκηση επί χάρτου και άσκηση µετά στρατευµάτων.
Και αποφασίστηκε να βάλουµε αρχή µε τη φετεινή αναβολή ούτως
ώστε τα χρήµατα που θα εξοικονοµηθούν να διατεθούν για τη
βοήθεια των σεισµοπλήκτων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να δείτε την ουσία του
θέµατος όπως παρουσιάζεται. Στόχος είναι η βελτίωση τόσο της
λειτουργίας των στρατοπέδων των Ενόπλων ∆υνάµεων µε τη
συγκέντρωση σε µεγάλα στρατόπεδα όσο και να δοθεί βοήθεια στις

τοπικές κοινωνίες µε την παραχώρηση των εκτάσεων. Το είπε και ο
Πρόεδρος κ. Μητσοτάκης ότι χάρη της παρουσίας των Ενόπλων
∆υνάµεων έµειναν αυτοί οι χώροι ακάλυπτοι. ∆εν έχουν
οικοδοµηθεί όπως όλη η Αθήνα και γενικότερα όλη η Ελλάδα που
πραγµατικά όλοι έχουµε πικρή εµπειρία, διότι κατείχοντο από τις
'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις και πάλι θα έρθουν σε βοήθεια των στόχων
της τοπικής κοινωνίας για καλύτερο περιβάλλον, για καλύτερους
όρους ζωής.
Παρακαλώ, λοιπόν, να ξεχάσετε τις αντιρρήσεις σας και να
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, περίµενα ότι θα υπήρχαν
ουσιαστικές απαντήσεις στα θέµατα που τέθηκαν και την πρώτη
µέρα της συζήτησης και σήµερα, από όλους τους οµιλητές της Νέας
∆ηµοκρατίας και από τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη.
Ο οµιλήσας Υφυπουργός προσπάθησε πλαγίως να αποφύγει
απαντήσεις και συνεπώς εκείνο το οποίο µπορεί να λεχθεί είναι ότι
αυτή η Κυβέρνηση είναι αδιόρθωτη γιατί έχει ξύλινα αυτιά και ξύλινα
µάτια, δεν έχει επαφή µε την πραγµατικότητα, είναι εκτός εποχής
και γι' αυτό εισηγείται αυτά που εισηγείται.
Συνεπώς αυτοί είναι πρόσθετοι λόγοι για καταψήφιση του
νοµοσχεδίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την οµιλία
του κυρίου Υπουργού έµεινα µε τη σαφή αίσθηση ότι δεν υπάρχει
σχεδιασµός έτοιµος για το τι στρατόπεδα µεγάλα, ενιαία, θα
αποκτήσουµε.
Γνωρίζω ότι υπάρχει στρατόπεδο στον 'Εβρο. Αυτό υπήρχε. Το
πρόβληµα είναι ποια θα είναι τα άλλα έντεκα ή δώδεκα και πού.
Κρούω τον κώδωνα του κινδύνου, κύριε Πρόεδρε. Είναι βέβαιο ότι
όσο περνούν τα χρόνια, τόσο πιο δύσκολα αποκτώνται οι εκτάσεις.
'Ενα µεγάλο πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζει η χώρα µας τις
τελευταίες δεκαετίες είναι ακριβώς αυτό ότι αυξάνει η αξία της γης.
Οι απαλλοτριώσεις γίνονται πιο δύσκολες, ενίοτε απαγορευτικές εις
βάρος τελικά της ανάπτυξης και της πολεοδοµικής ανάπτυξης της
περιοχής.
Γι' αυτό συνιστώ στην Κυβέρνηση να εξεύρει τα απαραίτητα
χρήµατα, µε δανεισµό, κύριε Πρόεδρε. 'Οταν πριν από ελάχιστες
µέρες, εδώ στο ίδιο Τµήµα µας έφερε µια προσθήκη άσχετος
Υπουργός για το ΝΑΤ, ιερό σκοπό ασφαλώς, τετρακόσια ογδόντα
δισεκατοµµύρια (480.000.000.000) δραχµές φέσι, δηµόσιο χρέος,
δεν µπορείτε προς Θεού να βρείτε τα χρήµατα και να αποκτήσετε το
αναγκαίο κεφάλαιο; Αφού όµως προηγουµένως -γιατί αλλιώς κτίζετε
στην άµµο- έχετε προσδιορίσει ποια στρατεύµατα θέλετε και
περίπου σε ποιες περιοχές, για να προχωρήσετε και να αποκτήσετε
έστω τη γη.
Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, άλλη µια φορά η Κυβέρνηση
παρουσιάζεται ανέτοιµη. Της ξεφεύγει η κεντρική γραµµή. Χάνει το
δάσος για να δει το δέντρο. Σας αρέσει η ιδέα ότι "λύεται το θέµα".
Τίποτα δεν λύεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Κάνετε µία υπηρεσία που
εγώ δεν θα την έκανα και αµφιβάλλω εάν χρειάζεται. Το Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης σας έφθανε, αν παίρνατε ένα, δύο επί συµβάσει
υπαλλήλους και ίσως κάνατε καλύτερα τη δουλειά σας. Αλλά επ'
αυτού του θέµατος δεν µπαίνω. Εγώ θέλω να δω τις γενικές
γραµµές. ∆εν λύετε κανένα θέµα. Αν θέλετε να λύσετε και πρέπει να
το λύσετε εγκαίρως, πρέπει να αρχίσετε από εκεί.
Το  άλλο  θέµα  που  θέλω  να  πω  είναι  το  Χαϊδάρι.  Ο  κ.
Βαρβιτσιώτης  σας  είπε  ότι  εµείς  είχαµε  φθάσει  σε  ένα  σηµείο
να  δώσουµε  το  75%  των  εκτάσεων  επί  των  ηµερών  της  δικής
µας  Κυβερνήσεως.  Εσείς  λέτε  ότι  θα  το  δώσετε  όλο.  Ας  το
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δώσετε. Εµείς θα είµαστε ευτυχείς αν µπορείτε να δώσετε εσείς και
το 100% των εκτάσεων αυτών χάρη του κοινωνικού συνόλου και σε
συνεννόηση µε τους ΟΤΑ. Αλλά, κύριε Πρόεδρε, άλλο προκύπτει
από τη διατύπωση του νόµου, δεν ξέρω αν την κατάλαβε ο κύριος
Υπουργός. Το 40% το οποίο αφήνετε ακάλυπτο και το υπόλοιπο
αφήνετε τη δυνατότητα να οικοδοµηθεί, να γίνει τσιµέντο είναι
τερατώδες, κύριε Πρόεδρε.
Λέω και πάλι ότι απορώ πώς Υπουργός Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος βάζει την υπογραφή του από κάτω, όταν γενικά για
να επεκταθεί το σχέδιο πόλεως οι κοινόχρηστοι χώροι υπερβαίνουν
το 40% τον τελευταίο καιρό. Αυτούς τους χώρους που αποτελούν
όντως την τελευταία ελπίδα σε πολλές περιπτώσεις τους έσωσαν µε
την παρουσία τους οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις χάριν του κοινωνικού
συνόλου και πρέπει να τους είµαστε ευγνώµονες.
Εδώ θα έπρεπε να είναι πολλαπλάσιο, να είναι το 80%. Εγώ
δέχοµαι ότι µπορεί να γίνει µερική πολεοδόµηση διότι πρέπει να
υπάρξουν και έσοδα για τα ταµεία χωρίς αµφιβολία, αλλά το 40%
όπως το βάζετε αποτελεί ντιρεκτίβα. Αν διαβάσετε το νόµο θα δείτε
ότι µάλιστα κατά παρέκκλιση των πολεοδοµικών διατάξεων έχετε
αυτά τα δικαιώµατα.
Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στρατηγέ κύριε Σπυριούνη,
που λέτε αυτά θέλω να πω το εξής: Βγάλτε παρακαλώ αυτήν τη
διάταξη γιατί είναι λάθος βαρύτατο που δυσφηµεί µία προσπάθεια
και δυσφηµεί τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις που δεν σας χρωστούν τίποτα
να δυσφηµούνται, διότι όλοι µας, όλος ο ελληνικός λαός αγκαλιάζει
µε αγάπη και εκτίµηση τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο. Παρακαλώ εν συντοµία.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Απάντησα στον κύριο Πρόεδρο. Κατ'αρχήν πρέπει να σας πω ότι η
σχεδίαση για το ποια θα µεταφερθούν είναι συγκεκριµένη. Είναι
ογδόντα δύο στρατόπεδα που αυτήν τη στιγµή έχει εντοπισθεί ότι
πλέον δεν επιτελούν το σκοπό τους και πρέπει να φύγουν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Προχωρήστε σε
απαλλοτριώσεις. Βρείτε τα χρήµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Εν συνεχεία, έχουν προσδιορισθεί αρκετοί χώροι στους οποίους θα
µεταφερθούν. Υπάρχει ένα σχέδιο. ∆εν µπορώ να σας πω ότι
υπάρχουν και οι δώδεκα χώροι τους οποίους υπολογίζουµε, αλλά
αυτό θα γίνει πάρα πολύ γρήγορα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Εστω µερικά. Μετά από δέκα
χρόνια θα κάνουν δέκα φορές παραπάνω.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Είναι πολύ ορθή η παρατήρησή σας και δέχοµαι ότι πράγµατι όπου
καθυστερούµε για τον εντοπισµό και την απόκτηση γης, µετά από
λίγα χρόνια δεν θα µπορούµε να την αποκτήσουµε µε τους
επιθυµητούς όρους. Αυτό το έχουµε δει σε πάρα πολλές
περιπτώσεις.
Τέλος, θέλω να τονίσω ότι σε κανενός το µυαλό δεν υπάρχει η ιδέα
ότι µπορεί πράγµατι να οικοπεδοποιηθεί ή να πωληθεί το 60%.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Γιατί το βάζετε τότε στο νόµο;
Για να δηµιουργηθούν παρεξηγήσεις;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Γιατί θέλουµε να υπάρχει ένα όριο προς τα κάτω, κύριε Πρόεδρε,
και κανείς να µην τολµήσει να το περάσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Η πολεοδοµία δεν το επιτρέπει.
Το 40%...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Επειδή ακριβώς γνωρίζετε και την αντίληψη που υπάρχει στις
'Ενοπλες ∆υνάµεις οι οποίες κατά κανέναν τρόπο δεν θέλουν να
έρθουν σε σύγκρουση µε την κοινωνία γενικότερα, σας λέω ότι το
µέγιστο ποσοστό των χώρων αυτών θα παραχωρηθεί τελικά στο
κοινωνικό σύνολο. ∆ηλαδή πολύ µικρό ποσοστό, λόγω της µεγάλης
αξίας γης που υπάρχει, θα αξιοποιηθεί µε οποιαδήποτε έννοια
προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί η µετακίνηση των στρατοπέδων.
Θέλω να τονίσω ότι σε συζητήσεις που κάναµε στο Υπουργείο
Εθνικής 'Αµυνας γι'αυτό το θέµα η αντίληψη που επικρατούσε ήταν
ότι πρέπει απλώς να υπάρχει ένα όριο που να µην µπορεί κανείς να

το περάσει. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας:"Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για
την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες
διατάξεις".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας: "Σύσταση προσωρινής
υπηρεσίας για την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων
και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό επί της αρχής.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση επί των άρθρων. ∆έχεσθε να
συζητηθούν τα επτά άρθρα του νοµοσχεδίου σε µια ενότητα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα συζητηθούν,
λοιπόν, και τα επτά άρθρα του νοµοσχεδίου σε µια ενότητα.
Στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω τις εξής ανακοινώσεις προς το
Τµήµα:
1. Οι Υπουργοί Πολιτισµού, Εξωτερικών, Ανάπτυξης, Οικονοµικών,
Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
"Κύρωση της Συµφωνίας οπτικοακουστικών συµπαραγωγών
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης του Καναδά".
2. Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών
και Ανάπτυξης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Νοτίου Αφρικής για την
προώθηση και αµοιβαία προστασία των επενδύσεων και του
προσαρτηµένου σε αυτήν Πρωτοκόλλου".
3. Οι Υπουργοί ∆ηµόσιας Τάξης και Εξωτερικών κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
∆ηµοκρατίας της Κροατίας σχετικά µε την καταπολέµηση της
διεθνούς παράνοµης διακίνησης ναρκωτικών και ψυχοτρόπων
ουσιών, της διεθνούς τροµοκρατίας και του οργανωµένου
εγκλήµατος".
4. Οι Υπουργοί Μεταφορών και Επικοινωνιών, Εξωτερικών και
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας του
Ουζµπεκιστάν για διεθνείς οδικές επιβατικές και εµπορευµατικές
µεταφορές".
Θα παραπεµφθούν στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές της
Ολοµέλειας.
Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο σε επτά
άρθρα καθορίζει λεπτοµέρειες που συγκροτούν τις διατάξεις δύο
ειδικών προσανατολισµών. Η πρώτη οµάδα του νοµοσχεδίου που
είναι και η πλειονότητα των άρθρων -έξι από τα επτά- αφορά τη
συγκρότηση ειδικής επιτροπής η οποία θα αξιολογήσει και θα
µετεγκαταστήσει τα στρατόπεδα σε σύγχρονες µορφές, όπως
καθορίζεται και στην εισηγητική έκθεση και στις διατάξεις του
νοµοσχεδίου. Καθορίζει τις διαδικασίες που θα ακολουθηθούν για
την παραχώρηση των περιοχών των τµηµάτων των στρατοπέδων ή
και των στρατοπέδων και τους χώρους στους οποίους θα
πραγµατοποιηθεί η προβλεπόµενη πολεοδόµηση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Καθορίζει τη συνεργασία που θεµελιώνεται µεταξύ ειδικής
υπηρεσίας Γενικού Επιτελείου Στρατού και Ταµείου Εθνικής
'Αµυνας αφ'ενός και της συνεργασίας µεταξύ υπηρεσίας, δύο
Υπουργείων Τοπικής Αυτοδιοίκησης και των δύο βαθµών και
συναρµοδίων φορέων. Αυτά γενικά για τον πρώτο
προσανατολισµό.
Στο δεύτερο προσανατολισµό έχουµε χαρακτηριστικές δια-
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τάξεις που βελτιώνουν την παροχή του οφειλόµενου έργου από την
πλευρά του Αυτόνοµου Οικοδοµικού Οργανισµού Αξιωµατικών, του
γνωστού ΑΟΟΑ.
Ειδικότερα το άρθρο 1 καθορίζει τη σύσταση της προσωρινής
υπηρεσίας µε την ονοµασία Υπηρεσία Αξιοποίησης και
Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων.
Το άρθρο 2 µε τίτλο "αρµοδιότητες", καθορίζει το σκοπό που
επιδιώκει αυτή η υπηρεσία και τις συγκεκριµένες αρµοδιότητες.
Σε ό,τι αφορά το σκοπό καθορίζεται ένα γενικό πλαίσιο που
περιλαµβάνει το σχεδιασµό, την προώθηση, την υλοποίηση και τη
διαχείριση της αξιοποίησης και της µετεγκατάστασης των
στρατοπέδων.
Στο δεύτερο µέρος της, αναφέρεται στις αρµοδιότητες της
υπηρεσίας. Η υπηρεσία αυτή προτείνει στο ΥΠΕΧΩ∆Ε τους χώρους
που θα επιλεγούν για να αποτελέσουν τα νέα στρατόπεδα και βάζει
τις σχετικές προϋποθέσεις: Να είναι εκτός πόλεων και εκτός
οικιστικών περιοχών, όπως προσδιορίζονται µε τα οικιστικά όρια
του 1923. Εκπονεί µελέτες για την αξιοποίηση και την
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων ή η ίδια ή αναθέτει την
εκπόνηση µελετών σε ειδικούς φορείς.
Εκπονεί µελέτες για την αξιοποίηση των στρατοπέδων, τα οποία
εγκαταλείπονται. Μελέτες, πώς θα πολεοδοµηθούν σε συνεργασία
βέβαια µε το ΥΠΕΧΩ∆Ε, υποβάλλοντας αντίστοιχες προτάσεις οι
οποίες περνούν µέσα από διαδικασίες ελέγχου του κεντρικού
χωροταξικού οικιστικού συµβουλίου του ΥΠΕΧΩ∆Ε.
Η διαδικασία αυτή ανεβάζει την ποιότητα της γενικής σχεδίασης. Και
αποτελεί και µέρος του νοµοσχεδίου, µε βάση τις τροποποιήσεις
που κάνετε, αυτή η συµφωνία µεταξύ των δύο Υπουργείων, ώστε τα
πάντα να κινηθούν µέσα στην ευρύτερη αντίληψη της πολεοδοµικής
ανασυγκρότησης της χώρας µε εκτιµήσεις στα γενικά πολεοδοµικά
σχέδια και µε τους κανόνες της νέας πολεοδοµικής αντίληψης, που
θα αναπλάθει, θα ευεργετεί, θα ανυψώνει την οικιστική εικόνα των
πόλεων στα στρατόπεδα που θα παραχωρούνται.
Προωθεί, εφαρµόζει και διαχειρίζεται το συνολικό πρόγραµµα
στρατηγικής αναδιάταξης των στρατοπέδων. Η υπηρεσία αυτή
µπορεί να αναλάβει µε παραχώρηση από το Υπουργείο, µε εντολή
του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας, τις αναφερόµενες στην παράγραφο
4, τέσσερις αρµοδιότητες που συνιστούν το έργο της υπηρεσίες που
περιέγραψα.
Στο άρθρο 3 καθορίζεται η διαδικασία. Εδώ µπαίνει κυριαρχικά το
ΥΠΕΧΩ∆Ε για τη χωροθέτηση των νέων περιοχών στρατοπέδων
και για τον καθορισµό όρων και περιορισµών δόµησης. Η Υπηρεσία
Μετεγκατάστασης προτείνει στο ΥΠΕΧΩ∆Ε -µε τη γνώµη και του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας και τους τοπικούς, τους οικείους
ΟΤΑ, όπως προσετέθη- µε τις προσθήκες που έκανε ο κύριος
Υπουργός προχθές, τους νέους χώρους, αποφασίζονται οι όροι
δόµησης, καθορίζονται οι περιορισµοί και βγαίνει πλέον το νέο
πλαίσιο, η νέα µορφή, ο νέος τύπος του στρατοπέδου, ο χώρος του
στρατοπέδου.
Επίσης, µε απόφαση πάλι του ΥΠΕΧΩ∆Ε, µε πρόταση της ίδιας
υπηρεσίας και µε γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος εξειδικεύονται οι όροι -αν θα προβλεφθεί ή δεν θα
προβλεφθεί-πολεοδόµησης σε τµήµατα των στρατοπέδων που
παραχωρούνται, που απελευθερώνονται.
Στο άρθρο 4 καθορίζονται οι λεπτοµέρειες της οργάνωσης και του
προϊσταµένου. Εδώ υπάρχει µία προσθήκη µιας αναδιάταξης -
πιστεύω ότι θα κυκλοφορήσει, εγώ την έχω- που καθορίζεται ότι η
υπηρεσία αυτή είναι προσωρινή, ο προϊστάµενος επιλέγεται από
τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας µε αντίστοιχα ουσιαστικά και τυπικά
προσόντα, µε διαδικασίες κατά παρέκκλιση του ν. 2190/1994. Είναι
πρόσωπο που θα καθοριστεί, επαναλαµβάνω, µε διαδικασίες που
θα καλύπτουν τα απαιτούµενα προσόντα κλπ.
Στην παράγραφο 2 καθορίζονται µε προεδρικό διάταγµα, κοινή
αποφάσει των τριών Υπουργείων, Εσωτερικών, 'Αµυνας και
Οικονοµικών, όλες οι λεπτοµέρειες, που αφορούν τη συγκρότηση
αυτής της υπηρεσίας. Πού θα είναι η έδρα της, ποια θα είναι η
διάρκεια λειτουργίας, ποια η διαδικασία για την πρόσληψη ειδικού
προσωπικού, η δυνατότητα το προσωπικό αυτό να προέρχεται από

δηµόσιες υπηρεσίες -κι έτσι θα γίνει, όπως ακούσαµε και από τον
κύριο Υφυπουργό- και γενικά κάθε λεπτοµέρεια για το έργο αυτής
της υπηρεσίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Το άρθρο 5 είναι σηµαντικό. Αναφέρεται στη διαχείριση ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Σπυριούνη, το
κουδούνι κτυπάει για εσάς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε να
τελειώσουµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν βάλαµε από την αρχή
το χρόνο και κερδίσατε ένα, ενάµισι και ίσως και δύο λεπτά. Πέρασε
και άλλο ένα λεπτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε να
τελειώσουµε. Αν δεν είναι τουλάχιστον δέκα λεπτά, δεν µπορούµε
να τελειώσουµε. Να σταµατήσω, αλλά...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν λέω να σταµατήσετε.
Σας παρακαλώ όµως. Συµπληρώστε αυτά που θέλετε. Γιατί στην
αρχή, αναφέρεσθε σε γενικότητες πολλές και χάνετε χρόνο και όταν
έρχεται η ώρα να διορθώσουµε τα άρθρα, τότε σας πιέζουµε
κατ'ανάγκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Οταν οµαδοποιούµε τόσα άρθρα σε µια
συζήτηση, θα πρέπει να υπάρχει κάποια ανοχή χρόνου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ας ασχολούµεθα
περισσότερο µε τα άρθρα.
Λοιπόν, συµπληρώστε τις σκέψεις σας και παρακαλώ να
τελειώνετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Να µου επιτρέψετε το δικαίωµα να
καθορίζω εγώ τι θα πω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κοιτάξτε, δυστυχώς εδώ
έχει κάποιο δικαίωµα και το Προεδρείο, να ζητάει συζήτηση στα
άρθρα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Με απόφαση της διοικούσας
επιτροπής, καθορίζεται η παραχώρηση κυριότητας ή εκµετάλλευση
µε εκµίσθωση κλπ. Είναι λεπτοµέρειες που συνιστούν την ουσία του
νοµοσχέδιου. Εάν αυτές δεν λεχθούν, τότε αφήνουµε ευρύ
περιθώριο για µια κριτική που δεν συνδέεται µε τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου.
Γιατί εδώ υιοθετήθηκε η άποψη, ότι προβλέπει 60%
τσιµεντοποίηση. Ε, δεν προβλέπει αυτό το πράγµα το νοµοσχέδιο!
Γι'αυτό η ανάλυση λοιπόν.
Εδώ µπαίνει ένα µεγάλο κεφάλαιο για την περιουσία του Τ.ΕΘ.Α.
Επιτέλους προβλέπονται διατάξεις οι οποίες "ανυψώνουν" και
"γονιµοποιούν" την περιουσία του Τ.ΕΘ.Α. Θα πω ότι οι
παραχωρήσεις αυτές που προβλέπονται από τις διατάξεις,
επιτρέπουν στο Τ.ΕΘ.Α., στην υπηρεσία που θα διαχειριστεί την
περιουσία του, µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου. Γιατί
αναπτύχθηκε σχετική κριτική. Προβλέπουν, λοιπόν, ότι µε απόφαση
αυτού του διοικητικού συµβουλίου, και µε διαδικασίες συνοπτικές θα
γίνεται εκµετάλλευση της περιουσίας του Τ.ΕΘ.Α.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ να τελειώνετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάω στον Α.Ο.Ο.Α., κύριε Πρόεδρε. Εδώ γίνεται πράγµατι µια
βαθιά τοµή. Αναφέρονται αναλυτικά τα του Α.Ο.Ο.Α. Και πράγµατι,
για πρώτη φορά, ο Α.Ο.Ο.Α. εξοµοιώνεται µε τους άλλους
κρατικούς στεγαστικούς οργανισµούς. Μπορεί να επενδύει τα
κεφάλαιά του µέχρι ποσοστού 30%. Μπορεί να αγοράζει γη για να
κατασκευάζει οικήµατα. Μπορεί να συνεργάζεται µε τον Οργανισµό
Εργατικής Κατοικίας. Είναι διατάξεις οι οποίες ευεργετούν την
αποστολή του Α.Ο.Ο.Α. ο οποίος µέχρι τώρα ήταν τελµατωµένος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελειώσατε, κύριε
συνάδελφε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ  ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ:  Τελειώνω,  κύριε  Πρόεδρε,  λέγοντας
ότι  το  ποσοστό  του  τιµήµατος  µέχρι  60%  της  αντικειµενικής
αξίας  εκτάσεων  που  παραχωρούνται  από  το
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Τ.ΕΘ.Α. ή από το ∆ηµόσιο στον ΑΟΟΑ να γίνει το µέγιστο 10-20%.
'Εχω τροπολογία η παραχώρηση να γίνεται χωρίς αντάλλαγµα για
να εξοµοιωθεί µε τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας ο Α.Ο.Ο.Α..
Θα είναι µια προσφορά στους αξιωµατικούς που τόσα τραβάνε,
τόσο αγωνίζονται και τόσα υποφέρουν για να ανταποκριθούν στις
επιταγές της πατρίδας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σπηλιωτόπουλος έχει
το λόγο.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ενώ συµφωνούµε
στην ιδέα της µετεγκαταστάσεως στρατοπέδων για την απόδοση
των χώρων στο κοινωνικό σύνολο, διαφωνούµε µε τον τρόπο µε
τον οποίο επιχειρείται η υλοποίηση ενός τέτοιου προγράµµατος και
ως προς τον φορέα και ως προς τις διαδικασίες οι οποίες
εισάγονται µε τα άρθρα αυτά.
'Ηδη, στη συζήτηση επί της αρχής, τα επιχειρήµατά µας τα
εκθέσαµε. Θα ήθελα µόνο να κάνω κάποιες επισηµάνσεις για το
άρθρο 7, όσον αφορά τον Α.Ο.Ο.Α., επειδή στην πρωτολογία µου
και στη συζήτηση επί της αρχής, δεν είπα τίποτε επ'αυτού.
Είναι σίγουρο ότι ο Αυτόνοµος Οικοδοµικός Οργανισµός
Αξιωµατικών οπωσδήποτε χρειάζεται αναβάθµιση. Το θέµα της
στέγασης των αξιωµατικών και των οικογενειών τους είναι πάρα
πολύ µεγάλο. Είναι ένα µείζον θέµα, για το οποίο η Κυβέρνηση δεν
έχει κάνει ό,τι θα έπρεπε να είχε κάνει µέχρι σήµερα, κύριε
Υπουργέ. Μέχρι το 1998, εδίδοντο δάνεια στους δικαιούχους του
Α.Ο.Ο.Α. επιδοτούµενα από το κράτος. Τώρα η επιδότηση θα
γίνεται µε τα χρήµατα των ιδίων. Και το ερώτηµα είναι, κατά πόσον
θα υπάρχουν αυτά τα χρήµατα, όπως θα δούµε παρακάτω.
∆εν είδαµε να δεσµεύεται και κανένα ποσοστό υπέρ του ΑΟΟΑ στα
προσφερόµενα προς κοινωνική χρήση ή οικόπεδα που θα
παραµείνουν στα στρατόπεδα που θα παραχωρηθούν, ούτε επίσης
είδαµε και τίποτα για ΣΟΑ. Βέβαια, τα ΣΟΑ, τα στρατιωτικά
οικήµατα, γίνονται εκεί που θα διαµένουν και οι αξιωµατικοί. Αφού
θα φύγουν, οι αξιωµατικοί, οι υπαξιωµατικοί και οι οικογένειες,
υποτίθεται ότι ΣΟΑ θα γίνουν στα νέα στρατόπεδα. Γι'αυτά δεν λέτε
τίποτα.
Επίσης, άλλη µια αδικία, την οποία επεσήµανε και ο συνάδελφος κ.
Σπυριούνης, είναι ότι χρεώνουµε µε 60% της αντικειµενικής αξίας
τον ΑΟΟΑ, τη στιγµή που τόσο η ∆ΕΠΟΣ όσο και ο OEK δεν
χρεώνονται τέτοια ποσοστά. Και το ερώτηµα το οποίο τίθεται, όσον
αφορά τις κατοικίες που µπορεί να αγοράζει ο ΑΟΟΑ από άλλους
οργανισµούς, είναι το εξής: 'Εχετε δει τις προδιαγραφές των
εργατικών κατοικιών του ΟΕΚ, κύριε Υπουργέ; Από προσωπική
εµπειρία σας λέγω ότι στις εργατικές κατοικίες στην Πάτρα,
παραδείγµατος χάρη, µετά από χρήση τριών, τεσσάρων ετών
καταρρέουν όλα τα συστήµατα υποδοµής που υπάρχουν και
καλούνται οι ένοικοι να τα πληρώσουν ιδίοις εξόδοις.
Θα δώσουµε τέτοια οικήµατα να κατοικήσουν οι αξιωµατικοί και οι
οικογένειές τους; Εδώ απαιτείται ιδιαίτερη προσοχή.
'Ερχοµαι σε ένα άλλο θέµα, το οποίο είναι πολύ ελκυστικό στην
εποχή µας, το θέµα του χρηµατιστηρίου. Μα χρειαζόταν ειδικός
νόµος για να γίνει η αξιοποίηση των χρηµάτων του ΑΟΟΑ; Και αν
νοµοθετούµε ότι µπορούν µέσω του χρηµατιστηρίου να κάνουν
τοποθέτηση χρηµάτων, ποιες εγγυήσεις υπάρχουν για τα χρήµατα
αυτά του ΑΟΟΑ; Πού θα επενδυθούν; Ποιος θα είναι ο σύµβουλος
στον ΑΟΟΑ για να τους πει πού θα επενδύσουν σε ποιες µετοχές;
Σήµερα µιλάµε όλοι για µετοχές φούσκες, για υπερτιµηµένες
µετοχές, µιλάµε για µια τεχνητή άνθιση του χρηµατιστηρίου και
πάµε εκεί µέσα να τοποθετήσουµε και τα χρήµατα των
αξιωµατικών. Αυτό είναι απαράδεκτο. Μην ξεχνάµε ότι πολλές
φορές µετοχές κρατικών επιχειρήσεων και εταιρειών έχουν
χρησιµοποιηθεί από την Κυβέρνηση για να στηρίξουν άλλες
µετοχές, π.χ. του ΟΤΕ, των πετρελαίων και διάφορα άλλα. ∆ηλαδή
θα εµπλέξουµε τον ΑΟΟΑ σ' αυτήν τη διαδικασία, για να στηρίξουµε
άλλες πολιτικές που δεν έχουν καµία σχέση µε τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις;
Τέλος τι γίνεται µε τα διάφορα προγράµµατα τα οποία έχει ο ΑΟΟΑ
για το Ναύπλιο, για την Αλεξανδρούπολη, για το οικόπεδο στο

Μαραθώνα, που εµείς είχαµε αρχίσει τις διαδικασίες από το 1992;
Τι γίνονται όλα αυτά τα προγράµµατα, κύριε Υπουργέ; Και γιατί αντί
να εξυγιάνετε τον ΑΟΟΑ του προσθέτετε προσωπικό το οποίο
κάθεται και το πληρώνουν οι δικαιούχοι µέχρι σήµερα; Αυτά είναι
πράγµατα τα οποία πρέπει να τα δούµε πολύ σοβαρά και όχι επ'
ευκαιρία ενός νοµοσχεδίου, το οποίο έρχεται και προεκλογικά για να
λύσει δήθεν το πρόβληµα της στέγασης των αξιωµατικών και των
οικογενειών τους.
Θα παρακαλούσα για το θέµα του ΑΟΟΑ να ληφθεί ειδική µέριµνα,
γιατί είναι πάρα πολύ σοβαρό και το γνωρίζουµε όλοι όσοι
παροικούµε στην Ιερουσαλήµ. Να έρθει ένας νόµος, να εξυγιάνει
πλήρως την υπόθεση και να µην έχει µέσα τέτοιες διατάξεις. Και
επιτρέψτε µου λίαν επιεικώς να πω ότι είναι τυχοδιωκτική η διάταξη
περί της τοποθετήσεως χρηµάτων του ΑΟΟΑ στο Χρηµατιστήριο
Αξιών Αθηνών σήµερα. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Το πρώτο και το πιο βασικό που
θέλουµε να τονίσουµε στο σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα είναι
ότι µετά τους πρόσφατους σεισµούς και τα προβλήµατα που
δηµιουργήθηκαν απ' αυτούς, προβάλλει περισσότερο από κάθε
άλλη φορά, θα λέγαµε επιτακτικά, η ανάγκη, οι χώροι των
στρατοπέδων που θα µετεγκατασταθούν να γίνουν ελεύθεροι χώροι
αναψυχής και πράσινου και σε καµία περίπτωση να µη δοµηθούν,
να µην τσιµεντοποιηθούν. 'Ηδη οι µεγάλες πόλεις, ιδιαίτερα το
Λεκανοπέδιο, ασφυκτιούν και δεν πρέπει να δοµηθεί ούτε ένα
τετραγωνικό µέτρο.
Η δόµηση όµως των στρατοπέδων που προβλέπει το σχέδιο
νόµου, αντί να λύσει θα οξύνει παραπέρα τα προβλήµατα που
υπάρχουν σήµερα.
Αφού, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε τα ογδόντα δύο στρατόπεδα, γιατί
δεν τα αναφέρετε, ποια είναι αυτά, πού είναι, ποια είναι η έκταση και
ποια είναι η αξία τους; Νοµίζω ότι χρειάζεται να τα γνωρίζουµε στο
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα.
Η ευθύνη που παίρνετε απέναντι στον πληθυσµό αυτών των
πόλεων, ιδιαίτερα του Λεκανοπεδίου, αλλά και των άλλων
µεγαλουπόλεων της χώρας µας, είναι τεράστια. Πολύ πιο µεγάλη
είναι απέναντι στις νέες γενιές.
Τι πόλεις θα παραδώσετε; Πόλεις ανθρώπινες ή βάρβαρες;
Γυρίζοντας πίσω µερικές δεκαετίες διαπιστώνουµε ότι οι πόλεις µας
χτίστηκαν χωρίς πρόγνωση και προοπτική, χωρίς να λαµβάνονται
υπόψη οι µελλοντικές ανάγκες των κατοίκων τους. Οι ανάγκες αυτές
θυσιάστηκαν στο βωµό του κέρδους. Σήµερα, ενώ υπάρχει αυτή η
αρνητική εµπειρία των προηγούµενων χρόνων, δεν τη λαµβάνετε
υπόψη σας, αλλά εξακολουθείτε να επιµένετε στην ίδια κατεύθυνση.
∆εν χρειάζονται καινούριες πόλεις µέσα στις πόλεις. Εξάλλου οι
ΟΤΑ, αλλά και οι άλλοι φορείς µε αποφάσεις τους τάσσονται ενάντια
σε αυτό το σχέδιο νόµου και ζητούν να µην ψηφιστεί, ζητούν να
αποσυρθεί.
Σας καταθέτω την απόφαση του διευρυµένου νοµαρχιακού
συµβουλίου Αθηνών-Πειραιώς, που οµόφωνα ζητά να µην ψηφιστεί
αυτό το σχέδιο νόµου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παναγιώτου καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Και περνάω στα άρθρα.
'Αρθρο 1. Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό η προσωπική υπηρεσία
υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας. 'Ετσι
ενισχύεται ο Υπουργός, ο οποίος µπορεί να αποφασίζει µόνος του
για µια σειρά σοβαρά ζητήµατα.
'Αρθρο  2.  Σύµφωνα  µε  το  άρθρο  αυτό  συγκροτείται
µηχανισµός  για  την  παράκαµψη  των  υπηρεσιών  του  δηµοσίου,
µε  προφανή  σκοπό  το  ξεπούληµα  όσο  γίνεται  πιο  γρήγορα
των  στρατοπέδων  που  θα  µετεγκατασταθούν.  Από  τη  ρευστο-
ποίησή  τους  επιδιώκεται  η  εξεύρεση  των  αναγκαίων  πόρων
τόσο  για  τα  νέα  στρατόπεδα  όσο  και  για  τις  κατοικίες  των
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αξιωµατικών.
Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου αυτού "ο Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας µπορεί κατά περίπτωση να αναθέτει στην
υπηρεσία αυτή την προώθηση ή και τη διεκπεραίωση
συγκεκριµένων επειγόντων έργων". Στο όνοµα λοιπόν του
ξεπεράσµατος της γραφειοκρατίας και των χρονοβόρων
διαδικασιών η υπηρεσία εκτός από γνωµοδοτικό ή συµβουλευτικό
όργανο γίνεται και εκτελεστικό, δηλαδή µπορεί να διαχειρίζεται και
να υλοποιεί έργα. 'Ετσι η υπηρεσία αυτή µπορεί να χρησιµοποιηθεί
για τη διεκπεραίωση επειγόντων έργων, όπως παραδείγµατος χάριν
έργων που απαιτούνται για τους Ολυµπιακούς Αγώνες ή και για
άλλους σκοπούς.
Σύµφωνα µε την παράγραφο 4, εδάφιο α', η υπηρεσία αυτή
εισηγείται τη µεταβίβαση της κυριότητας ή άλλου εµπράγµατου
δικαιώµατος ή την αξιοποίηση µε άλλον πρόσφορο τρόπο -όπως
εκµίσθωση και παραχώρηση δικαιωµάτων µε αντάλλαγµα-
τµηµάτων της ακίνητης περιουσίας του Τ.ΕΘ.Α. Με την εκµίσθωση
και παραχώρηση δικαιωµάτων µε αντάλλαγµα παραχωρούνται
προς εκµετάλλευση εκτάσεις στρατοπέδων ή και ολόκληρα
στρατόπεδα σε διάφορους φορείς και στους ιδιώτες. Γίνεται σαφές,
λοιπόν, ότι προδιαγράφονται οι κατευθύνσεις τσιµεντοποίησης των
στρατοπέδων. Μπορεί, δηλαδή, να χτιστούν και να παραχωρηθούν
προς εκµετάλλευση για ένα χρονικό διάστηµα, παραδείγµατος χάριν
πενήντα ετών, και µετά να επανέλθουν στο δηµόσιο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν δευτερολογήσαµε. Παρακαλώ, την ανοχή
σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα έχετε µία ανοχή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Ακόµη µεταξύ των στόχων αυτής της
υπηρεσίας είναι η τροχοπέδηση και η εξάλειψη κινηµάτων που
αναπτύχθηκαν στις διάφορες πόλεις για την αξιοποίηση των χώρων
των στρατοπέδων ως ελεύθερων χώρων αναψυχής και πράσινου.
Σύµφωνα µε όλα αυτά η προσωρινή υπηρεσία αποκτά
αρµοδιότητες και δικαιοδοσίες για να µπορεί όσο πιο γρήγορα και
πιο εύκολα γίνεται να παραχωρεί τους χώρους των
µετεγκατεστηµένων στρατοπέδων στην κερδοσκοπία. Με άλλα
λόγια η υπηρεσία αυτή θα αποτελεί το κάλυµµα για την κάλυψη των
όποιων αποφάσεων του Υπουργού.
'Αρθρο 3. Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό µε απλή απόφαση του
Υπουργού -ούτε καν µε προεδρικό διάταγµα ή µε γενικές διατάξεις-
µπορούν να καθορίζονται οι όροι πολεοδόµησης περιοχών εκτός
σχεδίου. Θα αρκεί µία απόφαση µόνο του Υπουργού για τον
καθορισµό των όρων δόµησης των νέων στρατοπέδων.
Σύµφωνα µε την παράγραφο 1, ενώ ζητείται η γνώµη του Κεντρικού
Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος, αυτή µπορεί
να αγνοηθεί αν δεν είναι σύµφωνη. Λέτε "µετά από γνώµη" και όχι
"σύµφωνη γνώµη" του ΚΣΧΟΠ. ∆ηλαδή είναι τελείως διακοσµητικός
ο ρόλος του.
Στο ίδιο άρθρο στη δεύτερη παράγραφο λένε ότι: "Η απόκτηση των
ανωτέρω χώρων γίνεται µε µέριµνα της συνιστωµένης υπηρεσίας
και µε δαπάνες του οικείου φορέα, είτε µε ελεύθερη συναλλαγή είτε
µε αναγκαστική απαλλοτριώση κατά τις κείµενες διατάξεις".
Παρακάτω όµως στο άρθρο 5, στο σηµείο 1, λέτε "χωρίς να
απαιτείται σύµπραξη ή άδεια ή έγκριση από οποιαδήποτε άλλη
αρχή ή φορέα κατά παρέκκλιση από τις ρυθµίσεις διαχείρισης ή
διοίκησης της περιουσίας του και από τις κείµενες διατάξεις για τα
δηµόσια κτήµατα και τα ακίνητα ή κινητά του δηµοσίου".
Αυτά αναιρούν τα προηγούµενα που αναφέρονται στη δεύτερη
παράγραφο του άρθρου 3. Σύµφωνα µε το σηµείο 2 του άρθρου 3,
"στους χώρους αυτούς επιτρέπεται ο καθορισµός αστικών χρήσεων
γης ανεξαρτήτως των ισχυόντων ή προβλεποµένων χρήσεων και
όρων δόµησης της περιοχής". ∆ηλαδή αν πάρουµε ένα ακραίο
παράδειγµα, δεν αποκλείεται να δούµε αύριο και κάποια ρυπογόνο
βιοµηχανία σε αυτούς τους χώρους.
Φυσικά ισχυρίζεστε ότι θα τα κάνετε σε συνεργασία µε το

Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. Ακόµη χειρότερα, γιατί προβλέπετε κάλυψη 60%
χωρίς να δίνετε το συντελεστή δόµησης αυτών των χώρων. Το
γεγονός ότι αφήνετε µόνο το 40% για ακάλυπτους χώρους και δεν
λέτε τίποτε για το συντελεστή δόµησης δείχνει ότι αποσκοπείτε στην
άγρια τσιµεντοποίηση, χωρίς να τηρείτε το γενικό πολεοδοµικό
σχέδιο. Πρόκειται για απαράδεκτα πράγµατα, γιατί την ίδια στιγµή
προωθείτε το χωροταξικό σχέδιο νόµου, σύµφωνα µε το οποίο
οργανώνετε το χώρο.
Τέλος, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι οι δρόµοι καλύπτουν από 10%
έως 30% των ελεύθερων χώρων. Και εσείς µε το 40% µόνο
ελεύθερους χώρους που προβλέπετε στο νοµοσχέδιο, θέλετε να
εµφανισθείτε ότι δήθεν ενδιαφέρεστε για την εξασφάλιση ελεύθερων
χώρων αναψυχής και πράσινου.
Στο άρθρο 4 θεωρούµε ότι όλα όσα συµπεριλαµβάνει αποτελούν
µεθοδεύσεις για τη σύσταση αυτής της υπηρεσίας, γιατί µε
προεδρικά διατάγµατα και κοινές υπουργικές αποφάσεις
ρυθµίζονται όλα τα ζητήµατα που αφορούν τη νεοσύστατη
υπηρεσία. Εύλογα τίθεται το ερώτηµα, για ποιο λόγο ο
προϊστάµενος έχει τριετή θητεία και όχι αορίστου χρόνου. Αν στο
διάστηµα αυτό φανεί ότι δεν ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του,
θα εξακολουθεί να παραµένει στη θέση του µέχρι να συµπληρωθεί
η τριετία;
Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα µιλήσω για τα υπόλοιπα
άρθρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Είπαµε και στη συζήτηση επί της αρχής ότι ο
µόνος λόγος για τον οποίον δεν ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η επιµονή του Υπουργείου στο όριο οικοδόµησης. Χαίροµαι
γιατί και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν το ψηφίζουν
γι'αυτόν το λόγο.
Θα έπρεπε ίσως, κύριε Υπουργέ, να σας βάλει αυτό το πράγµα σε
σκέψεις και να αναθεωρήσετε έστω και τελευταία στιγµή την άποψή
σας για το όριο δόµησης. 'Αλλωστε τα προβλήµατα που έχουν
δηµιουργηθεί αυτόν τον καιρό από τους σεισµούς θα έπρεπε να
σας προβληµατίσουν. Σε τελική ανάλυση δεν θέλετε να έχετε ένα
νοµοσχέδιο ψηφισµένο από όλη τη Βουλή;
'Ερχοµαι στο άρθρο 1. Βρίσκουµε σκόπιµο να δηµιουργηθεί µία νέα
υπηρεσία, η οποία θα φέρει εις πέρας το πολύπλοκο έργο της
µετεγκατάστασης των στρατοπέδων. 'Οµως αυτή η υπηρεσία θα
διαχειρίζεται µία ολόκληρη περιουσία δισεκατοµµυρίων. Η σηµασία
του έργου είναι ιδιαίτερα µεγάλη, τόσο για το στράτευµα όσο και για
τις περιοχές που φιλοξενούν τα στρατόπεδα.
Σε ό,τι αφορά τα παράθυρα που αφήνονται ανοικτά, που
προβλέπεται παρακάτω π.χ. η δυνατότητα παρέκκλισης από τους
ισχύοντες όρους δόµησης της κάθε περιοχής, όπως ορίζεται από τα
γενικά πολεοδοµικά σχέδια, τις ζώνες οικιστικού ελέγχου και άλλα,
καθώς και το ασφυκτικά υψηλό ποσοστό δόµησης 60% όπως
είπατε, διατηρούν µία θολή εικόνα, που θα παρουσιάζουν οι εν
λόγω εκτάσεις µετά τη µετεγκατάσταση.
Γι' αυτούς τους λόγους θα σας ζητήσω, κύριε Υπουργέ, η Επιτροπή
'Αµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων να ενηµερώνεται και να έχει τη
δυνατότητα ελέγχου για τα τεκτενόµενα και αυτή η δυνατότητα να
της παρέχεται µέσα από το νόµο αυτόν.
Με δύο λόγια να προστεθεί στο άρθρο 1 η παράγραφος που ορίζει
ότι το έργο της µετεγκατάστασης θα είναι και υπό την εποπτεία του
Κοινοβουλίου διά µέσου της επιτροπής. Εµείς, αν το κάνετε αυτό,
θα το ψηφίσουµε το άρθρο.
Στο άρθρο 2 καθορίζονται οι αρµοδιότητες της νέας αυτής
υπηρεσίας. Το ψηφίζουµε.
'Αρθρο  3,  είναι  και  το  επίµαχο  που  µας  έκανε  να  µην
ψηφίσουµε  τελικά  το  νοµοσχέδιο.  Λέει:  "Με  απόφαση  του
αρµόδιου  Υπουργού  καθορίζονται  οι  όροι  πολεοδόµησης  κατά
παρέκκλιση  των  σύννοµων  διατάξεων".  Αυτή  η  δυνατότητα  θα
δηµιουργήσει  σοβαρά  προβλήµατα  και  µας  βρίσκει  αντίθετους.
Φοβόµαστε  ότι  µπροστά  στην  ανάγκη  εξεύρεσης  πόρων  η
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κερδοσκοπία θα γίνει αυτοσκοπός σε βάρος των ήδη
προβληµατικών και πυκνοκατοικηµένων περιοχών, φιλοξενούν τα
στρατόπεδα και τόσο έχουν ανάγκη την αξιοποίηση των εκτάσεων
που θα απελευθερωθούν για τη δηµιουργία πάρκων, πρασίνου
κλπ. Το 40% που προβλέπεται είναι πάρα πολύ λίγο. Σεις πριν από
λίγο µας είπατε ότι µπορεί να φθάσει και µέχρι 80%. Μακάρι να
είναι έτσι. Να µας το πείτε όµως και βάλτε το στο νοµοσχέδιο. Αν το
κάνετε, θα το ψηφίσουµε. ∆εν καταλαβαίνω γιατί δεν µας λέτε σε
ποιες περιοχές θα γίνει αυτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Το 40% τουλάχιστον θα µείνει για πράσινο ή κοινόχρηστους
χώρους.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Μα είναι πολύ λίγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Αν αυτό το θέλετε, το κάνουµε 50% και ψηφίζετε το νοµοσχέδιο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Μα, παζάρια θα κάνουµε εδώ, στα πάρκα και
στο πράσινο, κύριε Υπουργέ; Το θέµα είναι να πείτε σε ποιες
περιοχές θα είναι 40%, σε ποιες θα είναι 80%, σε ποιες θα είναι
90% και σε ποιες 100%. Γιατί δεν το λέτε; Γιατί δεν δεσµεύεστε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Είναι λεπτοµέρειες, που δεν µπορούν να µπουν στο νόµο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: ∆εν είναι λεπτοµέρειες.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, πρέπει να λάβετε υπόψη τις
ανάγκες ανάπλασης των περιοχών αυτών, όπως και τις προτάσεις
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 'Ετσι να καθορίσετε κατά περιοχή το
ποσοστό δόµησης και αν δεν θέλετε να το µειώσετε στο 25%, όπως
σας προτείναµε, τουλάχιστον ρωτήστε τις τοπικές αρχές,
συνεννοηθείτε µαζί τους. Σας προτείνουµε επίσης µέρος των
χρηµάτων να τα αντλήσετε από τα τρισεκατοµµύρια των
εξοπλιστικών προγραµµάτων. 'Ετσι και οι ανάγκες του
στρατεύµατος θα ικανοποιηθούν και δεν θα χαθεί η ευκαιρία για
ανάπλαση των υποβαθµισµένων περιοχών, όπως είναι συνήθως
όσες φιλοξενούν στρατιωτικές εγκαταστάσεις εντός σχεδίου
πόλεως.
Το άρθρο 4 θα το καταψηφίσουµε, γιατί δεν καταλαβαίνουµε τη
σκοπιµότητα της πρόσληψης του προϊσταµένου της νέας
υπηρεσίας να γίνει κατά παρέκκλιση του ν.2190. ∆εν µπορείτε να
βρείτε έναν άνθρωπο που θα έχει και τα προσόντα που ορίζει ο
ν.2190. Μάλλον τον έχετε βρει, ξέρετε ότι δεν έχει τα προσόντα και
τον θέλετε.
Στο άρθρο 5 αναφέρεται ο τρόπος διαχείρισης της περιουσίας, που
θα υπάγεται στο ΤΕΘΑ. Βέβαια δίνεται και εδώ η δυνατότητα, η
διαχείριση να γίνεται κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις.
Παρ'ότι ορίζεται στην παράγραφο 6 ότι οι πόροι που θα προκύψουν
θα διατίθενται αποκλειστικά και µόνο για τη χρηµατοδότηση των
νέων στρατοπέδων, θα θέλαµε εν τούτοις όπως και στο άρθρο 1
αυτό να περνάει µέσα από τη διακοµµατική επιτροπή και θα το
ψηφίσουµε αν γίνει έτσι.
Το άρθρο 6 αναφέρεται στις δαπάνες που θα προκύψουν από τα
λειτουργικά έξοδα της εν λόγω επιτροπής. ∆εν έχουµε να πούµε
τίποτε περισσότερο σ' αυτό. Αν οι προβλέψεις µείνουν όπως έχουν,
θα φανεί εκ του αποτελέσµατος. Το ψηφίζουµε.
Τέλος, µε το άρθρο 7, όπως αυτό προέκυψε και από τη δεύτερη
συνεδρίαση στην επιτροπή, δίνεται η δυνατότητα στον αυτόνοµο
Oικοδοµικό Συνεταιρισµό των Αξιωµατικών, µε πρόσχηµα την
υλοποίηση στεγαστικών προγραµµάτων, να κτίζει σε περιοχές εκτός
σχεδίου µε απόφαση που εκδίδεται από τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
Είναι µία ρύθµιση που µπορεί να δηµιουργήσει ένα κακό
προηγούµενο και σε άλλους συνεταιρισµούς. Τι θα κάνουµε δηλαδή
εδώ; Θα κτίζουµε σπίτια εκτός σχεδίου; Νέα 'Ανω Λιόσια θα
δηµιουργήσουµε, που δεν ξέρουµε από πού αρχίζει και πού
τελειώνει η περιοχή; ∆ιότι δεν δεσµεύεσθε κι εδώ ότι αυτό θα
σταµατήσει στους στρατιωτικούς και βεβαίως δεν µπορείτε να
δεσµευθείτε. Σήµερα είστε εσείς, αύριο θα είναι µία άλλη

κυβέρνηση. Ποιος µας λέει ότι αυτά τα προνόµια δεν θα
επεκταθούν; Εδώ είµαστε κι εδώ είστε και θα δείτε ότι θα έχουµε
δίκαιο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, για την αναγκαιότητα της
σύστασης ειδικής προσωρινής υπηρεσίας και τις αρµοδιότητές της
επανέρχοµαι σε όσα είπα στην πρωτολογία µου. Θεωρώ περιττή
την προσωρινή αυτή υπηρεσία και µπορεί οι σκοποί αυτής της
υπηρεσίας να πραγµατοποιηθούν µε τις υπάρχουσες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας έχει αξιωµατικούς -και πολιτικούς
µηχανικούς, κάθε φύσεως τεχνικούς µε τη γενικότερη έννοια της
λέξης, -που µπορούν να υλοποιήσουν το πρόγραµµα αυτό.
Θα σταθώ στο άρθρο 3, το οποίο αναφέρεται το µεν πρώτο µέρος
στην απόκτηση εκτάσεων για τη δηµιουργία νέων στρατοπέδων και
το δεύτερο µέρος στην παραχώρηση υπαρχόντων στρατοπέδων
εντός πόλεων.
Ως προς το πρώτο µέρος έχω να πω ότι η χωροθέτηση αυτών των
στρατοπέδων, εάν µεν έχει γίνει, είναι αυθαίρετη και αντιφάσκει µε
το νοµοσχέδιο που αύριο θα συζητηθεί στη Βουλή για το νέο
χωροταξικό σχεδιασµό της χώρας. Εάν έχουν επιλεγεί, έχουν
επιλεγεί χωρίς να έχετε υπόψη σας τον υπό ψήφιση -από αύριο θα
αρχίσει η συζήτηση- νέο χωροταξικό σχεδιασµό. Εάν δεν έχει γίνει,
τότε δεν µπορείτε να υπολογίσετε και τη δαπάνη και το χρόνο
υλοποίησης αυτού του προγράµµατος ίδρυσης ή µετεγκατάστασης
στρατοπέδων. Αυτό, όµως, δεν είναι το µείζον.
Το µείζον είναι, κύριε Πρόεδρε, η παραχώρηση των υπαρχόντων
στρατοπέδων, τα οποία έχουν γίνει µέρος των πόλεων. Και όταν
µίλησα επί της αρχής, είπα και πάλι ότι οι ελληνικές πόλεις είναι
από εκείνες που έχουν το ελάχιστο πράσινο σε σχέση µε όλες τις
άλλες πόλεις της Ευρώπης. Θα βοηθήσω τον κύριο Υπουργό σε
αυτό που λέει -ίσως έχει κακή αντίληψη του πράγµατος- ότι
οποιοδήποτε τεµάχιο γης πολεοδοµηθεί, εκ των πραγµάτων µόνο οι
δρόµοι και οι πλατείες καλύπτουν το 40% περίπου. Εκτός εάν όταν
ο κύριος Υφυπουργός λέει πράσινο, εννοεί τους δρόµους και τις
πλατείες.
Το 40%, κύριε Υπουργέ, είναι κάτι αυτονόητο. Εάν πολεοδοµήσετε
µία περιοχή, µόνο οι δρόµοι και οι πλατείες που χαράσσονται
καλύπτουν το 40% περίπου της πολεοδοµηµένης έκτασης.
Εποµένως µε αυτό που λέτε, δεν αφήνετε περιθώριο ούτε µίας
σπιθαµής δηµιουργίας πρασίνου. 'Αρα, η απαίτηση της Βουλής το
40% να εξαλειφθεί, είναι δικαιολογηµένη εκ των πραγµάτων.
Εγώ βέβαια είχα εισηγηθεί να παραχωρούνται τα στρατόπεδα εξ
ολοκλήρου για πράσινο και κατ' εξαίρεση µόνο να δύναται να
οικοδοµηθεί το 20%. 'Ετσι βάζετε φραγµό στην τάση του ανθρώπου
να αξιοποιεί και το ελάχιστο κοµµάτι γης.
Αυτό που κάνετε, δεν λέει τίποτα. Και αν δεν το βάζατε, το 40% θα
µείνει, θα είναι οι δρόµοι. Εποµένως ξαναεξετάστε την περίπτωση
και µη λέτε ότι το 40% θα γίνει πράσινο. Το άλλο 40% θα γίνουν οι
δρόµοι; Να το 80% που σας λέω εγώ. Αν αυτό εννοείτε,
προχωρείστε στην τροποποίηση του άρθρου αυτού.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µερικές διορθώσεις που τις
επισηµαίνει -αν τις έχει λάβει υπόψη του ο κύριος Υφυπουργός, δεν
θα προχωρήσω- και η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής.
Πράγµατι, άλλο τέλος και άλλο φόρος. ∆εν είναι το ίδιο πράγµα.
'Οταν λοιπόν λέτε στην παράγραφο 3 του άρθρου 5 "οι ανωτέρω
µεταβιβάσεις δεν υπόκεινται σε οποιοδήποτε τέλος ή αµοιβή", είναι
ατελής αυτή η σύνταξη. Μπορείτε να πείτε "δεν υπόκεινται σε φόρο,
τέλος ή άλλη επιβάρυνση υπέρ του δηµοσίου". Ως προς δε τις
αµοιβές, φθάνουµε µέχρι τα όρια της αυθαιρεσίας. Αµοιβές εννοείτε
συµβολαιογράφων, δικηγόρων, έξοδα µεταγραφής στο
Υποθηκοφυλακείο, τα οποία µπορούν να περιοριστούν, όπως πολύ
σωστά επισηµαίνει η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής,
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και όχι να απαλειφθούν. ∆ηλαδή, δεν µπορείτε να επιστρατεύετε
υπηρεσίες οργάνων που δεν είναι 100% δηµόσια. Να περιοριστούν
30% , 40%, 50% της προβλεποµένης αµοιβής, ναι. Αλλά να
απαλειφθεί τελείως η έννοια της αµοιβής και του δικηγόρου και του
συµβολαιογράφου και του υποθηκοφύλακα, είναι αδύνατον. Αν
θέλετε, δείτε το. Το επισηµαίνει η Επιστηµονική Επιτροπή και
νοµίζω ότι είναι σωστότατο και το λέω και εγώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Υπάρχει διόρθωση η οποία έχει κατατεθεί από τον κύριο Υπουργό
και θα την επαναφέρω και θα την τονίσω, όταν µου δοθεί ο λόγος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν την είδα. Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε όλο το νοµοσχέδιο πλην του
άρθρου 7, το οποίο διευκολύνει τη στέγαση των Ελλήνων
Αξιωµατικών, καίτοι στην παράγραφο 1 που αναφέρεται στην
ευχέρεια του ΑΟΟΑ να διαθέτει και µερικά αποθεµατικά του στο
χρηµατιστήριο, την καταψηφίζουµε για λόγους αρχής, όπως είχαµε
καταψηφίσει και την αρχική διάταξη που προβλέπει τα διαθέσιµα
των ασφαλιστικών ταµείων όλων των εργαζοµένων, µε τη
γενικότερη έννοια της λέξης, δηµοσίων και ιδιωτικών υπαλλήλων,
να µπορούν να επενδύονται στο χρηµατιστήριο. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Πιπεργιάς έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, πριν από καιρό είχε τεθεί θέµα, από το ∆ήµο
Χαλκιδέων προς το Υπουργείο 'Αµυνας για τη µετεγκατάταση δύο
στρατιωτικών εγκαταστάσεων που υπάρχουν στην περιοχή. Η µία
αφορούσε το πεδίο βολής της Σχολής Πεζικού, που είναι
εκατοντάδες στρέµµατα -ήταν κάποτε στην περιφέρεια της πόλης,
τώρα είναι µέσα στον οικιστικό ιστό- και η άλλη το Τάγµα
Πεζοναυτών, που και αυτό είναι εγκλωβισµένο µέσα στην πόλη. Το
αίτηµα αυτό, που είναι δίκαιο και πρέπει να ικανοποιηθεί κατά
προτεραιότητα απορρίφθηκε γιατί το Υπουργείο 'Αµυνας
υποστήριξε "ναι µεν να µεταφέρουµε τις εγκαταστάσεις, πλην όµως
δεν έχουµε τις αναγκαίες πιστώσεις, προκειµένου να πάµε κάπου
αλλού αυτές τις συγκεκριµένες εγκαταστάσεις".
Νοµίζω ότι και το νοµοσχέδιο, αλλά και τα συγκεκριµένα άρθρα,
όπως διαµορφώνονται, επιχειρούν να δώσουν λύση σε αυτό το
πρόβληµα, για να κινηθεί αµέσως η διαδικασία µετεγκατάστασης
στρατοπέδων ή στρατιωτικών χώρων που πράγµατι εµποδίζουν
αυτήν τη στιγµή και τη λειτουργία των πόλεων, αλλά που είναι
αναγκαία η απόδοσή τους στην κοινωνία, προκειµένου να γίνουν
χώροι πρασίνου, αναψυχής ή να αξιοποιηθούν αυτοί οι χώροι από
χώρους που σήµερα ναι µεν είναι χρήσιµοι για τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις, πλην όµως δηµιουργούν δυσφορία στον οικιστικό ιστό
που υπάρχει τριγύρω.
Noµίζω ότι σε σωστή λογική κινείται και το νοµοσχέδιο και τα
άρθρα, θα ήθελα όµως να συνηγορήσω σε µία τροπολογία που έχει
καταθέσει ο συνάδελφος Λάµπρος Κανελλόπουλος στο άρθρο 3,
γιατί πιστεύω ότι έχει απόλυτο δίκιο. Η κίνηση της διαδικασίας να
γίνεται µε αίτηµα που θα προέρχεται από τον αρµόδιο ΟΤΑ και µε
αυτόν τον τρόπο να αξιολογείται πρωταρχικά και η κοινωνική
ανάγκη έξω και πέρα από τις διαδικασίες που προβλέπονται, από
το νοµοσχέδιο που ψηφίζετε. Να κινείται η διαδικασία µε αίτηµα του
οικείου ΟΤΑ, που είναι σε τελευταία ανάλυση ο αρµόδιος φορέας να
εκφράσει την επιτακτική κοινωνική ανάγκη. 'Ετσι λοιπόν ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Προτείνεται ή προβλέπεται, µε σύµφωνη γνώµη και του οικείου
ΟΤΑ, στην τρίτη γραµµή...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λέει "µε σύµφωνη
γνώµη". Εγώ το βάζω διαφορετικά.
Νοµίζω ότι χρειάζεται να υπάρχει αίτηµα να κινείται η διαδικασία µε
αίτηµα του οικείου ΟΤΑ. Με αυτόν τον τρόπο νοµίζω ότι θα υπάρχει
καλύτερη αξιολόγηση για τον προγραµµατισµό που θα κάνει το
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.
Ευχαριστώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε συνάδελφε, η φράση είναι: "Με απόφαση του Υπουργού

Περιβάλλοντος Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, µετά από
πρόταση της συνιστωµένης υπηρεσίας και του οικείου ΟΤΑ". 'Ηταν
πρόταση της ΚΕ∆ΚΕ και της ΤΕ∆ΚΝΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν λέτε "µε τη σύµφωνη γνώµη".
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
'Οχι, η πρόταση ήταν από την ΚΕ∆ΚΕ και την ΤΕ∆ΚΝΑ και την
αποδέχεται το Υπουργείο. Ακριβώς αυτό θέλαµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκελεστάθη, θα σας
παρακαλέσω πολύ, επειδή έγινε κάποιο λάθος ...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: 'Εχω κάποιο πρόβληµα και πρέπει
να φύγω, γι' αυτό επεδίωξα να είµαι και πρώτος στον πίνακα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκελεστάθη, σας
παρακαλώ πολύ. 'Εγινε κάποιο λάθος από το Προεδρείο και
είµαστε εκτεθειµένοι έναντι του κ. Πεπονή. Ζήτησε το λόγο προτού
εγγραφούν άπαντες.
Ο κ. Πεπονής έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και
ευχαριστώ και το συνάδελφο κ. Γκελεστάθη για την κατανόηση,
αλλά ήµουν γραµµένος πρώτος.
Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το λόγο για να συνηγορήσω και εγώ στην
ανάγκη ριζικής αναµόρφωσης της διάταξης του άρθρου 3 για την
κατανοµή 60% και 40%.
Είναι γνωστό σε όλους µας ότι αυτός ο χώρος, ο εθνικός χώρος,
υποφέρει από τη λεηλασία της εθνικής γης, από την άκρατη και
άναρχη πολεοδόµηση, από την τσιµεντοποίηση των πάντων και
όλα αυτά έχουν οδηγήσει, ιδίως στα µεγάλα πολεοδοµικά κέντρα
όπως των Αθηνών, σε µία ασφυκτική ζωή.
∆εν είναι παραδεκτό να συνδεθεί αυτό το νοµοσχέδιο µε αυτήν τη
διάταξη, µε µία περαιτέρω καταστροφή, µε µία επιδείνωση της
ποιότητας και των συνθηκών ζωής των σύγχρονων Ελλήνων και
των αυριανών γενεών. ∆εν υπάρχει κανένας λόγος να εκχωρείται
στην τσιµεντοποίηση το 60% εκτάσεων, που χάρις στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις παρέµεναν εκτάσεις αξιοποιήσιµες στην υπηρεσία του
ελληνικού λαού.
Προσθέτω και εγώ τη φωνή µου και την παράκλησή µου.
Τροποποιείστε, αναµορφώστε ριζικά αυτήν τη διάταξη. 'Εχω ακόµη
να προσθέσω ότι µε την προσθήκη κοινοχρήστων και κοινωφελών
εξυπηρετήσεων θα έχουµε ουσιαστικά περαιτέρω µείωση του 40%,
θα έχουµε περαιτέρω τσιµεντοποίηση.
'Ολοι οι συνάδελφοι έχουν εκθέσει τις απόψεις τους και µου κάνει
εντύπωση πώς η Κυβέρνηση δεν έχει δεχθεί ήδη τη ριζική
αναµόρφωση αυτής της διάταξης. Θα πρέπει τουλάχιστον να
αντιστρέψετε τα ποσοστά, δηλαδή να γίνει 60% πράσινο και 40%
πολεοδόµηση και µέσα στο 60% να καθορίσετε και σε ποιο
ποσοστό µπορούν να υπάρχουν αυτοί οι καλούµενοι κοινόχρηστοι
χώροι, για να µην οδηγηθούµε, επαναλαµβάνω, σε περαιτέρω
τσιµεντοποίηση εις όφελος των επιτηδείων εργολάβων.
∆εν θα καθυστερήσω, αλλά θα µου επιτρέψετε να κάνω µία
αναφορά στη διάταξη την οποία ανέφερε και η συνάδελφος κ.
Λουλέ. Αυτή η διάταξη, αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ, µου
επιβεβαιώνει ότι ορισµένοι νοµικοί σύµβουλοι και νοµικοί
συνεργάτες του κράτους αναφέρονται στον 2190 χωρίς να τον
έχουν διαβάσει.
'Εχω ακούσει και από τα ραδιόφωνα και έχω διαβάσει εφηµερίδες
ότι δεν µπορούν να διοριστούν διευθυντικά στελέχη -µάνατζερς,
όπως τους λέµε στη νεοελληνική!- διότι το απαγορεύει ο 2190.
Ο ν. 2190/94 εξαιρεί βεβαίως τα διευθυντικά στελέχη από τις
διαδικασίες του ΑΣΕΠ. Και αυτή η διάταξη δεν χρειαζόταν. Και αν
την αναφέρω και τη σχολιάζω, είναι γιατί όπως έχω πει πολλές
φορές και σε δηµάρχους και σε άλλους, υπάρχουν νοµικοί
σύµβουλοι και νοµικοί συνεργάτες οι οποίοι πληροφορούνται το τι
λέει ο 2190 από τα καφενεία. ∆εν τον έχουν µελετήσει.
Είναι  περιττή  αυτή  η  διάταξη,  κύριε  Υπουργέ,  πέραν  του  ότι  η
κ.  Λουλέ  έχει  δίκιο,  ότι  ασφαλώς  µέσα  στο  δηµόσιο  τοµέα  θα
µπορούσε  να  εξευρεθεί  στέλεχος  το  οποίο  θα
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µπορούσε να ασκήσει αυτά τα διευθυντικά καθήκοντα. Αλλά αυτή
είναι µια άλλη σκέψη της κ. Λουλέ.
Σας λέω, λοιπόν, ότι η διάταξη είναι περιττή. Και το λέω για να
καλέσετε τους νοµικούς σας συµβούλους και να τους πείτε, γιατί
σας την εισηγήθηκαν. Υπάρχει διάταξη η οποία λέει ότι εξαιρούνται
από την εφαρµογή του 2190 ορισµένες περιπτώσεις, γιατροί,
στρατιωτικοί, αστυνοµικοί και λέει και για τα διευθυντικά στελέχη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γκελεστάθης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πήραµε
απαντήσεις στους ισχυρισµούς που προβάλαµε µε τις οµιλίες µας
επί της αρχής του νοµοσχεδίου ως προς την ανάγκη δηµιουργίας
της υπηρεσίας αυτής, αφού υπάρχει το Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας και
η ∆ιεύθυνση Υποδοµών του Γενικού Επιτελείου Στρατού. Θα
µπορούσαν αξιοποιούµενες οι υπηρεσίες αυτές να εργαστούν στον
τοµέα της επίτευξης των σκοπών του νοµοσχεδίου, µε τους οποίους
βέβαια είπαµε ότι είµαστε όλοι σύµφωνοι.
∆εν πήραµε απάντηση για το αν υπάρχουν σχετικές µελέτες για τον
τρόπο µε τον οποίο θα δηµιουργηθούν τα νέα στρατόπεδα κ.ο.κ.
∆εν πήραµε απάντηση για τον τρόπο χρηµατοδοτήσεως της
κατασκευής των νέων εγκαταστάσεων των στρατοπέδων και για
άλλα παρόµοια.
Κυρίως όµως το θέµα εστιάζεται στη διάταξη του άρθρου 4. Είπα
στην οµιλία µου επί της αρχής ότι πρέπει να δώσει µία απάντηση ο
κύριος Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας στην πρόβλεψη που γίνεται
µε την παράγραφο 2 του άρθρου 4, για τη στελέχωση της
υπηρεσίας αυτής, που µπορεί να γίνει και µε απόσπαση
υπαλλήλων από δηµόσιες υπηρεσίες. ∆ηλαδή µε το ΚΑΙ
προβλέπεται ότι θα στελεχωθεί η υπηρεσία αυτή µε νέες
προσλήψεις αλλά και µε απόσπαση υπαλλήλων από υπηρεσίες του
άλλου δηµόσιου τοµέα.
Πρέπει να τοποθετηθείτε στο θέµα αυτό, αν θα γίνουν προσλήψεις
προσωπικού και γιατί όχι µε τις διατάξεις του ν. 2190. ∆ηλαδή,
ποιος είναι ο αριθµός των νέων προσλήψεων που θα γίνουν και αν
θα γίνουν µε τις διατάξεις του ν. 2190 ή κατά τον τρόπο τον
παλαιοκοµµατικό και ρουσφετολογικό, που είναι ο γνωστός στην
Κυβέρνησή σας; Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα θέµα πολύ σοβαρό και
πρέπει να τύχει µιας καθαρής και ξάστερης απαντήσεώς σας. Και
απορώ, γιατί δεν αντιµετωπίσατε το θέµα αυτό µε την οµιλία σας,
όπως και ο κύριος Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας.
Το άλλο ζήτηµα που τίθεται είναι µε την παράγραφο 3 του άρθρου
4, που προβλέπει ότι επιτρέπεται η ανάθεση µε σύµβαση έργου
εργασιών τεχνικής και επιστηµονικής στήριξης της Υπηρεσίας
Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων, δηλαδή
επιτρέπεται η ανάθεση µε σύµβαση για τα αντικείµενα αυτά σε
τρίτους, ασφαλώς ιδιώτες.
Κατά ποίον τρόπον θα πραγµατοποιηθεί η λειτουργία αυτής της
διατάξεως, κύριε Υφυπουργέ Εθνικής 'Αµυνας; ∆ιότι καταλαβαίνετε
ότι από εκεί και πέρα δεν θα υπάρχει λογαριασµός. ∆ηλαδή, οι
υπηρεσίες του Γενικού Επιτελείου Στρατού και των άλλων κλάδων
των Ενόπλων ∆υνάµεων δεν είναι σε θέση τεχνικά και επιστηµονικά
να υποστηρίξουν το έργο αυτής της συνιστώµενης υπηρεσίας;
Καταλαβαίνετε ότι αυτό δηµιουργεί ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα και
πρέπει να έχουµε µία ρητή απάντησή σας, γιατί παραβλέπεται κατ'
αυτόν τον τρόπο η λειτουργία των υπηρεσιών των Ενόπλων
∆υνάµεων. ∆ηλαδή δεν είναι σε θέση τεχνικά, επιστηµονικά να
στηρίξουν το έργο αυτής της υπηρεσίας;
Πέραν αυτών, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να έχουµε µία απάντησή
σας επιτέλους σχετικά µε το γιατί προέκυψε η ανάγκη δηµιουργίας
αυτής της υπηρεσίας κατ' αυτόν τον απαράδεκτο τρόπο.
∆ηλαδή µε µία γενική εξουσιοδότηση, που προβλέπεται στη διάταξη
της παραγράφου 2 του άρθρου 4, όλα αυτά τα οποία θα
συγκροτήσουν και θα λειτουργήσουν την υπηρεσία αυτή θα γίνουν
µε ένα προεδρικό διάταγµα. ∆εν θα µπορούσε να υπάρχει έστω ένα
γενικό πλαίσιο των θεµάτων που προβλέπονται ότι θα
περιλαµβάνονται στο προεδρικό διάταγµα, για το οποίο παίρνετε
την εξουσιοδότηση να καταρτίσετε και να δηµοσιεύσετε;

'Ετσι, κύριε Υφυπουργέ, παρακαλώ, αν θέλετε να έχουµε µία ρητή
απάντηση στα θέµατα αυτά που έθεσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κανελλόπουλος έχει
το λόγο.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ειλικρινά πιστεύω ότι αυτό το
νοµοσχέδιο αποτελεί µία επιλογή πάρα πολύ κρίσιµη και δεν έχει να
κάνει µε κάποια τρέχοντα ζητήµατα, που αφορούν τη λειτουργία των
Ενόπλων ∆υνάµεων, συνδέονται µε συνολικότερα προβλήµατα µιας
πολεοδοµικής ανασύνθεσης των αστικών χώρων, γιατί δυστυχώς
τα στρατόπεδα στη χώρα µας, στη µετεµφυλιακή Ελλάδα,
δηµιουργήθηκαν όχι για να υπηρετήσουν στρατηγικούς
σχεδιασµούς ανάπτυξης των Ενόπλων ∆υνάµεων, αλλά άλλους
στόχους.
Σήµερα λοιπόν βρισκόµαστε σε µία πραγµατικότητα που εκ των
πραγµάτων οι νέες τεχνολογίες, η νέα εποχή, τα νέα επιχειρησιακά
δεδοµένα και οι προτεραιότητες των Ενόπλων ∆υνάµεών µας στη
διάταξή τους επιβάλλουν πλέον µία άλλη προσέγγιση. Και αυτή η
άλλη προσέγγιση στη δοµή, στη λειτουργία και στο σχεδιασµό της
επιβάλλει και προϋποθέτει τη µετεγκατάσταση και την
απελευθέρωση των στρατοπέδων από τα κέντρα των αστικών
περιοχών.
Είναι λοιπόν µία στιγµή πολύ µεγάλης ευθύνης, γιατί αυτά τα οποία
θα συµβούν στους απελευθερωµένους χώρους δεν θα επηρεάσουν
κάποιες εξελίξεις το επόµενο διάστηµα, αλλά θα σηµαδέψουν τις
επόµενες δεκαετίες. Γιατί, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο στην Αθήνα
αλλά σε όλα τα µεγάλα αστικά κέντρα της χώρας µας τα
στρατόπεδα βρίσκονται στην καρδιά των πόλεων αυτών, στην
καρδιά των ιστών των αστικών αυτών χώρων και αντιλαµβάνεστε τη
συνέπεια την οποία έχει εάν αφήσουµε πλέον σε µία
γραφειοκρατική δοµή του κράτους, ανεξέλεγκτα και σε µία
οποιαδήποτε αυριανή κυβέρνηση να καθορίσει τους όρους της
δόµησης αυτών των χώρων.
Είναι λοιπόν µία στιγµή µεγάλης κοινωνικής ευθύνης, ιδιαίτερα για
το ΠΑΣΟΚ, όταν µάλιστα η Κυβέρνηση αυτή όλα τα προηγούµενα
χρόνια είχε τονίσει µε ιδιαίτερη έµφαση ότι oι χώροι των υπό
µετεγκατάσταση στρατοπέδων θα δοθούν στους δήµους, θα
δοθούν στις τοπικές κοινωνίες, θα δοθούν στους πολίτες που έχουν
την άµεση ευθύνη για τη διασφάλιση και της πολεοδόµησης και του
περιβάλλοντος αυτών των περιοχών.
'Ετσι η τροπολογία την οποία κατέθεσα ιδιαίτερα για το άρθρο 3 έχει
να κάνει µε αυτό το σηµαντικό ζήτηµα. ∆εν είναι κάτι που χωράει
µία ευτελή, ρηχή, απλουστευτική, δηµαγωγική προσέγγιση µιας
κριτικής στάσης, όταν συνειδητοποιούµε τη µεγάλη ιστορική ευθύνη
που έχουµε στο χρόνο, στην προοπτική γι' αυτούς τους χώρους στο
Χαϊδάρι, στους Αγίους Αναργύρους, στην Καισαριανή, στη
Θεσσαλονίκη και σε µία σειρά από άλλους χώρους. Αντιλαµβάνεστε
το πόσο ανάγκη είναι να υπάρξει αυτή η κοινωνική συναίνεση, αυτή
η κοινωνική συνεργασία, αυτή η µεγάλη κοινωνική συµφωνία για τη
διασφάλιση του περιβάλλοντος, για την ανάπτυξη του πρασίνου, για
την ανάπτυξη νέων κοινωνικών εξυπηρετήσεων, δηλαδή νέων
κοινωνικών δοµών στη λειτουργία των πόλεων, δηλαδή στην
εξυπηρέτηση των πολιτών.
Αυτό το στοιχείο δυστυχώς, επιτρέψτε µου να πω, όχι από την
πρόθεσή σας, αλλά γενικότερα -και έχουµε την εµπειρία της
λειτουργίας του κράτους- εκλείπει.
Είναι λοιπόν στιγµή να ολοκληρωθεί αυτή η τοµή µε αυτήν τη ρήξη.
∆εν είναι δυνατόν µόνο η Πολεοδοµία να αποφασίσει το τι θα γίνει
σε αυτά τα στρατόπεδα, κύριε Υπουργέ, γιατί γνωρίζουµε τι έγινε
πολύ πρόσφατα στην Αθήνα, όταν αναθέσαµε σε αυτούς τους
µηχανισµούς και σε αυτά τα όργανα την ανάπτυξη των πόλεών µας,
όπως στη δυτική Αθήνα που καταστράφηκε όλη και σε µία σειρά
από περιοχές.
∆εν δηµαγωγώ, ούτε θα λαϊκίζω. Θέλω να λάβετε πολύ σοβαρά
υπόψη την τροπολογία µου και την άποψή µου. Πρέπει να υπάρξει
συνεργασία, πρέπει να υπάρξει κοινωνική συνευθύνη πάνω στην
ανάπτυξη των νέων όρων δόµησης αυτών των χώρων.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΕ' - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 1999 1031

Eίναι στιγµή να τονίσουµε και να πούµε ότι την ευθύνη για την
υπόθεση που λέγεται "πολεοδόµηση των χώρων που
απελευθερώνονται από τη µετεγκατάσταση των στρατοπέδων" την
αναλαµβάνουν οι οικείοι δήµοι ύστερα από δικό τους αίτηµα.
Θα εµπλακούµε, κύριε Υπουργέ, σε µια διαρκή αντιπαλότητα, σε
κοινωνικές συγκρούσεις. Θα καλλιεργήσουµε το έδαφος µέσα από
την ολιγωρία µας σήµερα για την ανάπτυξη των πιο ακραίων
ψευδώνυµων, ψευδεπίγραφων, λαϊκίστικων αντιπαραθέσεων,
κινηµάτων και κινήσεων, οµάδων, προσώπων και µηχανισµών που
θα θέλουν να αξιοποιήσουν προς δικό τους όφελος, κερδοσκοπικά
εννοώ, αυτές τις περιοχές και αυτούς τους χώρους.
Είναι λοιπόν µια στιγµή ευθύνης. Πρέπει να επαναπροσδιορίσουµε
και να πούµε ότι οι τοπικές κοινωνίες, µέσα από τους
συντεταγµένους κοινωνικούς φορείς που είναι η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, θα έχουν την ουσιαστική ευθύνη πλέον για τον τρόπο
µε τον οποίο θα αναπτυχθούν αυτοί οι χώροι, όχι βέβαια
ανεξέλεγκτα, αλλά σε συνεργασία µε την κεντρική διοίκηση και στην
προκειµένη περίπτωση µε το Υπουργείο Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος.
Εγώ έτσι το αντιλαµβάνοµαι. Μην εναποθέτετε, κύριε Υπουργέ, την
υπόθεση σε µια πολεοδοµία, γιατί για µένα έχει θύλακες διαφθοράς
και σήψης στη λειτουργία της σήµερα. Θα πρέπει να σεβαστούµε
αυτά τα οποία συµβαίνουν σήµερα σ'αυτές τις γειτονιές που ένας
κόσµος δοκιµάζεται στις σκηνές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην επί της
αρχής εισήγησή µου διετύπωσα τις αντιρρήσεις µας, τουλάχιστον
τις προσωπικές µου αντιρρήσεις, σχετικά µε το νοµοσχέδιο. Τώρα
µου δίνεται η ευκαιρία να ζητήσω από τον παριστάµενο κύριο
Υφυπουργό κάποιες διευκρινίσεις σχετικά µε συγκεκριµένα άρθρα.
Στο άρθρο 2, παράγραφο 2, εδάφιο ε', λέτε µεταξύ των άλλων ότι η
υπηρεσία αυτή προωθεί, εφαρµόζει και διαχειρίζεται το πρόγραµµα
στρατηγικής αναδιάταξης στρατοπέδων στα πλαίσια του
Πρωτοκόλλου Συνεργασίας των Υπουργείων Εθνικής 'Αµυνας και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και επιβλέπει και
συντονίζει τις σχετικές διαδικασίες. ∆ηλαδή, µιλάτε για ένα ευρύτατο
φάσµα αρµοδιοτήτων.
Στην αρχή όµως της παραγράφου 3, δηλαδή κάτω ακριβώς από το
εδάφιο ε' λέει τα εξής: "Στο πλαίσιο του ανωτέρω προγράµµατος ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας µπορεί κατά περίπτωση να αναθέτει
στην υπηρεσία αυτή την προώθηση ή και τη διεκπεραίωση
συγκεκριµένων επειγόντων έργων". Τι εννοεί; ∆εν κατάλαβα, διότι
οποιοδήποτε έργο µπορεί να το αναλάβει. Ποια είναι αυτά τα
επιπλέον έργα που µπορεί ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας να
αναθέσει στην υπηρεσία; Η προηγούµενη παράγραφος καλύπτει
ευρύτατο φάσµα των δράσεων της νέας αυτής υπηρεσίας. Με αυτό
το "συγκεκριµένων επειγόντων έργων" τι εννοεί ο νοµοθέτης; Ποια
είναι αυτά τα έργα; Νοµιζω ότι χρειάζεται µία διευκρίνιση.
Προχωρώ στην παράγραφο 4, όπου λέει τα εξής: "Η υπηρεσία αυτή
εισηγείται στον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας τη µεταβίβαση της
κυριότητας ή άλλου εµπράγµατου δικαιώµατος ή την αξιοποίηση...
κλπ."
Είχα θέσει στην επί της αρχής οµιλία µου έναν προβληµατισµό. Αν
ένα στρατόπεδο προέρχεται από δωρεά η οποία καθόριζε
συγκεκριµένα ότι δωρίζεται ο συγκεκριµένος χώρος για να γίνει
στρατόπεδο, αυτό το στρατόπεδο πώς θα µετεγκατασταθεί, πώς θα
φύγει; 'Η, εν πάση περιπτώσει, αν φύγει, µήπως εγερθούν
απαιτήσεις, από τους κληρονόµους αυτού ο οποίος εδώρισε τη
συγκεκριµένη περιοχή για συγκεκριµένο σκοπό; Το λέω µε
δεδοµένο ότι θα έχουµε αλλαγή. Αυτό θα πρέπει παρακαλώ να το
διευκρινίσετε ή να το εξετάσετε, δεδοµένου ότι µπορεί να
δηµιουργηθούν για κάποιες περιπτώσεις κάποια αδιέξοδα.
Προχωρώ στο άρθρο 4, στο οποίο αναφέρθησαν και άλλοι εκ των
συναδέλφων. Λέει λοιπόν το άρθρο 4 τα εξής: "Με απόφαση του
Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας κατά παρέκκλιση των διαδικασιών...

κλπ." Γιατί κατά παρέκκλιση; Είναι ανάγκη να υπάρξει παρέκκλιση
για ένα µικρό αριθµό φαντάζοµαι κάποιων, οι οποίοι θα
προσληφθούν ή κάποιων άλλων, που όπως µας εξηγήσατε µπορεί
να αποσπασθούν, να µετατεθούν από άλλες υπηρεσίες; Γιατί
λοιπόν να έχουµε παρέκκλιση από τα καθοριζόµενα του ν.2190;
Επίσης, ανέφερα στην πρωτολογία µου τι θα γίνει µε τις σχολές που
υπάρχουν στις διάφορες πόλεις.
Υπάρχει µια σχολή µαγείρων στη Σπάρτη. Υπάρχει σχολή εφέδρων
αξιωµατικών στη Σύρο. Αυτές οι σχολές δεν έχουν σχέση µε τα
µεγάλα στρατόπεδα, τα οποία προτίθεται ο νοµοθέτης να
δηµιουργήσει. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά, γιατί έχω περάσει κι εγώ
µια σχολή τέτοια στην Αµερική, στην Αθήνα της Πολιτείας της
Γεωργίας, ότι υπάρχει ένα σχολείο του αµερικανικού ναυτικού,
αποκεκοµµένο από οποιεσδήποτε βάσεις κλπ., το οποίο λειτουργεί
εκεί εκατό χρόνια. Παραµένει σ' αυτήν την πόλη, στην Αθήνα της
Γεωργίας.
Γιατί δηλαδή η σχολή της Σπάρτης, παραδείγµατος χάρη, να φύγει
από τη Σπάρτη ή να φύγει από µία άλλη πόλη, η οποία, όπως σας
είπα και προηγουµένως, κατά κάποιον τρόπο τονώνει την τοπική
οικονοµία, κάτι το οποίο βεβαίως το θέλουν πάρα πολύ οι κάτοικοι
αυτής της πόλεως.
Τελειώνοντας, κύριε Υφυπουργέ, στο τέλος του άρθρου 5, όπου
καθορίζονται οι πόροι που αποκτά το ΤΕΘΑ -πάνε αποκλειστικώς
για τα νέα στρατόπεδα- θα έλεγα στις τελευταίες δύο σειρές, εκεί
που λέτε: ∆ιατίθενται αποκλειστικώς και µόνο για τη χρηµατοδότηση
νέων στρατοπέδων, µε το δεδοµένο ότι η αξία της γης των νυν
υφισταµένων στρατοπέδων µπορεί να είναι πολλαπλασία των
απαιτήσεων των νέων στρατοπέδων. Ενδεχοµένως να προκύψει
κάτι τέτοιο, δεδοµένου ότι είναι σε περιοχές, οι οποίες έχουν µεγάλη
αξία. Θα έλεγα, διατίθενται αποκλειστικώς και µόνο για τη
χρηµατοδότηση νέων στρατοπέδων και ενίσχυση του ΑΟΟΑ. ∆ιότι
όπως ξέρετε, από τον ΑΟΟΑ, οι αξιωµατικοί δεν έχουν πάρει εδώ
και τριάντα-τριανταπέντε χρόνια ένα οικόπεδο να στεγαστούν. Πότε
θα το πάρουν; Θα το πάρουν οι συγγενείς και οι απόγονοι;
Νοµίζω ότι αν κάποια χρήµατα περισσέψουν λόγω της αξίας της
γης, να διατίθενται για τα νέα στρατόπεδα αλλά και για την ενίσχυση
του ΑΟΟΑ, γιατί όχι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βερυβάκης έχει το
λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το λόγο κι
εγώ σ' αυτό το σηµείο, για να προσθέσω άλλη µία φορά τη φωνή
µου για τη µετατροπή του ποσοστού.
'Οπως είδατε, κύριε Υπουργέ, από την εξέλιξη της συζήτησης
ουσιαστικά εστιάζεται η αντίρρηση όλων των Βουλευτών της
Αντιπολιτεύσεως, αλλά και µερικών εξ ηµών, ή ο δισταγµός, αν
θέλετε, σε ένα κύριο σηµείο, το οποίο ανακηρύσσεται, θεωρείται η
εικόνα αλλά και η σηµαία µιας τσιµεντοποίησης περί της οποίας
πάρα πολλοί µιλούν, λέγοντας ότι αφού λέτε τουλάχιστον 40%, πάει
να πει ότι στο πρόγραµµα για την αναδιάταξη στρατοπέδων -έτσι
ονοµάζετε το συνολικό σχεδιασµό- τελικά θα καταλήξουµε στο 40%.
Εγώ πρέπει να σας πω ότι δέχοµαι τη διαµαρτυρία σας και δεν λέω
ότι αυτό κατ' ανάγκη ισούται µε ας την πω τσιµεντοποίηση, όµως
προσέξτε τους συλλογισµούς, οι οποίοι πρέπει να σας κάνουν να
κάνετε την τροποποίηση.
Εσείς λέτε, έχουµε κάνει ένα σχεδιασµό ογδόντα δύο στρατοπέδων
και σας εγγυώµεθα -εµείς αυτό έχουµε πρόθεση να κάνουµε- ότι
τελικά δεν θα είναι µόνο 40%, αλλά κατά τις διαδικασίες και τις
ρυθµίσεις θα είναι µεγαλύτερο ποσοστό. 'Οµως αυτό είναι η παγίδα
όλων των Υπουργών, όλων των κυβερνήσεων. Νοµοθετούν και
συχνά έρχονται επόµενες, µεθεπόµενες και αντιµεθεπόµενες
καταστάσεις, οι οποίες ανατρέπουν τις προθέσεις και απ' αυτήν την
πλευρά η Βουλή έχει δικαίωµα, αν θέλετε έχει υποχρέωση µερικά
πράγµατα, τα οποία τελικά µπορεί να λειτουργήσουν ως παγίδα να
τα προλάβει. Και γιατί θα τα προλάβει, αν λειτουργήσουν ως
παγίδα; ∆ιότι η γραφειοκρατία διαβάζοντας το 40% στον τελικό
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σχεδιασµό, θα µείνει σ' αυτό. ∆εν θα πάει παραπέρα ή αν θέλετε θα
πάει σε εξαιρετικές καταστάσεις, αλλά δεν είναι αυτό η πρόθεσή
µας. Γι' αυτό, θα σας έλεγα κι εγώ ότι επειδή ξέρουµε πώς
λειτουργεί και η Κυβέρνηση και η γραφειοκρατία και οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις και οι δήµοι που είναι από την απέναντι πλευρά, να
µεγαλώσετε το ποσοστό, να αλλάξει το ποσοστό.
Θα έλεγα ότι σ' εκείνη την περίπτωση υπάρχει κάποια εγγύηση ότι
κατά κάποιον τρόπο δεν θα πάµε σε τσιµεντοποίηση. Θα σας πω
δε ότι και ο τρόπος διατύπωσης αυτού του άρθρου, αν δεν αλλάξει,
οδηγεί πράγµατι ή κινδυνεύει να οδηγήσει προς τσιµεντοποίηση,
διότι λέει ότι στους χώρους αυτούς επιτρέπεται ο καθορισµός
αστικών χρήσεων γης, ανεξαρτήτως των ισχυόντων ή
προβλεποµένων χρήσεων και όρων δόµησης της περιοχής, µε
ποσοστό τουλάχιστον 40%.
Εντός δε των χώρων θα προβλέπεται για κάλυψη αναγκών σε
χώρους κοινοχρήστου πρασίνου και κοινωφελών εξυπηρετήσεων,
όλα αυτά µαζί. ∆ηλαδή, πράγµα το οποίο τελικά αφήνει µεγάλη
ευχέρεια σ'αυτόν που θα κάνει τον τελικό σχεδιασµό να περιγράψει
ουσιαστικά τη θέληση όλων µας και τη δικιά σας.
Γι'αυτό θα έλεγα ότι το ελάχιστο που µπορεί να βάλετε, είναι ένα
ποσοστό κατά πλειοψηφία θα έλεγα υπέρ του πρασίνου και αυτών
των χώρων και το υπόλοιπο νοµίζω ότι θα επαρκέσει στο
συνολικότερο σχεδιασµό χάριν των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Νοµίζω ότι ο δεύτερος λόγος, για τον οποίον πρέπει να δεχθείτε
αυτήν τη σκέψη, είναι ακριβώς η οµόθυµη ουσιαστικά συµπαράταξη
όλων εάν µε αυτό τροποποιηθεί. Εγώ κατάλαβα ότι ουσιαστικά
αντιρρήσεις δεν υπάρχουν, αλλά υπάρχουν οι σταθµοί. Υπάρχουν
επιφυλάξεις, αν θέλετε υπάρχουν κόντρα επιθυµίες. Εγώ σας είπα
να το κάνετε 80 ή 60 κλπ. Εάν τροποποιήσετε το 40%, αφαιρείται
νοµίζω κάθε πρόσχηµα -θέλετε να το πούµε- κάθε επιθυµία περί
αρνήσεως όλων στο να εξακολουθούν να αντιτάσσουν αρνήσεις
αρχής.
Και δυο κουβέντες για τον Ο.Α.Ο.Α. ∆εν θα ήθελα να εκταθώ και θα
έλεγα ότι θα ήταν παράλειψη όλων µας, εάν δεν συνηγορούσαµε
υπέρ αυτών που ειπώθηκαν από πολλούς συναδέλφους και από
τον κ.Σπυριούνη και από τον κ. Σπηλιωτόπουλο και από άλλους
από µας, για µια άλλη αντιµετώπιση του προβλήµατος πιο
γενναιόφρονα θα έλεγα, πιο αν θέλετε ακόµη και δίκαιη απ' αυτήν
την οποία σήµερα διαλαµβάνει το νοµοσχέδιο και την οποία
επιτέλους δικαιούνται οι 'Ελληνες αξιωµατικοί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σούρλας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µετά τις τοποθετήσεις
όλων σχεδόν των συναδέλφων, όλων των πτερύγων, όπως
τελευταία του κ. Βερυβάκη, επιτακτική προβάλλει η ανάγκη να
αναδιατυπώσετε την παράγραφο 2, το τελευταίο εδάφιο της
παραγράφου 2 του άρθρου 3. ∆εν πρόκειται να µακρηγορήσω,
ακούσατε τις λεπτοµέρειες, εάν δεν έχετε το περιθώριο να κάνετε
µεταβολές, τουλάχιστον αντιστρέψετε τα ποσοστά. ∆εν νοµίζω ότι
έχετε κανένα λόγο να επιµείνετε σ'αυτό και δεν χρειάζεται καµία
ιδιαίτερη επιχειρηµατολογία.
Ακόµη, θα ήθελα να επικαλεσθώ την αρχή, κύριε Πρόεδρε,
λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Εµείς είµαστε Νοµοθετικό Σώµα και
και η Κυβέρνηση η Εκτελεστική Εξουσία. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει
να κάνετε αποδεκτές τις δικές µας προτάσεις, τις δικές µας
εισηγήσεις, κύριε Υπουργέ. Εµείς τι ρόλο παίζουµε σε τελευταία
ανάλυση; Εάν το θέσετε σε ονοµαστική ψηφοφορία το άρθρο αυτό,
χωρίς να λάβουµε υπόψη παραµέτρους ή άλλες επιπτώσεις
κυβερνητικές, οι Βουλευτές όλοι θα ψήφιζαν µια άλλη διατύπωση
του άρθρου. Και είναι καιρός, κύριε Πρόεδρε, να λειτουργήσουµε
στοιχειωδώς ως Νοµοθετικό Σώµα και να επικρατήσει η αρχή της
πλειοψηφίας. Αυτά για το άρθρο 3.
Για το άρθρο 7, συµφωνώ µε τις διατάξεις, κύριε Υφυπουργέ, που
προτείνετε, για να διευκολύνουν ορισµένες περιπτώσεις
πολεοδόµησης εκτάσεων του Οργανισµού και να υπάρχει µια
δυνατότητα αποδοτικότερης επένδυσης. ∆ιάβασα την αιτιολογική
έκθεση του άρθρου αυτού.
Εκφράζω, κύριε Υφυπουργέ, τις επιφυλάξεις µου, τις αντιρρήσεις
µου για την επένδυση τµήµατος των κεφαλαίων του ΑΟΟΑ στο

χρηµατιστήριο. Αυτό το λέω διότι έρχεται να προταθεί αυτή η
ρύθµιση, αυτή η δυνατότητα για µερικά κεφάλαια των ΑΟΟΑ στο
χρηµατιστήριο σε µια περίοδο που το χρηµατιστήριο αντί για
µοχλός ανάπτυξης έχει καταστεί ένας χώρος τζόγου, ασύδωτης
κερδοσκοπίας, λειτουργίας κυκλωµάτων, εκµετάλλευσης των
µικροεπενδυτών, σε ένα χρηµατιστήριο, κύριε Υφυπουργέ, όπου η
Τράπεζα της Ελλάδος σήµερα παίζει τον πρωταγωνιστικό ρόλο σε
αυτήν τη διαφθορά, σε αυτόν τον εκµαυλισµό, σ' αυτήν τη σήψη;
Εγώ ανησυχώ προσωπικά. ∆εν υπάρχουν κανόνες ηθικής, δεν
υπάρχουν κανόνες υγιείς στο χρηµατιστήριο. Αυτά τα οποία
συµβαίνουν είναι πρωτόγνωρα πράγµατα. Ξέρετε ότι πολλοί έχουν
εγκαταλείψει τις στάνες τους, τα µαντριά τους, τα τεύτλα, τα
βαµβάκια τους, τις δυναµικές καλλιέργειες και έχουν µετακινηθεί
στις "µικρές" Σοφοκλέους;
Αν επιχειρήσετε να δανειστείτε δεν θα σας δώσει κανείς. Στέγνωσε
η αγορά. Χάθηκαν όλα αυτά τα στοιχεία αλληλεγγύης και συνοχής
της κοινωνίας.
Σε µια τέτοια χρονική περίοδο, κύριε Υπουργέ, των νοσηρών αυτών
φαινοµένων µην επιµένετε στο να δοθεί αυτή η δυνατότητα στον
ΑΟΟΑ να µπει στο χρηµατιστήριο. Ας παραµείνουν κάποιοι φτωχοί,
αλλά έντιµοι, περήφανοι όπως είναι οι στρατιωτικοί.
Ας µείνουν και µερικοί έξω απ' αυτό το παιχνίδι του εκµαυλισµού
της σήψης και της διαφθοράς.
Εγώ είµαι υπέρ του χρηµατιστηρίου, δεν έχω δραχµή να επενδύσω
ούτε έχω επενδύσει αλλά το φανταζόµουν, το έβλεπα σαν ένα
χώρο, σαν ένα µοχλό ανάπτυξης. ∆υστυχώς έχει καταστεί χώρος
ασύδοτης κερδοσκοπίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, έχει
εξαντληθεί ο κατάλογος όσων έχουν εγγραφεί για να
πρωτολογήσουν. Είθισται να λαµβάνει το λόγο ο Υπουργός και να
ακολουθούν οι δευτερολογίες.
Απ' ό,τι βλέπω όµως ο κ. Παναγιώτου και η κ. Λουλέ είναι λίγο
βιαστικοί...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: 'Ετσι είναι όπως το λέτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συµφωνείτε λοιπόν.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω αρχίζοντας ότι τα άρθρα 2, 4 και 5
ψηφίζονται σύµφωνα µε τις προσθήκες που έκανε ο Υπουργός στην
πρωτολογία του µε την διευκρίνιση ότι στο άρθρο 4 παράγραφος 1
µετά τις λέξεις "Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας" το κείµενο
διατυπώνεται ορθώς ως εξής µε τις λέξεις "µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου διαρκείας τριών ετών, η οποία δύναται να
ανανεώνεται". Μιλάµε για τον προϊστάµενο ο οποίος θα ορίζεται για
τρία χρόνια, αλλά αν χρειαστεί θα ανανεώνεται η θητεία του.
Οι υπόλοιπες διορθώσεις έχουν δοθεί ...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: ∆εν τις έχουµε, δεν έχουν διανεµηθεί.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
'Εχουν δοθεί από την προηγούµενη φορά από τον κύριο Υπουργό.
Αλλά εν πάση περιπτώσει σας τις διανέµουµε και πάλι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υφυπουργέ, είχαν
διαβαστεί αυτές οι συµπληρώσεις από τον κ. Τσοχατζόπουλο στις
14 Σεπτεµβρίου.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Σας διαβάζω και πάλι τις διορθώσεις αυτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα τις διαβάσει λοιπόν ο
κύριος Υφυπουργός και θα διανεµηθούν αµέσως.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Στην παράγραφο 2 του άρθρου 2 στο σηµείο ε' µετά τις λέξεις "και
δηµοσίων έργων" προστίθεται η φράση "το οποίο αποτελεί
αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου". Είναι το πρωτόκολλο
µεταξύ του ΥΠΕΧΩ∆Ε και του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Στο άρθρο 3 παράγραφος 2 εδάφιο α' µετά τη λέξη
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"υπηρεσίας" προστίθεται η πολύ σηµαντική προσθήκη "και του
οικείου Ο.Τ.Α.". Με τη διόρθωση αυτή βάζουµε στην
πραγµατικότητα την Τοπική Αυτοδιοίκηση ενεργό µέλος στην
οποιαδήποτε διαδικασία.
Στο άρθρο 3 -και για να µην υπάρξουν παρερµηνείες- προστίθεται
παράγραφος 3 ως εξής: "3. Το ποσοστό της πολεοδοµηµένης γης
που θα αποδοθεί στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας µπορεί να είναι
στο ίδιο το υπό µελέτη στρατόπεδο ή άλλο ή ακόµη και σε άλλη
έκταση του ∆ηµοσίου". Τώρα για το ποσοστό θα σας πω κυρία
Λουλέ και στους άλλους συναδέλφους.
Στο άρθρο 4 η παράγραφος 1 αναδιατυπώνεται ως εξής: "Κατά
παρέκκλιση των διατάξεων του ν.2190/94 ο προϊστάµενος της
Υπηρεσίας Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων
διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας τριών ετών η οποία δύναται να
ανανεώνεται" όπως είπαµε.
Τέλος η παράγραφος 3 του άρθρου 5 αναδιατυπώνεται ως εξής: "Οι
ανωτέρω µεταβιβάσεις δεν υπόκεινται σε οποιοδήποτε τέλος, παρά
µόνο στα κατώτατα όρια υποχρεωτικών αµοιβών που
προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις".
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και φόρο και τέλος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα το δω και θα κάνω διόρθωση στο τέλος.
Αυτό δε έγινε και µε τη σύµφωνη γνώµη της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής.
Θα ήθελα να πω κατ' αρχήν στην κ. Λουλέ ότι η συζήτηση σοβαρών
θεµάτων που αφορούν την εθνική άµυνα ενώπιον της ∆ιαρκούς
Επιτροπής, προβλέπεται και πραγµατοποιείται, όπως άλλωστε
γνωρίζετε είτε µετά από πρόταση της επιτροπής είτε µετά από
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας. Και έχουµε δείξει
την καλή µας βούληση επανειληµµένως πάνω σε αυτά τα θέµατα.
∆εν νοµίζω ότι αµφισβητεί κανείς αυτή την ευαισθησία του ΥΠΕΘΑ
οπότε αυτό κατοχυρώνει και τον έλεγχο της επιτροπής.
Θέλω επίσης να πω στον κ. Παπαδόγγονα ότι πράγµατι θα υπάρξει
πρόβλεψη οι σχολές οι οποίες είναι συνδεδεµένες µε τις πόλεις να
µην φύγουν. ∆εν είναι αυτός ο στόχος µας. Ο στόχος δεν είναι να
διώξουµε οτιδήποτε η πόλη ή η περιοχή θέλει να το κρατήσει κοντά.
Στη Σύρο βέβαια δεν υπάρχει πλέον Σχολή Εφέδρων, αλλά αυτό
είναι δευτερεύον.
Τώρα, τα ακίνητα που έχουν δωρηθεί στο ΤΕΘΑ µπορούν να
διατεθούν και µε άλλο τρόπο. Αυτό το επιτρέπει η παράγραφος 2
του άρθρου 109 του Συντάγµατος µε δικαστική ίσως απόφαση και
µε ορισµένες προϋποθέσεις.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Τέλος πριν δώσω ορισµένες απαντήσεις σε επιµέρους
παρατηρήσεις, πρέπει να πω ότι µετά τις επισηµάνσεις πολλών
συναδέλφων και τη σηµασία που όλοι δώσατε στο ποσοστό
πολεοδόµησης, αναλαµβάνω την πρωτοβουλία για να αυξήσω το
ποσοστό από 40% σε 50%, κυρία Λουλέ, µε την ύπαρξη της λέξης
"τουλάχιστον". Θα πρέπει να λάβετε υπόψη σας ότι µιλάµε για το
ποσοστό που θα µείνει για πράσινο, διότι το υπόλοιπο ποσοστό, το
οποίο πιθανόν να δοθεί για πολεοδόµηση, αυτό θα
συµπεριλαµβάνει τους δρόµους, τις πλατείες και τις άλλες
απαιτήσεις πολεοδόµησης. Αυτό το 40% είναι στη διάθεση των
Ο.Τ.Α. και είναι καθαρά για πράσινο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Υπουργέ, µια ερµηνευτική δήλωση.
Να διατυπωθεί και µέσα. Συµφωνούµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αφού συµφωνείτε, κύριε
συνάδελφε, µη φωνάζετε. Να διαφωνούσατε και να φωνάζατε,
εντάξει.
ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ: 'Οσοι πονάµε για τις τσιµεντουπόλεις πρέπει
να φωνάζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σίγουρα, κυρία
συνάδελφε. Και όταν υπάρχει ιδιαίτερη ευαισθησία...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Ακριβώς. Αυτή είναι και η έννοια της διάταξης και εποµένως δεν
υπάρχει πρόβληµα. Νοµίζω ότι µε αυτή τη διάταξη θα συµφωνήσετε
όλοι. Περιµένω όλοι να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Θέλω να σας πω ότι η σύµφωνη γνώµη των τοπικών κοινωνιών
ζητήθηκε και έχει γίνει αποδεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν έγινε αποδεκτή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
'Εγινε. Κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Το συµβούλιο
της ∆ΕΚΕ και της ΤΕ∆ΚΝΑ το προτείνω ύστερα από σύµφωνη
γνώµη έγινε και προσθέτουµε "Με τη σύµφωνη γνώµη των ΟΤΑ".
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν γράφει µέσα "µε τη
σύµφωνη γνώµη". Από τη στιγµή που δεν γράφεται δεν ισχύει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
'Οχι, το βάζουµε πιο ισχυρό, είναι πρόταση ολόκληρη.
Αυτήν τη διατύπωση τη ζήτησαν οι αντιπρόσωποι της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και τη βάλαµε. ∆εν µπορεί να είστε εσείς πιο
µαχητικοί από τους ίδιους, να είστε βασιλικότεροι των άµεσα
ενδιαφεροµένων.
Θα ήθελα να προσθέσω γενικά ότι πρέπει να λάβετε όλοι, κύριοι
συνάδελφοι, υπόψη σας ότι ο στόχος του νοµοσχεδίου όπως το
είπαµε εξ αρχής -έχει διατυπωθεί και στην Εισηγητική 'Εκθεση, έχει
διατυπωθεί από τον Υπουργό- είναι να παραχωρηθούν οι χώροι
αυτοί στις τοπικές κοινωνίες. Οι χώροι αυτοί µόνο επειδή τους
κατείχαν οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις είναι ελεύθεροι ακόµη, αλλιώς θα
ήταν πολεοδοµηµένοι.
Πιστεύω ότι οι επερχόµενοι, οι οποίοι θα εφαρµόσουν το νόµο, θα
έχουν αυτό κατά νου: Κανείς δεν θα θελήσει στους χώρους αυτούς
που τώρα είναι ελεύθεροι, στις καρδιές των πόλεων ή στις παρυφές
των πόλεων να πάει να δηµιουργήσει καινούριες πόλεις ή να γίνει
τσιµεντοποίηση, όπως το είπατε.
Προσπαθούµε απλώς να κάνουµε ένα συγκερασµό. Ούτε µπορούν
να φύγουν οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις χωρίς να βοηθηθούν σε αυτήν την
προσπάθεια, γιατί κανένας άλλος τρόπος συγχρηµατοδότησης δεν
υπάρχει.
Εποµένως νοµίζω ότι είναι ένα ισορροπηµένο νοµοσχέδιο, το οποίο
ικανοποιεί εξίσου και τους δύο στόχους και παρακαλώ να το
ψηφίσετε όλοι.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Για την ενίσχυση του ΑΟΟΑ
που είπατε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τώρα θα µιλήσει ο κ.
Παναγιώτου για δύο λεπτά, µετά η κ. Λουλέ και στη συνέχεια ο κ.
Ιντζές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, πριν δευτερολογήσουν οι κύριοι συνάδελφοι θα
ήθελα να πω για δύο προσθήκες.
Επειδή τα περισσότερα στρατόπεδα ή σχεδόν όλα απ'αυτά που
έχουν επιλεγεί ανήκουν στο Στρατό Ξηράς, η διατύπωση είναι για το
Στρατό Ξηράς ή το Γενικό Επιτελείο Στρατού. Εκτιµώντας όµως ότι
µπορεί να υπάρξουν µακροπρόθεσµα και ανάγκες για τους άλλους
κλάδους των Ενόπλων ∆υνάµεων, δηλαδή την Πολεµική Αεροπορία
και το Πολεµικό Ναυτικό και για καθαρά λόγους ευελιξίας, προτείνω
όπως προστεθεί άρθρο 7 µε την ακόλουθη διατύπωση: "Με
απόφαση του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας επιτρέπεται η ανάλογη
εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 2, 3 και 5 του παρόντος
νόµου και για τα στρατόπεδα που ανήκουν στους λοιπούς κλάδους
των Ενόπλων ∆υνάµεων".
Κατόπιν αυτού το άρθρο 7 του νοµοσχεδίου θα αναριθµηθεί σε
άρθρο 8. Ως άρθρο 9 του νοµοσχεδίου να τεθεί η τροπολογία για τα
χρέη της ΠΥΡΚΑΛ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μετά θα τα πείτε αυτά
κατά τη συζήτηση των τροπολογιών.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Καλώς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Θα αξιοποιήσω τη δευτερολογία µου για
να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου επί των άρθρων.
Σύµφωνα  µε  το  άρθρο  5  η  αγορά,  πώληση  και  διαχείριση  της
δηµόσιας  περιουσίας  του  ΤΕΘΑ  γίνεται  κατά  παρέκκλιση  κάθε
διάταξης  για  τη  δηµόσια  περιουσία.  Θεωρούµε  επικίνδυνα
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τα όσα συµπεριλαµβάνονται στην παράγραφο 1, δηλαδή ότι
µεταβιβάζονται κατά κυριότητα, εκµισθώνονται ή παραχωρούνται
κατά χρήση τµήµατα γης, ακίνητης περιουσίας του ΤΕΘΑ κατά
παρέκκλιση από τις ρυθµίσεις διαχείρισης ή διοίκησης της
περιουσίας του. ∆ηλαδή µπορεί να γίνονται όλες οι παρεκκλίσεις
χωρίς να απαιτείται η εφαρµογή των ισχυόντων νόµων και
διατάξεων για τη διαχείριση των δηµόσιων κτηµάτων.
Παραπέρα στην παράγραφο 2 επιτρέπεται για την εφαρµογή του
ανωτέρω προγράµµατος να παραχωρούνται κατά κυριότητα ή κατά
χρήση χωρίς αντάλλαγµα στο ΤΕΘΑ εκτάσεις, ακίνητα και κινητά
του δηµοσίου και νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου για τη
δηµιουργία νέων στρατοπέδων.
'Ετσι ενώ το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας αποκτά δωρεάν εκτάσεις
του δηµοσίου για τα νέα στρατόπεδα, δεν κάνει το ίδιο για τις
εκτάσεις των στρατοπέδων που µετεγκαθίστανται.
Από όλα αυτά γίνεται φανερό ότι όλη αυτή η µεθόδευση γίνεται κατά
παρέκκλιση όλων των νόµων και διατάξεων για τα κτήµατα του
δηµοσίου.
Στο άρθρο 6 δεν έχω να κάνω καµία ιδιαίτερη παρατήρηση.
Τελειώνω µε το άρθρο 7. ∆εν είµαστε ενάντια στη λύση του
στεγαστικού προβλήµατος των στρατιωτικών που σε πολλές
περιπτώσεις, είναι πολύ οξυµµένο, όχι όµως µε τον τρόπο που
επιδιώκεται η λύση του, δηλαδή µε την παραχώρηση εκτάσεων των
µετεγκατεστηµένων στρατοπέδων και την εξοικονόµηση πόρων
από την πώλησή τους.
Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε τα άρθρα αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, ακούσαµε
συναδέλφους του ΠΑ.ΣΟ.Κ., για πρώτη φορά ίσως ακούσαµε τόσες
φωνές να ενώνονται µε τις δικές µας φωνές και να ζητούν την
αλλαγή στο άρθρο 3.
Κάνω λοιπόν έκκληση σε σας, κύριε Υπουργέ, έστω και την
τελευταία στιγµή, να αναθεωρήσετε την άποψη αυτή και να δώσετε
περισσότερο -αναγκάζοµαι να µπω και εγώ στο παζάρι που
µπήκατε και εσείς- πράσινο και λιγότερο τσιµέντο, διότι θα σας
αναθεµατίζει και συγχωρέστε µε, κύριε Πρόεδρε, για τη φράση, ο
κόσµος. Και δεν θα αναθεµατίζει ούτε τον 'Ακη Τσοχατζόπουλο ούτε
τον ∆ηµ. Αποστολάκη ούτε καν το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Θα αναθεµατίζει τους
στρατιωτικούς. Και θα είχαµε το φαινόµενο που έχαµε πριν από
πολλά χρόνια όταν έλεγαν, "οι καραβανάδες που φτιάξανε σπίτια
στου Παπάγου, στην καλή συνοικία". Τώρα θα λένε, "οι
καραβανάδες που πήραν το πράσινο από τις λαϊκές γειτονιές".
Για να µην κάνουµε, λοιπόν, βήµατα προς τα πίσω, θα
παρακαλούσα πάρα πολύ, επειδή είσαστε και πρώην στρατιωτικός
και να προστατεύσετε τους στρατιωτικούς. Ο κόσµος πρέπει να
τους αγαπά και όχι να τους µέµφετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πάντως είναι ασέβεια για τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις αυτό που λέτε. Είναι απαράδεκτο!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Στην άλλη ζωή θα
εξυπηρετηθούν.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Μα, είπα ότι ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Σπυριούνη!
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Είδατε, κύριε Σπυριούνη, που δεν καταλάβατε
τι είπα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κατάλαβα τι είπατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Στρατηγέ ...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Στρατηγέ µου, δεν καταλάβατε τι λέω. Λέω ότι
κάποτε είχαµε αυτό το φαινόµενο. Και έτσι όπως πάµε, θα κάνουµε
πάλι τους στρατιωτικούς να µην τους αγαπάει ο κόσµος. ∆εν λέω
ότι πρέπει να λένε αυτό. Καταλάβετε κάποτε τι λέµε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ο ελληνικός λαός τους αγαπάει και
τους σέβεται και δεν θα το πει ποτέ.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Υπουργέ, είπατε πριν ότι θα ανέβαιτε
από το 40% στο 50%. Εάν γίνει 50% το πράσινο και µπει η
προσθήκη που είπε ο κ. Ιντζές στο υπόλοιπο 50%, πλατείες,

δρόµους συν τα κτίρια, εγώ θα το ψηφίσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω εµπιστοσύνη στον
κύριο Υφυπουργό. Εγώ λέω ότι βάζει εγγύηση. Θα του πω όµως το
εξής: 'Οταν κάηκε η Θεσσαλονίκη το 1917 και έγινε η χάραξη από
το Γάλλο πολεοδόµο Εµπράρ, που τον κάλεσε στη Ρόδο ο
αείµνηστος Παπαναστασίου, η οδός Βενιζέλου και 'Ιωνος
∆ραγούµη, ήταν ένας δρόµος και µετά έγινε Βενιζέλου-∆ραγούµη
και έγινε ολόκληρο πολεοδοµικό συγκρότηµα µέσα.
Εσείς βάζετε εγγύηση, αλλά εγώ δεν θα είµαι εγγύηση άµα θα έρθω
ή κάποιος άλλος. Και εµείς νοµοθετούµε και δεν δίνουµε πίστη στα
πρόσωπα. Στο νόµο δίνουµε πίστη, όποιος τον εφαρµόσει.
Εποµένως αυτό που είπατε το 50% µε 50% µπορεί να
αναδιατυπωθεί. Το 50% να είναι πράσινο και στο υπόλοιπο 50%
που πολεοδοµείται να συµπεριλαµβάνονται εκεί οι δρόµοι και οι
πλατείες.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κοιτάξτε, λέει "πράσινο και άλλοι κοινόχρηστοι χώροι".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ να σταµατήσουν τα σχόλια.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Λέει "και άλλοι κοινόχρηστοι χώροι". Οι
δρόµοι και οι πλατείες είναι κοινόχρηστοι χώροι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ιντζέ, ...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Μη βιάζεστε να µου κάνετε παρατήρηση,
κύριε Πρόεδρε. 'Εχετε υποµονή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν κάνω παρατήρηση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Μόλις ανεβήκατε στο Βήµα είπατε "γιατί
φωνάζετε, κύριε Ιντζέ;" Ξέρετε γιατί φωνάζω;
Λέτε ότι οι ανωτέρω µεταβιβάσεις απαλλάσσονται και δεν
υπόκεινται σε οποιοδήποτε τέλος και αµοιβή. Είπα στον κύριο
Υπουργό κάτι που το διαπιστώνει και η Επιστηµονική Υπηρεσία.
∆ηλαδή ότι εάν θέλει να απαλλάξει τις µεταβιβάσεις από κάθε
είδους φόρο, τότε το τέλος είναι ένα είδος του φόρου, είναι το τέλος
χαρτοσήµου π.χ. Πρέπει να πει φόρο, τέλος κλπ. Είναι αναγκαίο να
µπει η λέξη "φόρος", διότι αλλιώς θα απαλλάσσεται µόνο από το
τέλος. Το "τέλος" είναι ένα είδος φόρου.
Επίσης η Επιστηµονική Υπηρεσία επισηµαίνει ότι δεν λέγεται
"µετεγγραφή" αλλά "µεταγραφή". Λέµε στα βιβλία "µεταγραφών".
Πρέπει να διορθωθεί αυτό. Εν πάση περιπτώσει είµαστε νοµικοί. Η
έκθεση τα επισηµαίνει και αν τα διάβαζαν θα τα διόρθωναν µόνοι
τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ειλικρινά, κύριε Ιντζέ, δεν
ήθελα να σας διακόψω.
Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το ηθικό των Ενόπλων ∆υνάµεων είναι
σοβαρότατος παράγοντας του αµυντικού συστήµατος. Το ηθικό
κατοχυρώνεται και εδώ µέσα µε προσεκτικές εκφράσεις όταν
αναφερόµαστε στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
'Ερχοµαι στο άρθρο 7 περί του ΑΟΟΑ. Προτείνω αυτά που ισχύουν
για τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας, όσον αφορά τις µισθώσεις
κατοικιών, τα δάνεια και την εξόφλησή τους, να ισχύσουν και για τον
ΑΟΟΑ. ∆ηλαδή να µπορεί ο ΑΟΟΑ να εκµισθώνει αδιάθετες
κατοικίες στα µέλη του, µε το ένα προς τετρακόσια του κόστους ή
της αγοραίας τιµής. Οι λεπτοµέρειες να καθορίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας.
Στον ΟΕΚ εάν περάσει τριετία και εντός της εξαετίας ζητήσουν να
αγοράσουν το διαµέρισµα στο οποίο µένουν, µπορούν να το αγορά-
σουν σε τιµή µείον τα µισθώµατα που µέχρι τότε έχουν πληρώσει.
Οι αξιωµατικοί µετατίθενται συνεχώς. Αυτό στον ΟΕΚ ισχύει για το
50% της αξίας. Και ο ΑΟΟΑ όµως είναι κρατικός στεγαστικός
οργανισµός. Γιατί να γίνεται διάκριση σε βάρος των Ενόπλων
∆υνάµεων; Να µπορούν να παίρνουν τα σπίτια 20% κάτω από την
τιµή. 'Οµως για τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας ισχύει 50%
µειωµένη τιµή στη δεκαετία. Τα µισθώµατα που έχουν από τότε που
συνήφθη το σύµφωνο εκµισθώσεως µέχρι τότε που υποβάλ-
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λουν την αίτηση για να αγοράσουν το σπίτι, να εκπίπτουν από την
τιµή. Εσείς βάλτε ένα 10% ή ένα 20% για τον ΑΟΟΑ.
∆εύτερον, όσα µέλη παίρνουν δάνειο για να αγοράσουν ή για να
κτίσουν από το αποθεµατικό του ΑΟΟΑ και το προεξοφλούν από
πέντε έως δέκα χρόνια να έχουν παρόµοια ρύθµιση µε αυτήν που
ισχύει στον ΟΕΚ για το 50%. Εδώ µπορούµε να το βάλουµε
λιγότερο. Ο ΟΕΚ λέει εδώ αν προεξοφληθεί το 50%. Βάλτε και εδώ
20% ή 30%. Είναι ένα συµβολικό ποσόν που δείχνει µία κίνηση
εξοµοίωσης στους κρατικούς στεγαστικούς οργανισµούς. Από τον
ΟΕΚ παίρνουν οι υπάλληλοι και οι εργαζόµενοι. Και ο αξιωµατικός
υπάλληλος είναι και µάλιστα ο χαµηλότερα µισθοδοτούµενος.
Και σας είπα το περιστατικό την άλλη φορά στο Κοινοβούλιο, µε την
επίσκεψή µου δεν θέλω να διαχωρίζουµε και να διαφοροποιούµε τις
τάξεις µε βάση αυτά που παίρνουν. 'Ολες οι τάξεις είναι τιµηµένες
και σεβαστές. Αλλά σας είπα µια παράσταση που πήγα κάπου και ο
λοχαγός παίρνει διακόσιες ενενήντα πέντε χιλιάδες (295.000). Και
τον θέλουµε το Σαββατοκύριακο, τον θέλουµε τη νύχτα, τον θέλουµε
να πέφτει από είκοσι χιλιάδες ελεύθερη πτώση µε το αλεξίπτωτο για
ειδικές αποστολές κλπ.
Υποβάλλω αυτές τις δύο προτάσεις, κύριε Υπουργέ, µαζί µε τη µια
τροπολογία που έχω, θα την κουβεντιάσουµε ίσως µετά.
Παραχωρούνται για τις ∆ΕΠΟΣ, για τον Οργανισµό Εργατικής
Κατοικίας. Τα παραχωρούµενα οικόπεδα παραχωρούνται δωρεάν
από το δηµόσιο, δηµόσιες εκτάσεις, δηµόσια ιδιοκτησία κλπ. Εδώ
λέτε µέχρι 60% για τον ΑΟΟΑ. Είναι, λοιπόν, µία διαφοροποίηση, η
οποία δηµιουργεί πικρίες στα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Βάλτε ένα ποσοστό όχι µέχρι 60%, αλλά να πληρώνουν το 30% της
αξίας. Να έχει και εδώ µία κίνηση, κάποτε θα γίνει. Να αρχίσουµε
µία κίνηση εξοµείωσης των κρατικών στεγαστικών οργανισµών.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο το
οποίο ήθελα να πω προς τους κυρίους συναδέλφους, οι οποίοι
ενδεχοµένως να µην το γνωρίζουν, είναι ότι τα µέλη του ΑΟΟΑ
τριάντα πέντε και σαράντα χρόνια γραµµένοι δεν έχουν
εξυπηρετηθεί. Εγώ έχω τριάντα πέντε χρόνια γραµµένος, δεν έχω
εξυπηρετηθεί ακόµα από τον ΑΟΟΑ. Τώρα οι απόγονοί µου δεν
ξέρω αν θα εξυπηρετηθούν και πότε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γράφτηκα ποτέ, για
να µην παρεξηγηθώ.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Το άλλο που θέλω να σας πω,
κύριε Υφυπουργέ, είναι αυτό το οποίο προσθέτετε για το Ναυτικό
και για την Αεροπορία. Γνωρίζετε τα της Aεροπορίας και ο
συνάδελφος κ. Σπηλιωτόπουλος και εγώ γνωρίζω τα του Ναυτικού.
Νοµίζω ότι ενώ καλή πρόθεση έχετε και βάζετε ακριβώς αυτήν τη
διάταξη, διότι είπατε ότι δεν ξέρουµε τι θα συµβεί στο µέλλον και
πιθανόν να χρειαστεί κάποια µετεγκατάσταση. Παρά ταύτα η
ύπαρξη αυτής της διατάξεως θα δηµιουργήσει µια µόνιµη πίεση
τοπικών παραγόντων σε ορισµένες περιοχές για να φύγουν
εγκαταστάσεις του Ναυτικού και της Αεροπορίας. Γνωρίζω ακριβώς
για τι οµιλώ και νοµίζω ότι το συµφέρον της Αεροπορίας και του
Ναυτικού είναι να µην τεθεί θέµα µετεγκαταστάσεως. Ο ναύσταθµος
είναι ναύσταθµος, το αεροδρόµιο είναι το αεροδρόµιο. Είναι
γνωστές που είναι οι υπηρεσίες κλπ. Θα παρακαλούσα να
αναθεωρήσετε την άποψη ότι πρέπει να τεθεί κάτι για την
Αεροπορία και το Ναυτικό. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κατ'αρχήν θέλω να απαντήσω
στην κ. Λουλέ ότι οι µεταφορές αυτές των στρατοπέδων, η
παραχώρηση των υπαρχόντων στις τοπικές κοινωνίες δεν είναι
προσωπική υπόθεση και κατά κανένα τρόπο δεν είναι προς το
συµφέρον το ατοµικό των αξιωµατικών. Κακώς κατά τη γνώµη µου
εποµένως συνδέσατε οτιδήποτε που αφορά αυτήν εδώ τη
διαδικασία µε τους αξιωµατικούς ως άτοµα και µε τους

χαρακτηρισµούς βέβαια που πιθανόν εσείς ως παράδειγµα τους
φέρατε, αλλά δεν θα έπρεπε να ακουστούν εδώ στο Κοινοβούλιο.
'Οσον αφορά την πρόταση του ποσού πρασίνου, νοµίζω ότι όπως
πολύ σωστά είπατε, όχι πολύ συχνά η Κυβέρνηση υποχωρεί στις
πιέσεις. Εγώ παρ'όλα αυτά άκουσα το αίτηµά σας, έκανα το 50%.
Για τον κ. Ιντζέ πρέπει να σας πω όµως ότι εδώ δεν νοµοθετούµε
πολεοδοµικούς κανόνες. Αυτό είναι αντικείµενο που αφορά το
ΥΠΕΧΩ∆Ε. Εξάλλου όταν λέµε προς πολεοδόµηση χώρος, αυτό
προσδιορίζεται από τις κείµενες διατάξεις. ∆εν χρειάζεται να
επανέλθουµε. Αυτό δηλαδή που εγώ είπα ότι στο υπόλοιπο 50%
που µένει θα προβλεφθούν οι δρόµοι και οι πλατείες, αυτό
προβλέπεται από τους νόµους και νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να το
επαναλάβουµε εδώ.
'Οσον αφορά τη λέξη "φόρων" µαζί µε τη λέξη "τελών", πρέπει να
σας πω ότι τη διάταξη την έβαλε το Υπουργείο Οικονοµικών.
Παρ'όλο αυτά θα κάνουµε µία τελευταία διαβούλευση µε την
Επιστηµονική Επιτροπή και το Υπουργείο Οικονοµικών και εάν
χρειαστεί θα κάνουµε τη διατύπωση όταν θα ψηφίσουµε στο
σύνολό του το άρθρο.
Τώρα για το ζήτηµα της αντικειµενικής αξίας, πράγµατι έχετε δίκιο
ότι είναι υψηλό το ποσοστό του 60%. Οφείλω να σας πω ότι το
παζαρέψαµε, γιατί το Υπουργείο Οικονοµικών απαιτούσε το 100%.
'Ηταν εντελώς άδικο, είπαµε όµως ότι θα είναι µέχρι 60%, εποµένως
υπάρχει περιθώριο συζήτησης.
Πρέπει να πω στο συνάδελφο κ. Παπαδόγγονα ότι το σκεφθήκαµε
και το βάλαµε καθαρά για λόγους ευελιξίας. Μην επιµένετε, λοιπόν,
να το αλλάξουµε, είναι για το καλό του νόµου.
Τέλος θέλω να πω ότι κάνουµε δεκτή την πρόταση του κ.
Σπυριούνη και -όπως έχει διανεµηθεί- προστίθενται ως παράγραφοι
7, 8, 9 και 10 στο άρθρο 8 του νόµου, µετά την παράγραφο 6. Να
µην την αναγνώσω, την έχουν πάρει όλοι οι συνάδελφοι και θα την
καταθέσω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κύριος Υπουργός καταθέτει την πρόταση του κ.
Σπυριούνη, η οποία έχει ως εξής:
"7. Mε αποφάσεις του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου (∆.Σ.) ο ΑΟΟΑ
µπορεί να εκµισθώνει στα µέλη του αδιάθετες κατοικίες, µε µηνιαίο
µίσθωµα ίσο προς το 1/400 του κόστους κατασκευής του, όπως
υπολογίζεται για τη χρέωσή του στα µέλη που αποκτούν την
ιδιοκτησία των κατοικιών που παραχωρούνται από τον ΑΟΟΑ. Αν η
κατοικία που εκµισθώνεται προέρχεται από αγορά το µίσθωµα
υπολογίζεται επί του τµήµατος που καταβλήθηκε από τον ΑΟΟΑ για
την αγορά. Το µίσθωµα αυτό προσαυξάνεται κατά 3% ετησίως και
µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Αµυνας που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του ∆.Σ. του ΑΟΟΑ.
'Υστερα από την παρέλευση τριετίας και πριν συµπληρωθεί εξαετία
από την εκµίσθωση της κατοικίας, οι δικαιούχοι µισθωτές έχουν το
δικαίωµα σε οποιαδήποτε χρονική στιγµή, να υποβάλουν αίτηση
στον ΑΟΟΑ µε την οποία να ζητούν την απόκτηση της κυριότητας
της κατοικίας, εφ' όσον καθ' όλη την προηγούµενη περίοδο
κατέβαλαν εµπρόθεσµα και κανονικά το µίσθωµα και τα
αναλογούντα κοινόχρηστα της κατοικίας τους. Για τη µεταβίβαση
της κυριότητας πρέπει να καταβληθεί εφάπαξ κατά τη σύναψη της
σχετικής δικαιοπραξίας ποσό ίσο µε τη διαφορά µεταξύ του ποσού
µε βάση το οποίο είχε υπολογισθεί αρχικά το µηνιαίο µίσθωµα και
του συνολικού ποσού των µισθωµάτων που έχουν ήδη καταβληθεί.,
Αν δεν υποβληθεί αίτηση για τη µεταβίβαση της κυριότητας της
εκµισθωµένης κατοικίας, η µίσθωση λήγει αυτοδικαίως χωρίς καµία
άλλη διατύπωση, µετά παρέλευση έξι (6) ετών από τη σύναψή της ή
πλέον αυτών µέχρι την επόµενη µετάθεση των δικαιούχων
αξιωµατικών.
8. Με αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής Αµυνας που εκδίδονται
µετά από γνώµη του ∆.Σ. του ΑΟΟΑ καθορίζονται οι όροι, οι
προϋποθέσεις και τα κριτήρια εκµίσθωσης των κατοικιών, οι
διαδικασίες της οριστικής παραχώρησης των κατοικιών, καθώς και
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων του
άρθρου αυτού.
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9. Τα µέλη του ΑΟΟΑ που λαµβάνουν δάνειο αποκλειστικά από το
αποθεµατικό κεφάλαιο του ΑΟΟΑ για την αγορά, αποπεράτωση και
επέκταση κατοικίας επιτρέπεται να εξοφλούν εφάπαξ το µη
ληξιπρόθεσµο τµήµα του δανείου µε έκπτωση 10% εφόσον η
εξόφληση γίνει µετά παρέλευση πενταετίας από την ηµεροµηνία
σύναψης της δανειακής σύµβασης και προ τις παρελεύσεως
δεκαετίας µε την προϋπόθεση ότι έχει γίνει εµπρόθεσµα η
αποπληρωµή των δόσεων του δανείου που αντιστοιχεί στο
διάστηµα αυτό.
10. Με αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας, που εκδίδονται
µετά από γνώµη του ∆.Σ. του ΑΟΟΑ ρυθµίζεται κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων της προηγούµενης
παραγράφου.".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώθηκε η
συζήτηση επ' αυτής της ενότητας των άρθρων 1 έως 8.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 1
έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 2
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 3
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 4
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 5
έγινε δεκτό, όπως τροποιποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 6
έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως διατυπώθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 7
έγινε δεκτό, όπως διατυπώθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως διατυπώθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 8
έγινε δεκτό, όπως διατυπώθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά

πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση των τροπολογιών του κυρίου
Υπουργού. Είναι δύο οι τροπολογίες που έχουν διανεµηθεί.
Πρώτη είναι η µε γενικό αριθµό 3081 και ειδικό 57 τροπολογία, που
αφορά τη ρύθµιση χρεών της ΠΥΡΚΑΛ προς το Ι.Κ.Α. και λοιπούς
ασφαλιστικούς οργανισµούς.
∆εύτερη είναι η µε γενικό αριθµό 3115 και ειδικό 62 τροπολογία,
που αφορά την παραχώρηση δηµόσιας έκτασης που βρίσκεται στη
Θέρµη Θεσσαλονίκης στο Γ.Ε.Α.
Οι τροπολογίες αυτές θα συζητηθούν από κοινού.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Για την τροπολογία µε αριθµό 3081, που αφορά την ΠΥΡΚΑΛ,θέλω
να πω ότι τα χρέη αυτά αφορούν την προ 31.12.98 περίοδο
ρύθµιση για προσωπικό το οποίο επαναπροσλήφθηκε µετά την
ηµεροµηνία αυτή. Το ποσό υπολογίζεται ότι είναι περίπου εκατόν
πενήντα εκατοµµύρια (150.000.000) και είναι δίκαιο η ΠΥΡΚΑΛ να
έχει την ίδια µεταχείριση, όπως έχουν και άλλοι οργανισµοί των
οποίων ρυθµίστηκαν τα χρέη.
Πιστεύω να µην έχει κανείς αντίρρηση πάνω σ' αυτό το θέµα.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: 'Εχουµε εµείς αντίρρηση, κύριε
Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Καλώς.
Η δεύτερη τροπολογία αφορά τη νοµοθετική ρύθµιση, ώστε ο
χώρος που είχε παραχωρηθεί στην Κοινότητα Θέρµης του Νοµού
Θεσσαλονίκης ως χώρος Μακεδονικού Κέντρου Συναλλαγών,
επαναφέρεται στη δικαιοδοσία του Γ.Ε.Α. για λόγους που
συνδέονται µε τη νέα δοµή αεράµυνας και τις εθνικές επιχειρησιακές
ανάγκες. ∆ηλαδή πρόβλεψη και εγκατάσταση των νέων
αντιαεροπορικών συστηµάτων, "ΠΑΤΡΙΟΤ" κλπ., καθώς και του
στρατηγικού σχεδιασµού, δηλαδή της δυνατότητας
αποσυµφόρησης του πολιτικού αεροδροµίου "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ",
εγκατάσταση στην περιοχή αυτή ελικοπτέρου έρευνας και
διάσωσης, χρησιµοποίησής του για τις ανάγκες τις αεροπλοϊας κλπ.
Επίσης για τη διατήρηση και συνέχεια της ιστορίας της Πολεµικής
Αεροπορίας, γιατί το αεροδρόµιο ΣΕ∆ΕΣ ήταν εκ των πρώτων
αεροδροµίων που δηµιουργήθηκαν µε τη σύσταση της Πολεµικής
Αεροπορίας και πάρα πολλές σηµαντικές επιχειρήσεις έγιναν απ'
αυτό το αεροδρόµιο.
Παρακαλώ, λοιπόν, όπως έχει διανεµηθεί η τροπολογία αυτή, να
γίνει δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σπηλιωτόπουλος
έχει το λόγο.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη δεύτερη
τροπολογία συµφωνούµε. Για την πρώτη τροπολογία, όµως, του
κυρίου Υπουργού έχουµε σοβαρότατες αντιρρήσεις. ∆ιαφωνούµε µε
αυτήν την τροπολογία, διότι εδώ σχεδόν κάθε χρόνο από το 1993
και µετά, ή κάθε δεύτερο χρόνο, δεν κάνουµε τίποτα άλλο στην
ΠΥΡΚΑΛ από το να της διαγράφουµε τα χρέη. Να µεταθέτουµε
δηλαδή, τα χρέη της προς το ΙΚΑ, στο γενικό κρατικό
προϋπολογισµό, να τα µεταφέρουµε στον ελληνικό λαό. Και
διερωτώµαι αν την ίδια τύχη έχουν και οι άλλες κρατικές, όπως
είπατε, εταιρείες ή ∆ΕΚΟ, όπως είναι η ΠΥΡΚΑΛ. Πέρυσι µάλιστα
αλλά και παλαιότερα, είχαµε συµφωνήσει µήπως επιτέλους
καταφέρουν και εξυγιανθούν αυτές οι επιχειρήσεις. Αλλά απ' ό,τι
φαίνεται το µόνο που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι η
ικανοποίηση των κοµµατικών της στελεχών, γιατί περί αυτού
πρόκειται.
Θα θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι όταν απελύθησαν το 1990 οι
εργαζόµενοι αυτοί -που κακώς απελύθησαν, διότι η Κυβέρνηση τότε
είχε δώσει διεξόδους είτε µε την εθελουσία έξοδο είτε µε τις
µετατάξεις, όµως η εντολή του ΠΑΣΟΚ τότε προς τους
συνδικαλιστές ήταν "µη συζητήσετε τίποτα" για να δηµιουργηθεί ό,τι
δηµιουργήθηκε- πήραν τις αποζηµιώσεις τους, επανήλθαν και
βεβαίως δεν επέστρεψαν τις αποζηµιώσεις. Και τώρα έρχεσθε πάλι
σε βάρος του ελληνικού λαού να ικανοποιήσετε τέτοια αιτήµατα. Για
όνοµα του Θεού, τι θα γίνει µ' αυτήν την κατάσταση!
Αναφέρετε µάλιστα ότι καταβάλλονται και προσπάθειες για
εξυγίανση των βιοµηχανιών αυτών. Νοµίζω ότι είµαστε στην τελείως
αντίθετη κατεύθυνση απ' αυτά που περιγράφονται εδώ.
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'Εχω την εντύπωση επίσης, κύριε Υπουργέ, ότι, εάν κάθε χρόνο ή
κάθε ενάµιση χρόνο κατά µέσο όρο, όπως βγαίνει από εδώ,
µεταφέρουµε τα χρέη της ΠΥΡΚΑΛ στον γενικό προϋπολογισµό,
τότε γιατί η διοίκηση της ΠΥΡΚΑΛ να προσπαθήσει να εξυγιάνει την
εταιρεία, αφού έχει βρει την εύκολη λύση;
Νοµίζω ότι είµαστε υπόλογοι και υπεύθυνοι έναντι του ελληνικού
λαού εάν ψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία. Πρέπει να
σταµατήσουµε αυτά τα πράγµατα. Να γίνει πραγµατική εξυγίανση,
να δοθούν προτεραιότητες στη σωστή λειτουργία των βιοµηχανιών
αυτών και όχι στα κοµµατικά αιτήµατα, τα οποία σωρηδόν
υπάρχουν. Ξέρουµε τι γινόταν όλα αυτά τα χρόνια. ∆εν µπορεί να
συνεχιστεί αυτό το πράγµα, να έρχεται η Νέα ∆ηµοκρατία να
εξυγιαίνει τις επιχειρήσεις αυτές και να έρχεται µετά το ΠΑΣΟΚ και
να δηµιουργεί αυτά που δηµιουργεί. ∆ιότι θα θυµίσω ότι το 1992 η
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας κατέβαλε έξι δισεκατοµµύρια
(6.000.000.000) για να εξυγιάνει τις αµυντικές βιοµηχανίες. Κάναµε
µεγάλες προσπάθειες. Αφήσαµε την ΕΒΟ µε θετικό υπόλοιπο πέντε
δισεκατοµµυρίων (5.000.000.000) στα ταµεία της και σήµερα και η
ΕΒΟ είναι ελλειµµατική και η ΠΥΡΚΑΛ συνεχίζει τον κατήφορό της.
Γι' αυτό διαφωνούµε ριζικά κύριε Υπουργέ, µ' αυτήν την
τροπολογία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Συµφωνούµε µε την τροπολογία που
αφορά την ΠΥΡΚΑΛ. Η δεύτερη όµως τροπολογία, µε την οποία
επιστρέφεται ο χώρος, ο οποίος κάποτε είχε παραχωρηθεί στην
κοινότητα, σηµερινό δήµο της Θέρµης πίσω στο Υπουργείο Εθνικής
'Αµυνας, θεωρώ ότι έρχεται σε αντίθεση µε το σχέδιο νόµου που
συζητάµε. Παραχωρούνται πρώην στρατόπεδα στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση και στην προκειµένη περίπτωση χώρος που είχε
παραχωρηθεί για κάποιες ανάγκες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
επανέρχεται στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας. Φυσικά δεν έχω
πολλά στοιχεία για να γνωρίσω την έκταση αυτού του χώρου.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Γι' αυτό, κύριε Υφυπουργέ,
επιφυλάσσοµαι. Θα ήθελα περισσότερα στοιχεία για να
τοποθετηθώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος θα άρει τις αντιρρήσεις του αν πω ότι
αυτή η έκταση παρεχωρήθη στην Κοινότητα Θέρµης, όµως δεν
έγινε ποτέ αυτό το Κέντρο Μακεδονικών Συναλλαγών. Κανείς δεν το
εκµεταλλεύθηκε. ∆εν κάνουµε τίποτε άλλο, λοιπόν, παρά να το
χρησιµοποιήσουµε για άλλους λόγους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να µη µείνει σε
αγραναύπαση δηλαδή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Ο δε Υπουργός επειδή ενδιαφέρεται ιδιαίτερα για τα προβλήµατα
της Θεσσαλονίκης, αν δηµιουργηθεί, το Κέντρο θα βοηθήσουν οι
'Ενοπλες ∆υνάµεις και το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας µε
παραχώρηση αρκετού χώρου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζουµε και τις δύο
τροπολογίες. Βέβαια έχει δίκιο σ' αυτό που είπε ο συνάδελφος της
Νέας ∆ηµοκρατίας ότι επιβαρύνονται άλλα ταµεία κλπ. Εδώ όµως
χαρίζουµε χρέη ποδοσφαιρικών οµάδων και δεν θα χαρίσουµε τα
χρέη που αφορούν εργαζόµενους;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: ∆εν είναι των εργαζοµένων.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Της ΠΥΡΚΑΛ και κατ' επέκταση των
εργαζοµένων εκεί.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Είναι δύο τροπολογίες. Η µία εξυπηρετεί
την εθνική άµυνα και η άλλη εξυγιαίνει το ΙΚΑ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):

Θα πω µόνο µία φράση στον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆εν θα έπρεπε να µιλούν -όχι κατά τη ρήση ότι δεν έχουν δικαίωµα-
για την αµυντική βιοµηχανία, διότι προσπάθησαν να την
εκσυγχρονίσουν και να την εξυγειάνουν οικονοµικά απολύοντας το
προσωπικό και άφησαν και πάλι µία αµυντική βιοµηχανία
καταχρεωµένη. Σας βεβαιώνω. 'Εχουµε κάνει συζήτηση για το θέµα
αυτό. Εµείς την αµυντική βιοµηχανία την αναπτύξαµε. ∆εν
απολύσαµε κόσµο. Αυτήν τη στιγµή όλες οι βιοµηχανίες και οι
τέσσερις - πέντε µπαίνουν στο χώρο των κερδών. Είναι δε ένα
πολύ µικρό ποσό αυτό που συζητάµε. Μιλάµε για εκατόν πενήντα
εκατοµµύρια (150.000.000) δραχµές, για χρέη τα οποία
δηµιουργήθηκαν εκ των υστέρων. Και πράγµατι είναι άδικο να µιλά
η Ν.∆. όταν, για τις αµυντικές βιοµηχανίες τις κρατικές, όπως και τις
ιδιωτικές, τις οποίες εµείς κάναµε να είναι και κερδοφόρες και να
συµµετέχουν ενεργά στις προµήθειες του Υπουργείου 'Αµυνας για
το σύγχρονο εξοπλιστικό πρόγραµµα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
το λόγο, για να πω µόνο µία φράση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Παπαδόγγονα, για να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: 'Ηθελα να πω δυο λόγια στον
κύριο Υφυπουργό ότι όταν ενώνονται κολοσσοί βιοµηχανικοί στο
εξωτερικό για λόγους ακριβώς επιβιώσεώς τους και ανταγωνισµού
βεβαίως, διότι υπάρχει ένας σκληρός ανταγωνισµός διεθνώς, εµείς
κρατάµε µαγαζάκια, την ΠΥΡΚΑΛ, την ΕΒΟ κλπ. Η Νέα ∆ηµοκρατία
ήθελε να συγχωνεύσει τις βιοµηχανίες αυτές και έγινε µελέτη και
βγήκε τι προσωπικό πρέπει να υπάρχει και τι θα απωληθεί. Οι
περισσότεροι, οι οποίοι έφυγαν τελικώς, ήταν πολύ ευχαριστηµένοι,
διότι πήραν µια αποζηµίωση από την εταιρεία, µία αποζηµίωση από
την ασφαλιστική εταιρεία που τους είχε ασφαλίσει η εταιρεία τους
και µία από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και έρχεστε εσείς και τους
ξαναπαίρνετε αυτούς. Εάν υπήρχαν πραγµατικά ανάγκες, βεβαίως
να τους πάρετε. Εάν, λοιπόν, υπήρχαν ανθρωπιστικοί λόγοι κλπ.,
θα έλεγα, ναι. Αλλά κάποτε αυτές οι βιοµηχανίες πρέπει να
µπορούν να σταθούν στα πόδια τους και δυστυχώς δεν στέκονται
στα πόδια τους. Τα δε µονοπώλια τα οποία δηµιουργούµε, διότι
όλοι µας και εσείς και εµείς προσπαθούσαµε να αναθέσουµε τις
ανάγκες του εσωτερικού σε αυτές τις βιοµηχανίες, αντιλαµβάνεστε
ότι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν θα υπάρχουν πλέον αυτά. Το
ταχύτερο, λοιπόν, δυνατόν πρέπει να γίνουν συγχωνεύσεις. ∆εν
µπορεί να έχουµε τα µαγαζιά από εδώ και από εκεί.
Επίσης είναι φορτωµένες οι εταιρείες αυτές και µε µη σύγχρονο
υλικό. Εκεί, λοιπόν, που υπάρχει επικάλυψη παραγωγής µε τα
παλιά µηχανήµατα και µε τα καινούρια µηχανήµατα, να
σταµατήσουν τα παλιά µηχανήµατα, να λειτουργούν τα καινούρια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αυτό είναι θέµα που
αφορά τους εργαζόµενους, κύριε Παπαδόγγονα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, να πω πάλι µία φράση στον κύριο συνάδελφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κατ'αρχήν δεν έχουµε ξανακούσει ποτέ εργαζόµενους, οι οποίοι να
είναι ευτυχείς διότι απολύονται µε οποιουσδήποτε όρους. Αυτοί που
είναι ευτυχείς όταν απολύονται, είναι αυτοί οι οποίοι παραιτούνται
για να πάνε σε µία πιο επικερδή ή καλύτερη δουλειά. Αυτό, λοιπόν,
αφήστε το.
∆εύτερον, πράγµατι είναι σωστή η άποψη ότι θα πρέπει να
σκεφτούµε τις συγχωνεύσεις, αλλά δεν µπορείς να σκεφτείς για
συγχωνεύσεις εάν δεν εξυγιάνεις οικονοµικώς. Και αυτό κάνουµε.
Επιπλέον  θέλω  να  σας  πω  ότι  εµείς  αφήνουµε  αυτές  τις
βιοµηχανίες  και  συµµετέχουν  µε  έναν  σκληρό  ανταγωνισµό.
∆ηλαδή  αυτήν  τη  στιγµή  δεν  κάνουµε  χαριστικές  πράξεις  υπέρ
των  κρατικών  αµυντικών  βιοµηχανιών.  'Εχουν  δηµιουργηθεί  και
οι  ιδιωτικές  και  οι  κρατικές  αµυντικές  βιοµηχανίες  και  θέλω
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να σας πω ότι έχουν επιδοθεί σε έναν ανταγωνιστικό δρόµο ούτως
ώστε να συµµετέχουν στο εξοπλιστικό πρόγραµµα µε όρους
ανταγωνισµού και µε διαφάνεια, την οποία µπορείτε να δείτε
οποιαδήποτε στιγµή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Kύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί των τροπολογιών 3081/57 και
3115/62.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
3081 και ειδικό 57;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 3081 και ειδικό 57 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
3115 και ειδικό 62;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 3115 και ειδικό 62 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Θα αριθµησθούν ως ίδια άρθρα.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των τροπολογιών.
Σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Εχουµε και εµείς τροπολογίες, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε Σούρλα,
έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3083 και
ειδικό 58 είναι µία τροπολογία που έχει ένα γενικότερο και ένα
ονοµαστικό χαρακτήρα. Γενικότερο χαρακτήρα, γιατί προτείνεται
εκείνοι που διακρίνονται για ηρωικές πράξεις, δηλαδή για
γενναιοφροσύνη, για κοινωνική και εθνική προσφορά, να µπορούν
να έχουν µία ιδιαίτερη µεταχείριση από το κράτος, δηλαδή να έχουν
µία προοπτική επαγγελµατικής αποκατάστασης, εφόσον βέβαια οι
ίδιοι το επιθυµούν. Και έχει ένα ονοµαστικό συγκεκριµένο
προσωπικό χαρακτήρα για τον ονοµαζόµενο ήρωα Νέστορα
Κόκκαλη. Τον λέω ονοµαζόµενο γιατί γράφτηκε ότι ήταν ήρωας,
έσωσε την τιµή και την υπόληψη της Ελλάδος κατά γενική οµολογία
και παραδοχή. Κινδύνευσε ο ίδιος, νεαρός στρατιώτης, τιµήθηκε
από την πολιτεία, από το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας µε την
απονοµή του τίτλου των εξαιρέτων πράξεων. Παρ' όλα αυτά, δεν
χρειάστηκε, κύριε Υφυπουργέ, να περάσουν δύο µήνες και να
ξεχαστεί. Απελύθη βεβαίως από το στρατό, είναι µέλος µιας
πολύτεκνης οικογένειας, υπηρετεί ο αδελφός του στρατιώτης, ο
πατέρας του συντηρεί την οικογένεια µε το µεροκάµατο. Επειδή
είναι συµπολίτης µου τον γνωρίζω και µου είπε µε παράπονο.
"Θέλω να γίνω αστυνοµικός. Πιστεύω ότι έχω τις προϋποθέσεις και
θα ήθελα να συµµετέχω στη διαδικασία των εξετάσεων. ∆εν
µπορούσε να γίνει όµως αυτό γιατί υπηρετούσα. ∆εν νοµίζω ότι
ζητάω πάρα πολλά πράγµατα, για να µπορέσω και εγώ να
σταδιοδροµήσω, για να µπορέσω να αποκατασταθώ
επαγγελµατικά".
Εγώ περίµενα ότι θα έπαιρνε µία πρωτοβουλία η Κυβέρνηση και
δεν έκανα καµία κίνηση. Πιστεύω όµως ότι είναι µεγάλο το χρονικό
διάστηµα των δύο µηνών. Παρ' ότι είχαµε και ιδιαίτερες συζητήσεις
και µε τον κύριο Υπουργό και µε τους άλλους συναρµόδιους που θα
πρέπει να συναινέσουν στην αποδοχή της τροπολογίας, δυστυχώς
δεν υπήρξε αποτέλεσµα. Θα παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε,
τουλάχιστον να αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων. ∆εν είναι
δυνατόν να µιλάµε για ήρωες και να τους αντιµετωπίζουµε κατ'
αυτόν τον τρόπο. Ξεχάσαµε τους άλλους τους ήρωες, ίσως γιατί
πέρασαν χρόνια, να µην ξεχνούµε όµως και τους ήρωες των δύο
µηνών ή να µην τους ονοµάζουµε ήρωες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Συµφωνώ και εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εσείς, κύριε Παναγιώτου,
συµφωνείτε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: ∆εν έχω αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στους
Ολυµπιονίκες καλά και άριστα τους απονέµονται βαθµοί
ανθυπολοχαγού, υπολοχαγού, κ.ο.κ., γιατί προσφέρουν
πραγµατικά ύψιστες υπηρεσίες στην πατρίδα και τις αξίζουν. Εν
καιρώ πολέµου οι µαχόµενοι 'Ελληνες, µεταξύ των οποίων
αναδεικνύονται και κάποιοι ως ήρωες στο πεδίον της µάχης,
βρίσκονται σε µία κατάσταση όπου το έθνος, η πατρίδα µας
αµύνεται κατά εξωτερικών εχθρών και βεβαίως αυτοί καθίστανται
ήρωες. 'Οµως η περίπτωση εν προκειµένω της τροπολογίας του
συναδέλφου κ. Σούρλα έχει µία διαφορετικότητα. Το παιδί αυτό
ανέλαβε προσωπική πρωτοβουλία, προσωπικό ρίσκο. ∆εν ήταν ότι
του είπαν "εσύ θα κάνεις αυτό" και εν συνεχεία το έκανε. Πήρε
προσωπικό ρίσκο να πάρει τη χειροβοµβίδα. ∆εν µπορεί να γίνει
αστυνοµικός; ∆εν µπορεί να γίνει πενταετούς θητείας να φάει ένα
κοµµάτι ψωµί;
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να δεχθείτε την τροπολογία
αυτή. Είναι πολλοί άλλοι λόγοι πέραν των οποίων ανέφερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και εµείς συµφωνούµε κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Αρα είναι διακοµµατική
συµφωνία.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι συµφωνώ απολύτως µε τη
φιλοσοφία και τη σκέψη πίσω από την πρόταση αυτή. Πράγµατι -και
µε αυτά που είπε και ο κ. Παπαδόγγονας- πρέπει να τιµούµε αυτούς
τους ανθρώπους. Και µάλιστα όταν ο ίδιος, αυτοβούλως και χωρίς
καµία πίεση, ανέλαβε τόσο σοβαρούς κινδύνους.
'Οµως, αυτή η διάταξη, αν την γίνει δεκτή στο παρόν νοµοσχέδιο ως
τροπολογία, θα πρέπει να αφορά µόνο την πρόσληψή τους στο
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας. Αυτό πρέπει να είναι µία, γενικότερη
διάταξη. Θα την εισηγηθούµε θετικά προς το Υπουργείο
Εσωτερικών και ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης ούτως ώστε να περιλαµβάνει
όλους τους τοµείς του δηµόσιου βίου, δηλαδή, Αστυνοµία, 'Ενοπλες
∆υνάµεις κλπ., διότι πράγµατι το παιδί αυτό θέλει να γίνει
αστυνοµικός όπως άκουσα. Μπορεί ένα άλλο παιδί που θα είχε τα
ίδια δικαιώµατα ή την ίδια διάθεση να τιµηθεί από την πολιτεία, να
θέλει να γίνει υπάλληλος πιθανόν στο χωριό του.
Εποµένως, η τροπολογία αυτή θα περάσει ως διάταξη σε ένα
νοµοσχέδιο του Υπουργείου...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Αρα, κύριε Υπουργέ,
καταγράφεται ως θετική η πολιτική σας βούληση και µε δική σας
πρωτοβουλία.
Ο κ. Σούρλας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Με τις διατάξεις της τροπολογίας
παρέχονται λιγότερες δυνατότητες απ' ό,τι στους αθλητές. Και
είδατε ότι είναι προσεκτικά διατυπωµένη όχι για εκείνους που
χαρακτηρίζονται ήρωες, αλλά για αυτούς που αναγνωρίζονται µε
την απονοµή των µεταλείων, να παρέχεται η δυνατότητα αυτή.
Θα παρακαλούσα, λοιπόν, αφού είναι στις προθέσεις σας να γίνουν
αυτές οι ρυθµίσεις, να γίνουν το συντοµότερο δυνατό.
Η επιθυµία του είναι να ενταχθεί στην Αστυνοµία. ∆ικαίωµά του. ∆εν
ζητάει και πολλά πράγµατα. Επειδή όµως οι σχολές αυτές αρχίζουν
να λειτουργούν σε ένα µήνα περίπου, τον Οκτώβριο νοµίζω, για να
µη χάσει το χρόνο αυτό, σε ένα άλλο νοµοσχέδιο -πιστεύω ότι θα
γίνει δεκτό από όλους τους συναδέλφους- το πρώτο νοµοσχέδιο
που έρχεται, να κάνετε τη δική σας διατύπωση, να συνεννοηθείτε
µεταξύ σας, για να εκδοθεί εγκαίρως και η υπουργική απόφαση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Και ως µέλος της Κυβέρνησης, αλλά και προσωπικώς, ως
Αποστολάκης, θα την υποστηρίξω και θα προσπαθήσω να περάσει
πολύ γρήγορα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Παπαδόγγονα,
έχετε το λόγο και θα σας παρακαλέσω να είσθε στο ίδιο πνεύµα και
εσείς.
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ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, να µου
επιτρέψετε να σας πω το εξής: Επικαλούµαι τη θητεία µου στο
Κοινοβούλιο των είκοσι πέντε ετών και αυτήν τη στιγµή δεν θέλω να
ρίξω τη συζήτηση πολύ χαµηλά και να αρχίσω να βάζω στοιχήµατα,
αλλά σας λέω ότι δεν θα γίνει τίποτα. 'Εχουν δοθεί τέτοιες
υποσχέσεις, εκατοντάδες και δεν έχουν υλοποιηθεί. Σας βεβαιώνω,
λοιπόν, εγώ ότι δεν θα υλοποιηθεί ούτε αυτή.
Καλό είναι, λοιπόν, γι'αυτήν την περίπτωση, να περάσει η
τροπολογία και θα έλεγα ότι θέλει πολλή σκέψη οποιαδήποτε άλλη
διάταξη εισαγάγει η Κυβέρνηση εν προκειµένω, δεδοµένου ότι
µπορεί να ανοιχθεί µία τεράστια πόρτα και να έχει η πολιτεία
τεραστία πίεση από διάφορες καταστάσεις, οι οποίες θα
ερµηνεύονται κατά το δοκούν. Εδώ έχουµε µία συγκεκριµένη
περίπτωση και νοµίζω ότι πρέπει να περάσει αυτή η τροπολογία,
αλλιώς δεν θα γίνει τίποτα.
Ευχαριστώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα περάσει µε το πρώτο νοµοσχέδιο που θα έρθει και είπα ότι
δεσµεύοµαι και ως µέλος της Κυβέρνησης και προσωπικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, κύριε
Παπαδόγγονα, εγώ σέβοµαι ειλικρινά την εµπειρία σας και τη θητεία
σας στο Κοινοβούλιο, νοµίζω όµως ότι ο κ. Αποστολάκης και ως
στρατιωτικός θα διαψεύσει την πρώην εµπειρία σας.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Θα είµαι πανευτυχής να
διαψευσθώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς, κύριοι
συνάδελφοι, δεν θα θέσω την τροπολογία σε ψήφιση, διότι
οµόφωνα πλέον το Τµήµα και η Βουλή, συν η Κυβέρνηση διά του
κυρίου Υπουργού, εκφράστηκε ότι στο πρώτο νοµοσχέδιο θα
υπάρχει και µάλιστα µε πρωτοβουλία του κυρίου Υφυπουργού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγκεκριµένα. Τι θα πει
πρώτο νοµοσχέδιο; Εγώ αύριο θα πάω στο Βόλο, θα µε ρωτήσουν
και θα είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω συγκεκριµένα. Τι θα πει
πρώτο νοµοσχέδιο; Πείτε µου, κύριε Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα δούµε τι νοµοσχέδιο είναι, πώς µπορεί να µπει και πού
επιτρέπεται να µπει και θα το φροντίσουµε. Είπα ότι θα βοηθήσω
και εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σούρλα, είσθε
έµπειρος πολιτικός και µε µεγάλη θητεία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Ακριβώς ρωτάω γιατί είµαι έµπειρος
πολιτικός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Kοιτάξτε, όπως
γνωρίζετε πολύ καλά, υπάρχουν νοµοσχέδια πάρα πολλά και
ξεκινάµε την Ολοµέλεια σε µια, δυο βδοµάδες. Θα µπουν οι
µηχανές στο φουλ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Το πρώτο έρχεται αύριο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Ειδικότερα δε, δεν θα έπρεπε να την κάνουµε τώρα δεκτή αυτήν την
τροπολογία, διότι το συγκεκριµένο πρόσωπο στοχεύει στο
Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης και όχι στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα ήθελα να αναφέρω την αναρίθµηση των άρθρων, δηλαδή το
άρθρο 7 του νοµοσχεδίου θα αναριθµηθεί σε 8, ως άρθρο 9 του
νοµοσχεδίου θα τεθεί η τροπολογία για τα χρέη της ΠΥΡΚΑΛ, ως
άρθρο 10 του νοµοσχεδίου θα τεθεί η τροπολογία για το
αεροδρόµιο ΣΕ∆ΕΣ και ως άρθρο 11 του νοµοσχεδίου θα τεθεί το
άρθρο για την έναρξη ισχύος του νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το
ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας:
"Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την αξιοποίηση και
µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό επί
της αρχής και επί των άρθρων.
Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για επόµενη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά των
συνεδριάσεων της Τρίτης 31 Αυγούστου 1999 και της Τετάρτης 1
Σεπτεµβρίου 1999 (πρωινή) και ερωτάται το Τµήµα αν τα
επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
των συνεδριάσεων της Τρίτης 31 Αυγούστου 1999 και της Τετάρτης
1 Σεπτεµβρίου 1999 (πρωινή) επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεσθε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 10.43' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο ηµέρα Τετάρτη 22 Σεπτεµβρίου 1999 και ώρα 10.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία: "Μόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων: "Χωροταξικός σχεδιασµός και αειφόρος ανάπτυξη".

O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


